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 اُفت فشار 
در پارس جنوبي؟

 دوراني جديد 
براي بازار سرمايه

 ديپلماسي 
و گشايش براي مردم

 ايران گرفتار 
در تله محيط زيست

ميدان انرژي پارس جنوبي كه 
قطري ها آن را گنبد ش��مالي 
مي نامند، حوزه انرژي بس��يار 
گسترده ای است كه 33درصد 
آن در خاك و قلم��روي ايران 
)بوش��هر( و 67درص��د آن هم 
در قلمروي سرزميني قطر قرار 
دارد. علي رغم اينكه روند كشف 
اين ميدان انرژي ابتدا توس��ط ايران ص��ورت گرفت، اما 
در ادام��ه بنا به دلايل گوناگ��ون از جمله جنگ و تحريم 
و ... اي��ران فرصت هاي بس��ياري را از دس��ت داد تا قطر با 
سرمايه گذاري ها، برنامه ريزي ها و برداشت افزونتر از ايران 
پيشي  بگيرد. احساس عقب افتادن از قطري ها در خصوص 
اين ميدان طي دهه هاي گذش��ته همواره در ايران وجود 
داشته است. در دولت س��ازندگي تلاش براي جبران اين 
عقب ماندگي آغاز شد و در دولت اصلاحات با سرعت ادامه 
يافت. براي همين 24فاز يا مرحله، برنامه ريزي شد و براي 
هر كدام از اين فازها هم سازو كار فني و زماني جداگانه اي 
ترتيب داده ش��د. قرار بر اين بود تا در زم��ان وزارت بيژن 
زنگنه اين فازها يكي پس از ديگري افتتاح ش��ود تا حجم 
برداشت ايران از اين ميدان از قطري ها پيشي بگيرد. اما در 
دولت هاي نهم و دهم به دليل سياست هاي در پيش گرفته 
شده، مشكلات تحريم ها پيش آمد و قراردادهايي كه براي 
توسعه اين ميادين با توتال و... بسته مي شد به دليل تحريم ها 
عقيم مي ماند؛ طي دهه 90 خورشيدي، اين شركت ها كار 
توسعه ميدان پارس جنوبي را رها كرده و مي رفتند و ايران 
مي ماند و طرح هاي توسعه اي كه به سرانجام نمي رسيدند. 
ايران به عنوان صاحب كار اين قراردادها تا روش��ن شدن 
تكليف پيمانكار قبلي نمي توانست كار را به پيمانكار جديد 
بس��پارد. اين روند باعث ش��د تا فراز و فرودهايي در روند 
بهره برداري از اين فاز ها به وجود بيايد. اگرچه به هر ترتيبي 
كه بود، ايران توانست اين 24فاز را به نوعي تمام كند اما در 
مسير برداشت از اين ذخاير به دليل مشكلات فني، تحريم ها 
و سوءمديريت ها وقفه هاي فراواني رخ داد كه باز هم ايران 
را نسبت به قطر در وضعيت پايين تري قرار داد. به گونه اي 
كه بر اساس برخي روايت ها بين 40تا 60درصد، فاصله در 
برداشت ها ميان دو كشور وجود دارد. با عبور از اين مسير 
پر فراز و فرود، اين پرسش امروز در ميان فعالان اقتصادي 
و اساسا افكار عمومي ايران وجود دارد كه براي چشم انداز 
آينده چه بايد كرد ت��ا ايران بتواند منافع حداكثري از اين 
ميدان برداشت كند؟اصولا هر ميدان اكتشافي چه حوزه 
نفتي باش��د و چه حوزه ه��اي گازي، نيازمند مراقبت، به 
روز آوري و زيرسازي است. اين چاه ها و حوزه هاي اكتشافي 
مرتب بايد مانيتور شود، اگر لازم است، تزريقي صورت بگيرد، 
اين كار انجام شود؛ اگر چاه ها نيازمند ريكاوري هستند، اين 
ضرورت ها مورد توجه قرار بگيرند و در كل اگر لازم است 
اقداماتي براي بهبود اين ميادين صورت بگيرد مبتني بر 
چهارچوب هاي علمي و نظريات تخصصي اين امور بايد 
ادامه در صفحه 8 اجرايي شوند.   

روز گذش��ته نمايشگاه صنعت 
مال��ي ب��ا حض��ور پرق��درت 
شركت هاي فعال بورس، بانك 
و بيمه و متوليان آنها رس��ما كار 
خود را آغاز كرد. اين نمايشگاه به 
عنوان بزرگ ترين رويداد صنعت 
مالي كشور فرصت مناسبي است 
تا شركت ها و سازمان هاي فعال 
دستاوردها و خدمات خود را در معرض ديد عموم و متخصصان 
اين حوزه قرار دهند. البته با گذشت 14 دوره از برگزاري اين 
رويداد و علي رغم گسترش بازار س��رمايه و ايجاد ابزارهاي 
مالي متنوع در زمينه سرمايه گذاري مستقيم و غيرمستقيم 
همچنان جاي خالي فرهنگ اصولي سرمايه گذاري به خوبي 
حس مي ش��ود. به طوري كه تا صحبت از سرمايه گذاري به 
ميان مي آيد فكر ها به س��وي سوداگري مالي در زمينه هاي 
غير مولد اقتصادي مانند دلار، طلا، خودرو، س��كه و... سوق 
داده مي شود. كس��اني كه تا حدودي ريسك گريز هستند 
نيز از بانك به عنوان محل مناسبي براي سرمايه گذاري ياد 
مي كنند بي خبر از آنكه در بازار سرمايه پتانسيل هاي شگرفي 
در حوزه سرمايه گذاري آن هم براي هر سليقه اي وجود دارد. 
به بيان ديگر عدم ترويج فرهنگ اصولي سرمايه گذاري و عدم 
شناخت ساز و كار دقيق بازار سهام آن هم بعد از اتفاقات سال 
99 و از بين رفتن اعتماد عمومي موجب شده تا نقدينگي با 
مهاجرت به بازار هاي موازي غيرمولد عاملي براي تشديد تورم  
در سطح جامعه شود. به واقع پولي كه مي توانست صرف توليد 
و رشد و شكوفايي بشود حالا با ايجاد جريان هاي سفته بازانه 
در كالا هاي اساسي گريبان اقتصاد را گرفته و اين در حالي 
است كه در مراسم افتتاحيه پانزدهمين دوره نمايشگاه مجيد 
عشقي رييس س��ازمان بورس، مجيد بهزادپور رييس كل 
بيمه مركزي و محمد رضا پورابراهيمي رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس ب��ا تاكيد بر ظرفيت هاي بازار س��رمايه، 
ضرورت حذف قيمت گذاري دستوري و وابستگي صنعت 
بيمه به سرمايه گذاري ادعا هاي هميش��گي خود را دوباره 
مط��رح و اين اميدواري را ايجاد كردند كه اين بار عزم جدي 
براي برطرف كردن موانع سرمايه گذاري و توليد وجود دارد. 
با اين حال بازار بي تفاوت به شنيده هاي تكراري كار خود را 
كم رمق پيش  مي برد كه نشان از باقي ماندن بخش عمده اي 
از ترديد ها و ابهامات دارد. گرچه نمي خواهيم تقويت تقاضا و 
حفظ بازار روز گذشته را به نمايشگاه ربط دهيم اما هميشه 
ذهنيت معامله گران اينگونه بوده كه بازار ساز و رگولاتور به 
هر ضرب و زوري كه شده به واسطه قرار داشتن در بحبوحه 
نمايشگاه بورس، جو را متعادل و با ثبات نگاه خواهد داشت. 
به هر صورت بازار بورس بس��يار هوشمند رويدادها را رصد 
مي كند و وزن كاف��ي را براي تك تك عوامل در نظر خواهد 
گرفت. در اين بين تغييرات در سياست هاي كلان اقتصادي 
و رويه هاي بلندمدت توليد و فروش شركت ها وزن اصلي را 
خواهد داشت لذا اميدواريم بدنه دولت و سياست گذاران با 
عمل به وعده ها و ايجاد رونق واقعي در اقتصاد بخشي از اعتماد 

از دست رفته به بازار بورس را ترميم كنند. 

با وجود تمام اختلاف نظرهايي 
كه در تمام س��ال هاي گذشته 
مي��ان جريان ه��اي مختلف 
سياسي كش��ور وجود داشته، 
به نظر مي رسد كه ديگر امروز 
كمتر كسي همچنان تحريم ها 
را يك نعم��ت مي داند و هيچ 
تصميم گيري در اي��ن ترديد 
نخواهد داشت كه در صورت به وجود آمدن راهي جديد، 
بايد براي كاهش تحريم ها و بهبود وضعيت اقتصادي كشور 

در تعامل با جهان اقدام كرد.
در واقع آنچه در ماه هاي گذشته در رويكرد دولت سيزدهم 
نيز ديده شده، رس��يدن به اين واقعيت قطعي است كه با 
بهبود روابط در سطوح مختلف مي توان، اقتصاد كشور در 
داخل را نيز اصلاح كرد و گشايش��ي به نفع مردم به وجود 
آورد. اگر تمام مذاكراتي كه اخيرا صورت گرفته و احتمالا در 
آينده نيز پيگيري مي شود با هدف بهبود وضعيت اقتصادي 
مردم دنبال شود، احتمالا ارتباط بيشتري با واقعيت پيدا 
كرده و شرايط براي رس��يدن به اهداف كوتاه و بلندمدت 
كشور را تس��هيل مي كند. البته در عين حال بايد به اين 
موضوع فكر كرد كه گش��ايش هاي اخير وقتي مي توانند 
به حداكثر ظرفيت بالقوه موجود پاسخ دهند كه با اقدامات 
مهم بعدي تكميل ش��وند. هنوز برخي تصميمات كلان 
ايران در رابطه ب��ا تحريم ها و محدوديت هاي بين المللي 
مشخص نيست و يكي از اصلي ترين مسائل مربوط به اين 
حوزه سرنوشت نامشخص لوايح اف اي تي اف و پيوستن 
يا نپيوستن ايران به آنهاس��ت. برآوردهاي جهاني نشان 
مي دهد كه امروز تقريبا تمامي دولت هاي جهان به اين لوايح 
پيوسته اند و در چارچوبي بين المللي مبارزه با پولشويي را 
به رسميت شناخته اند. در اين بين تنها ايران، كره شمالي 
و ميانمار در فهرست س��ياه قرار دارند و خود اين موضوع 
نشان مي دهد كه تعيين تكليف اين لوايح بايد در اولويت 
باشد. هرچند در سال هاي گذشته بارها بحث بررسي اين 
لوايح در مجمع تش��خيص مصلحت نظام در دستور كار 
قرار گرفته اما همچنان معلوم نيست كه آيا پاسخ ايران به 
پيوستن به اين گروه بين المللي منفي خواهد بود يا امكان 
تغيير نظر وجود دارد. در هفته هاي گذشته دولت سيزدهم 
به شكل جدي ديپلماسي اقتصادي را دنبال كرده و پس از 
آغاز دوباره روابط با عربستان سعودي، حالا صحبت از مصر 
نيز به ميان آمده است. در كنار آن روابط با كشورهايي چون 
امارات متحده عربي، قطر، عمان و ديگر كشورهاي منطقه 
نيز رو به بهبود است. هرچند كسي در اين موضوع ترديدي 
ندارد كه بهبود سطح روابط با اين كشورها مي تواند در نهايت 
به نفع اقتصاد كشور تمام شود اما اين چالش نيز به جاي 
خود باقي است كه تكليف برجام و تحريم هاي هسته اي 
چه مي شود؟ اگر اميد به آزادسازي پول هاي بلوكه شده به 
خبرهاي جديد برجامي گره بخورد، مي توان از اميدآفريني 
كلان در اقتصاد ايران صحبت كرد كه براي چند سال كمتر 

اثري از آن ديده مي شد. 

نش��انه هاي زيادي هست كه با 
صراحت به م��ا مي گويد ايران 
ام��روز، در تله محيط زيس��ت 
گرفتار ش��ده اس��ت.آمارها در 
حوزه ه��اي محيط زيس��ت 
نشان دهنده ابر بحران در كشور 
است. روايت ها هولناك هستند 
و همه چيز به چش��م مي توان 
ديد. پرسش اساسي اما اين است كه آيا نظام حكمراني در 
جمهوري اسلامي، عمق فاجعه وخطر پيش رو را مي تواند 
بفهمد و اگ��ر مي فهمد آيا مي توان��د كاري از پيش ببرد؟ 
نش��انه هاي بحران را به اس��تناد آمارهاي رسمي از سوي 
مقامات كه همگي طي يك سال گذشته تاكنون در رسانه ها 
منتشر شده اس��ت را با هم مرور مي كنيم و در نهايت يك 
نتيجه گيري كوتاه از مساله خواهيم داشت. بحران روشن تر از 
آن است كه نويسنده بخواهد نسبت به ابعاد آن سخني اضافه 
بگويد.  نخستين بحران؛ فرو نشست زمين در ايران  يك روز 
نيست كه هشدار يا خبري در زمينه فرونشست زمين در 
ايران منتشر نشود. بلايي كه مانند خوره به جان زمين افتاده 
اس��ت. 49 درصد مردم ايران در معرض فرونشست زمين 
قرار دارند. مساحت تقريبي پهنه هاي فرونشستي كشور 
حدود 185 هزار كيلومتر مربع برآورد مي شود.همچنين 
تعداد جمعيت در معرض خطر فرونشست زمين در كشور 
حدود 39 ميليون نفر تخمين زده شده است. بيشترين خطر 
فرونشست متوجه تهران، خراسان رضوي و اصفهان است. 
بر اساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس نيز فرونشست 
در كشور پنچ تا هفت برابر متوسط جهاني و با نرخ 25 تا 30 
سانتي متر در سال رخ مي دهد.فرونشست زمين در ايران 
15 برابر سطح بحراني اعلام شده از سوي اتحاديه اروپاست. 
70 درصد دش��ت هاي كش��ور درگير پديده فرونشست 
هستند و از 609 دشت ايران 409 دشت به مرحله بحراني 
رسيده و توسعه بهره برداري از منابع آب زير زميني در آنها 
ممنوع شده  اس��ت. يك مقام سازمان نقشه برداري كشور 
مي گويد: »چند كلانشهر كشور درگير فرونشست زمين 
هستند. بالاترين نرخ فرونشست مربوط به استان كرمان 
است.براساس آمار وزارت نيرو، 70 درصد دشت هاي كشور 
بحراني است كه ناشي از سوءمديريت است. در ارزيابي ها، 
245 منطقه فرونشست شناسايي شده است كه 30 درصد 
آنها داراي سرعت بالاي فرونشست هستند.« فرونشست 
زمين تنها مخصوص استان هاي ذكر شده نيست و مدام 
خبري تازه منتشر مي ش��ود كه منطقه جديدي از كشور 
گرفتار فرونشست شده است.مطابق آمارهاي رسمي 70 

درصد استان ها درگير فرونشست شده اند.

   دومين بحران؛ كاهش شديد ذخاير آبي 
در ايران

ش��ايد صريح ترين اظهارنظر در اي��ن زمينه تاكنون، 
عيسي كلانتري رييس محيط زيست دولت روحاني 
ادامه در صفحه 5 داشته است.  
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زهرا سليماني| چرا ميزان برداشت ايران و قطر 
از ميادين مش�ترك تا اين ان�دازه از هم فاصله 
دارد؟ اين پرس�ش، سال هاست افكار عمومي 
بسياري از ايرانيان را به خود مشغول داشته و اين 
روزها پس از ماجراي از سر گيري روابط ايران و 
عربستان، وسعت بيشتري هم پيدا كرده است. 
حتي ايرانياني كه ارتباطي با اقتصاد و ديپلماسي 
ندارند هم نسبت به اين موضوع حساس شده اند 
و پيشي گرفتن قطر از ايران در ميادين مشترك 

نفت و گاز را برنمي تابند. بررسي هاي دقيق 
تحليلي نشان مي دهد، ريشه اصلي اين 
عقب ماندگي را باي�د در »تحريم ها« و 
»سوءمديريت ها«جس�ت وجو كرد. 

تحريم هاي�ي ك�ه روز و روزگاري 
محمود احمدي ن�ژاد آنها 

را »كاغ�ذ پاره« معرفي 
مي كرد و ام�روز برخي 
افراد و جريانات تندرو، 
آنها را »نعمت« مي دانند. 
اما واقعيت آن اس�ت 
ك�ه اي�ن تحريم ه�ا 
هرچند براي برخي 
افراد و جريانات نان 
و آب داشته اما براي 
اكثريت ايرانيان به 

ج�ز فقر، مش�كلات 
معيشتي و گرفتاري چيزي نداشته است. 

علي ش�مس اردكاني يكي از چهره هايي است كه 
از نخستين س�كانس هاي برنامه ريزي ايران براي 
توسعه فازهاي مختلف پارس جنوبي )خط لوله صلح 
و...( در دولت سازندگي در اين پروژه حضور داشته 
است. اساسا بخشي از برنامه ريزي هاي توسعه اي 
ايران براي سرمايه گذاري و توليد گاز پارس جنوبي 
ناشي از تلاش هاي او و همكارانش )عباس ملكي و 
علي رسولي( در دفتر مطالعات وزارت امور خارجه 
است. ش�مس اردكاني در گفت وگوي اختصاصي 
با »تعادل« ضمن بازخواني سال هاي انتهايي دهه 
60 و س�ال هاي ابتدايي دهه 70خورشيدي، براي 
نخستين بار پرده از رازهايي برمي دارد كه باعث شد 
ايران به اندازه ظرفيت ها و توانايي هايش در توليد 
و صادرات گاز منطقه و جهان حضور نداشته باشد. 
شمس اردكاني در اين گفت وگو، مخاطب را با خود به 
سال هايي مي برد كه نخستين ايده ها براي استخراج 
گاز در پ�ارس جنوبي طرح ش�دند؛ ايده هايي كه 
چنانچه پس از دولت هاش�مي و خاتمي در دوران 
احمدی نژاد به درستي دنبال مي شدند، ايران امروز 
نه تنها به قطب صادرات گاز و س�اير فرآورده هاي 
انرژي بدل ش�ده بود بلكه مي توانست نفوذ قابل 

توجهي نيز در منطقه به دست آورد.

  اخيرا و پس از بهبود مناس�بات ارتباطي ايران با 
عربستان، موضوع سرمايه گذاري در حوزه انرژي 
در منطقه حسابي داغ شده است. اين حساسيت ها 
به خصوص پ�س از قرارداد گازي اخير قطر با چين 
كه سرمايه گذاري حول و حوش 280 تا 400ميليارد 
دلار چيني ها در ميدان نفتي مشترك ايران و قطر 
)پارس جنوبي( را ش�امل مي ش�ود، بيشتر شده 
اس�ت. چرا كش�ورهاي عربي )قطر، كويت، عراق 
و...( سال هاس�ت كه برداشت بيشتري در ميادين 

مشترك با ايران دارند؟
پارس جنوبي وجوه مختلفي دارد كه ما در همه وجوه آن 
اشتباه عمل كرده ايم. با اينكه اولين گزارش كشف مخزن 
پارس جنوبي مرتبط با ايران است )يعني ايران ابتدا اين 
ميدان را كش��ف كرده( اما ايران در همه ابعاد نسبت به 
طرف قطري ديرتر ش��روع كرده اس��ت. در واقع، ما در 
گمانه زني ها، در استخراج، در جذب سرمايه گذاري هاي 
خارجي، در برداشت و برنامه ريزي و... بد عمل كرده ايم. 
مثل شعر معروفي كه مي گويد، »با خود كج و با ما كج و با 
خلق خدا كج/ آخر قدمي راست بنِِه،  اي همه جا كج....« 
وقتي امريكايي ها نمي توانند، معادله يا مساله اي را حل 

كنند مي گويند، »اين سوال 6ميليون دلاري است.« اين 
سوال شما يك سوال 6ميليون دلاري است و روايت هاي 
زيادي پش��ت آن وجود دارد. دليل تاخيردر استيفاي 
تامين مناف��ع ملي ايران در حوزه نف��ت و گاز را در يك 
عبارت مي توان خلاصه كرد و آن هم نبود مديران كاربلد، 
شايسته و متخصص است. حتي تحريم ها هم ناشي از اين 

مشكل كليدي است.
  ام�ا در دولت ه�اي آقاي�ان هاش�مي و خاتم�ي 
برنامه ريزي هاي قابل قبولي ه�م در زمينه جذب 
س�رمايه هاي خارج�ي و ه�م در ح�وزه 
برنامه ريزي هاي راهبردي صورت گرفت.

چه شد كه اين برنامه ها ادامه نيافت؟
چ��ون در آن بره��ه كاره��ا، متف��اوت 
و ب��ه صورت منطقي دنبال مي ش��د؛ 
دستاوردهاي مثبتي هم ثبت 
ش��د. در زم��ان آق��اي 
هاشمي رفسنجاني، 
ما در دفتر مطالعات 
وزارت خارجه ايران، 
با حضور چهره هايي 
چون عب��اس ملكي، 
علي رسولي و... يك 
گروه انرژي درست 
كرده بودي��م. در اين 
گ��روه ان��رژي افراد 
متخصصي از داخل و 
خارج دعوت مي كرديم تا مشورت و رايزني داشته باشيم. 
يكي از اين افراد دعوت ش��ده به ايران پروفسور راجندرا 
كومار پاچوري )pauchauri( بود كه مشاور آقاي راجيو 
گاندي )نخست وزير هند( در امور انرژي بود. البته من با 
اين فرد از زمان تحصيل در امريكا آشنا بودم. او در دانشگاه 
كارولاينا بود و من در دانشگاه واشنگتن يونيورسيتي درس 
مي خواندم و هر دو در زمينه هاي انرژي كار مي كرديم. در 
آينده هم ايشان رييس برنامه گلوبال وارمينگ )گرم شدن 
زمين( در سازمان ملل شد و به دليل همين برنامه هايش 
براي مقابله با گرم شدن زمين، همراه با الِ گور برنده جايزه 
صلح نوبل شد. ما اين فرد را به وزارت خارجه ايران دعوت 
مي كرديم، مي آمد و در خصوص مسائل مختلف حوزه 
انرژي كشور مذاكره مي كرديم. خاطرم هست در يكي 
از بحث ها با پاچوري بود كه من راجع به سرمايه گذاري 
پارس جنوبي با او صحبت كردم. وقتي پاچوري به هند 
بازگشت به عنوان رييس مركز مطالعات بين المللي انرژي 
هندوستان، گزارشي را به دولت اين كشور درباره پارس 
جنوبي مي دهد. پ��س از اين گزارش من به هند دعوت 
شدم و ديدارها و مذاكراتي با راجيو گاندي نخست وزير 
وقت هندوس��تان درباره پارس جنوبي، حجم گازهاي 
اين مخزن و چش��م انداز آينده آن داشتم. به من گفته 
شد هند در فاينانس اين پروژه مشاركت مي كند تا ايران 
بتواند حداقل 150ميليون مترمكعب در روز برداشت از 
پارس جنوبي داشته باشد. قرار شد، هند بخشي از گاز اين 
ميادين را خريداري كند و در ادامه روند سرمايه گذاري ها 
افزايش يابد. من به ايران بازگش��تم و گزارشي به آقاي 
هاشمي رفسنجاني دادم. آقاي هاشمي هم گفتند اين 

پروژه با هندي ها ادامه پيدا كند. 
  در ادامه اما خبرهايي هم منتشر مي شود كه 
پاكستاني ها قصد ورود به اين پروژه را دارند. چه 
ش�د كه پاي پاكستاني ها هم به سرمايه گذاري 

درميدان پارس جنوبي باز شد؟ 
آقاي هاش��مي كه آدم زيرك و كيس��ي ب��ود، به من 
گفتند برويد با ضياءالحق رييس جمهور پاكستان هم 
مذاكره كنيد. به من ماموريت دادند تا پيام ايشان را به 

رييس جمهور پاكستان برسانم.
  ايده آقاي هاش�مي اي�ن بود تا از ش�كاف هند و 
پاكستان براي تامين بيشتر منافع استفاده كنند 
يا ايده ديگري در ميان بود؟ چون در آن زمان تضاد 
ميان دو كشور هند و پاكستان در بالاترين درجه بود.

ديدگاه آقاي هاشمي رفسنجاني اين بود كه گاز به هر دو 
كشور برسد، هر دو كشور در روند سرمايه گذاري مشاركت 

كنند و در ادامه تعارضاتشان كاهش پيدا كند.
ادامه در صفحه 4  

علي شمس اردكاني با بازخواني نخستين گام هاي ايران 
 براي توسعه پارس جنوبي از خط لوله صلح
و مشكلات ايران در حوزه انرژي مي گويد

 پشت پرده ميادين مشترك 
و تحريم ها

موشك هايپرسونيك »فتاح«، صبح 
ديروز ب�ا حضور رييس جمه�وري و 
جمعي از مس�وولان نيروهاي مسلح 
در نيروي هوافضاي س�پاه پاسداران 
رونمايي ش�د. پيش از اين در معرفي 
موش�ك فتاح اعلام ش�ده ب�ود اين 
موشك س�رعت بالايي دارد و در جو 
و خارج از ج�و مي تواند  مان�ور دهد. 
اين موش�ك جديد مي توان�د از همه 
سامانه هاي س�پر موشكي عبور كند 
و س�امانه هاي ضد موشكي دشمن را 

هدف قرار مي دهد.  

»در پي سفر سلطان عمان به ايران و بر اساس اطلاعات 
به دست آمده ايسنا، به زودي بيش از 24 ميليارد دلار 
از منابع ارزي بلوكه شده ايران در عراق و كره جنوبي 
و همچنين منابع قابل دسترس كشورمان در صندوق 

بين المللي پول وارد كش��ور خواهد شد. از اين ميزان 
ارز، هفت ميليارد دلار منابع ارزي بلوكه شده ايران در 
كره جنوبي و بال��غ بر 10 ميليارد دلار آن منابع بلوكه 
شده ايران در عراق است كه عمده آن به صادرات انرژي 

به اين كشور همسايه باز مي گردد. بر اساس ديپلماسي 
اقتص��ادي فعال دولت و تلاش براي اصلاح س��اختار 
اقتصادي - سياسي كه نمونه آخر آن سفر سلطان عمان 
به ايران و سفر مشاور رييس جمهور امريكا به عمان بوده 

مقرر شد در قالب تفاهمي با ايران اين منابع بلوكه شده 
آزاد شود. همچنين در پي ديدار فرزين، رييس كل بانك 
مركزي ايران با جورجيوا، رييس صندوق بين المللي 
صفحه 2 را بخوانيد پول در...  



»در پي سفر سلطان عمان به ايران و بر اساس اطلاعات به 
دست آمده ايسنا، به زودي بيش از ۲۴ ميليارد دلار از منابع 
ارزي بلوكه ش��ده ايران در عراق و كره جنوبي و همچنين 
منابع قابل دسترس كشورمان در صندوق بين المللي پول 
وارد كشور خواهد شد. از اين ميزان ارز، هفت ميليارد دلار 
منابع ارزي بلوكه ش��ده ايران در كره جنوبي و بالغ بر ۱۰ 
ميليارد دلار آن منابع بلوكه ش��ده ايران در عراق است كه 
عمده آن به صادرات انرژي به اين كشور همسايه باز مي گردد. 
بر اساس ديپلماس��ي اقتصادي فعال دولت و تلاش براي 
اصلاح ساختار اقتصادي - سياسي كه نمونه آخر آن سفر 
سلطان عمان به ايران و سفر مشاور رييس جمهور امريكا به 
عمان بوده مقرر شد در قالب تفاهمي با ايران اين منابع بلوكه 
شده آزاد شود. همچنين در پي ديدار فرزين، رييس كل 
بانك مركزي ايران با جورجيوا، رييس صندوق بين المللي 
پول در واشنگتن مقرر شد ايران بتواند به بيش از ۶.۷ ميليارد 
دلار حق برداشت ويژه خود دسترسي داشته باشد. گفتني 
است؛ چندي پيش هم علي شريعتي - عضو اتاق بازرگاني 
ايران و عراق - از آزادس��ازي دو ميليارد دلار از منابع ارزي 
بلوكه شده ايران تا روز دوشنبه )۱۵ خرداد ماه( خبر داده 
بود.« اين خبري است كه روز گذشته، خبرگزاري دولتي 
ايسنا آن را منتش��ر كرد. هرچند در اين خبر جزيياتي از 
چگونگي آزادس��ازي اين منابع منتشر نش��ده اما به نظر 
مي رسد كه دولت سيزدهم اميدواري خود براي دسترسي 
به مناب��ع ارزي را بيش از هر زمان ديگري مي بيند. دولت 
رييسي در حالي به پايان دومين سال از فعاليت خود نزديك 
مي شود كه با يك دوگانه مهم مواجه بوده و هنوز مشخص 
نيست كه كدام راه را انتخاب مي كند. در ماه هاي ابتدايي 
فعاليت اين دولت، بحث بر سر اين بود كه بخش مهمي از 
مشكلات اقتصاد ايران نه به تحريم و محدوديت هاي خارجي 
كه تحت تاثير تصميمات غلط داخلي گرفته شده و از اين رو 
با اصلاح رويه مديريتي، مي توان بخش مهمي از مشكلات 
را حل كرد. با رسيدن به نيمه راه دولت سيزدهم اما به نظر 
مي رسد كه تصميم گيران به اشتباه بودن اين استراتژي پي 
برده اند و آنچه كه در هفته هاي گذش��ته رخ داده نش��ان 
مي دهد كه دولت ديپلماسي اقتصادي را در مركز توجهات 
خود قرار داده است و پس از آغاز دوباره ارتباطات سياسي با 
عربستان سعودي، حالا دولت آماده مذاكره با مصر مي شود. 
از سوي ديگر با سفر اخير پادش��اه عمان به ايران، به نظر 
مي رسد گزينه هايي براي كاهش مشكلات با غرب و حتي 
احياي برجام نيز روي ميز قرار گرفته كه البته هنوز خبر 
دقيقي از آن وجود ندارد.  در صورتي كه تمام اين اتفاقات رخ 
دهد، ايران مي تواند پس از چند سال به منابع ارزي خود كه 
بلوكه شده دسترسي پيدا كند و شايد رقم آن حتي به ۲۴ 
ميليارد دلار نيز برس��د. موضوعي ك��ه مي تواند لااقل در 
كوتاه مدت به كاهش قيمت ارز در بازار و كاهش تورم كمك 
كند. در خارج از ايران، نيز بح��ث درباره برجام ادامه دارد. 
نماينده اتحاديه اروپا در سازمان هاي بين المللي در وين در 
بيانيه اي درباره نظارت و راستي آزمايي آژانس بين المللي 
انرژي اتمي در نشست ش��وراي حكام آژانس كه در وبگاه 
هيات اتحاديه اروپا در وين منتشر شده است، بدون اشاره به 
اينكه رژيم صهيونيستي با در اختيار داشتن تنها زرادخانه 
اتمي در خاورميانه، امني��ت و ثبات اين منطقه را تهديد 
مي كند، درباره فعاليت هاي هسته اي ايران ابراز نگراني كرده 
و گفت: اتحاديه اروپا به عنوان يك اولويت مهم امنيتي از نظر 

ديپلماتي��ك و سياس��ي روي ازس��رگيري اج��راي 
محدوديت هاي ضروري برنامه هسته اي ايران سرمايه گذاري 
مي كند تا اطمينان حاصل شود كه ايران به يك سلاح اتمي 
دست پيدا نمي يابد. خطر اشاعه تسليحات هسته اي در 
منطقه در نتيجه پيشرفت هسته اي ايران افزايش يافته است.

تكرار ادعاي وجود اهداف نظامي در برنامه هسته اي ايران در 
حالي مطرح مي شود كه مقامات ايران تاكيد كرده اند توليد 
و به كارگيري تسليحات اتمي جايي در دكترين دفاعي ايران 
ندارد و برنامه هس��ته اي ايران عليرغم پيشرفت هايي كه 
داش��ته اس��ت، صرفا اهدافي صلح آميز را دنبال مي كند. 
نماينده اتحاديه اروپا در ادامه اين بيانيه درباره اجراي توافق 
هسته اي )برجام( گفت: اتحاديه اروپا نسبت به برجام متعهد 
است. ما متاس��فيم كه ايران تصميمات لازم را نگرفته و 
اقدامات لازم را انجام نداده اس��ت. در عوض، به توس��عه 
چشم گير برنامه هسته اي خود ادامه مي دهد. اين با حمايت 
سياسي كشورهاي عضو اتحاديه اروپا و تلاش هاي متمركز 
غرب براي ازس��رگيري اجراي كامل برجام مغايرت دارد. 
اتحاديه اروپا از تمامي كش��ورها مي خواه��د كه از اجراي 
قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت حمايت كنند. در ادامه اين 
بيانيه آمده است: مايليم تاكيد كنيم كه برجام موضوعي از 
تعهدات قانوني الزام آور ايران ذيل ان پي تي است كه براي 
اجراي مقررات جهاني عدم اش��اعه تسليحات هسته اي 
اهميت دارند. نماينده اتحاديه اروپا در ادامه گفت: اتحاديه 
اروپا عميقا نگران گزارش هاي متوالي آژانس بين المللي 
انرژي اتمي است كه مستندات توسعه نگران كننده برنامه 
هسته اي ايران را ارايه مي كند. ايران تا اندازه زيادي از تعهدات 
برجامي خود فاصله گرفته است، به ويژه در زمينه توسعه 
ظرفيت غني سازي هسته اي و توليد اورانيوم با خلوص بالا. 
اقدامات ايران كه هيچ توجي��ه غيرنظامي باورپذيري در 
)چارچوب( برنامه هسته اي اعلام شده آن ندارد، در بردارنده 
خطراتي جدي در زمينه اشاعه تسليحات اتمي است. در اين 
بيانيه، همچنين با ابراز نگراني از ظرفيت بالاي غني سازي 
اورانيوم در ايران، غني سازي در سطح بالا و كيفيت بازرسي 
آژانس در ايران، مطرح شد: ما قويا از ايران مي خواهيم رويه 
نگران كننده هسته اي خود را تغيير دهد، بدون تاخير بيشتر 
به اجراي تعهدات سياس��ي خود در زمينه عدم اش��اعه 
تسليحات هس��ته اي بازگردد و اجراي اقدامات نظارتي و 
راستي آزمايي مربوط به برجام و پروتكل الحاقي آن را ازسر 
بگيرد. ابراز نگراني اتحاديه اروپا درباره اجراي تعهدات ايران 

ذيل برجام و تعهدات پادماني آن در حالي مطرح مي شود 
كه ايران تنها با خروج امريكا از توافق هسته اي متحمل شدن 
تحريم ه��اي يك جانبه اين كش��ور، همچنين بدعهدي 
شركاي اروپايي برجام در عمل به تعهداتشان در عادي سازي 
روابط اقتصادي با ايران و كاهش تاثير اين تحريم ها، اعلام 
كرد كه در چند گام تعيين شده و در چارچوب اختيارات 
برجامي، در قبال بدعه��دي طرفين توافق، فعاليت هاي 
هسته اي خود را از سر مي گيرد. اگرچه مقامات ايران اعلام 
كرده ان��د در صورتي كه غرب اراده سياس��ي لازم را براي 
رسيدن به توافقي »خوب« در مذاكرات وين و لغو تمامي 
تحريم ها نشان دهد، آماده بازگشت دوجانبه به اجراي كامل 
توافق هسته اي است كه در نتيجه آن، برنامه هسته اي ايران 
محدود خواهد شد. ايران تنها پس از اقدام ضد ايراني امريكا 
و تروئيكاي اروپا )فرانسه، انگليس و آلمان( در نشست هاي 
پيشين شوراي حكام و صدور قطعنامه اي سرزنشي درباره 
همكاري هاي ايران و آژانس، اع��لام كرد كه طي اقدامي 
تقابلي، ح��دود ۲۷ دوربين  نظارتي آژانس را در چارچوب 
برجام، خاموش مي كند. كشورهاي اروپايي و امريكا هر زمان 
تصميم به تشديد فضا گرفتند، جز پاسخي سخت تر از سوي 
ايران دريافت نكرده اند. از جمله اين پاسخ ها، تصميم ايران 
براي غني سازي ۶۰ درصد در فردو در واكنش به قطعنامه 
سه كشور اروپايي و امريكا در آبان ماه ۱۴۰۱ بود. بر اساس 
گزارش جديد آژانس، ايران اجازه داده است كه تعدادي از 
دوربين هاي جمع آوري ش��ده بعد از صدور قطعنامه در 
آژانس دوباره نصب شوند. تقريبا يك سوم از دوربين هاي 
جمع آوري شده در اين مرحله دوباره نصب شده اند نه همه 
آنها و صرفا بنا بر نظر ايران در سايت اصفهان، آن هم بدون 
اينكه آژانس به آنها دسترسي داشته باشد. اين دوربين ها 
آفلاين هستند و مموري كارت  آنها نزد ايران به صورت پلمب 
شده نگهداري مي شود تا وقتي كه برجام دوباره اجرا شود و 
در آن صورت اطلاعات آنها مي تواند در اختيار آژانس قرار 
گيرد اما اين اقدام ايران مي تواند بخشي از آنچه مديركل 
آژان��س اخيرا از آن ب��ه عنوان »خلاء اطلاعات��ي« درباره 
فعاليت هاي ايران نام مي برد را پر كند. علاوه بر اين، مديركل 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در جريان برگزاري دور جديد 
نشست هاي شوراي حكام اعلام كرد كه پيشرفت هاي خوبي 
در زمينه رس��يدگي به فعاليت تاسيسات هسته اي ايران 
حاصل شده است. اين صحبت ها در حالي مطرح مي شود 
كه هنوز مشخص نيست كه اگر راهي براي احياي برجام يا 

آزادسازي منابع فراهم شود، دولت با آن چه خواهد كرد؟ 
موضوعي كه نمايندگان مجلس نيز نسبت به آن اعتراضاتي 
دارند. رييس كميس��يون اقتصادي مجلس با بيان اينكه 
سياست ارزي شناور، سياست ارزي مورد تاييد مجلس است 
گفت: در طول سال هاي گذشته حدود ۲۸۵ ميليارد دلار 
مداخلات ارزي بانك مركزي انجام گرفته است كه هيچ 
نتيجه اي در كنترل نرخ ارز نداش��ته اس��ت. محمد رضا 
پورابراهيمي رييس كميس��يون اقتص��ادي مجلس در 
پانزدهمين نمايشگاه صنعت مالي ضمن اشاره به وضعيت 
فعلي اقتصاد ايران و همچنين چشم انداز برنامه توسعه هفتم 
گفت: شاخص هاي موجود نش��ان مي دهد ما در تحقق 
اهداف نيازمند بازنگري هاي جدي هستيم. نرخ هاي تورم 
بالاي ۴۰ درصد، تشكيل سرمايه خالص منفي در كشور و 
همچنين نرخ وضعيت نامطلوب نرخ رشد اقتصادي همگي 
گ��واه عقب ماندگي اقتصاد ما اس��ت. بنابراين ما نيازمند 
تحولات اساس��ي و يك آسيب شناس��ي جدي در نظام 
اقتصادي كشور هستيم. وي ادامه داد: ما نمي توانيم از صنعت 
مالي نام ببريم اما قواعد مرتبط با آن را در حوزه اجرا مورد 
توجه قرار ندهيم. ابلاغيه مق��ام معظم رهبري در برنامه 
توسعه، رسيدن به نرخ تورم تك رقمي، رشد ۸ درصدي و 
تحول در ساختار بودجه و مالياتي كشور است كه كشور بايد 
به اين سمت حركت كند. اساسا پيشرفت اقتصادي توام با 
عدالت اصل برنامه توسعه هفتم است. وي ادامه داد: اولين 
نكته در خصوص رش��د اقتصادي، رعايت قواعد در حوزه 
صنع��ت مال��ي اس��ت، يك��ي از اي��ن قواعد پرهي��ز از 
قيمت گذاري هاي دستوري است. در همين سال هاي اخير، 
عدد هاي بزرگي را در حوزه قيمت گذاري دستوري به عنوان 
يك رانت در اقتصاد كشور توزيع كرديم كه هيچ اثري بر توليد 
نداشته است. پور ابراهيمي در خصوص سياست هاي ارزي 
در كشور گفت: سياست هاي ارزي در كشور بارها و بارها 
تجربه شده است، برخي دنبال تثبيت و برخي دنبال تعديل 
هستند. ما حتي اگر نگاه هاي علمي به اقتصاد را هم كنار 
بگذاريم، از تجربيات گذشته كه مي توانيم استفاده كنيم. به 
عنوان مثال در طول اين سال ها حدود ۲۸۵ ميليارد دلار 
مداخلات ارزي بانك مركزي است كه هيچ نتيجه اي هم در 
كنترل نرخ ارز نداشته است. ما در راستاي همين موضوع 
سياست مديريت نرخ شناور ارز را پيشنهاد داده ايم كه انتظار 
مي رود در دستور كار قرار گيرد. وي گفت: مجلس سعي 
مي كند در ماموريت هاي خود، به چرخيدن هرچه بهتر 
چرخ اقتصاد كمك كند. اقداماتي كه در اين راستا توسط 
مجلس شوراي اسلامي صورت گرفته است عبارت است از: 
۱- تصويب قانون ماليات بر سوداگري كه اميدواريم با اجرايي 
شدن آن، بازارهاي دلالي طلا مسكن ارز و خودرو مديريت 

شوند و منابع از اين بازارها به سمت بازار سرمايه بيايند.
۲- اصلاح قانون بانك مركزي ديگر فعاليت مجلس است، 
كه شاهد تحولات اساسي در قانون بانك مركزي خواهيم 

بود و جزييات آن به زودي اعلام مي شود.
۳- اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده و كاهش ماليات 
بر عملكرد بنگاه ها كه از ۲۵ درصد به ۱۸ درصد رسيده و 

اميدواريم ماليات بر مجموع درآمد جايگزين آن شود.
بايد ديد كه آيا اين خبرها صرفا گمانه زني است يا در 
آينده نزديك امكان دسترس��ي به منابع ارزي ايجاد 
مي شود و البته سوال بعدي اين است كه دولت براي 

اين پول ها چه طرحي خواهد داشت.
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نمي توان ايران را
به انزوا كشاند

وزي��ر امور خارج��ه اي��ران در گفت وگويي با اش��اره به 
اينكه سياس��ت جهاني براي به انزوا كش��اندن ايران با 
شكست مواجه شده است، گفت كه ايران با بهره بردن از 
چارچوب هاي مختلف چندجانبه گرايي از جمله از طريق 
عضويت در گروه بريكس و سازمان همكاري شانگهاي از 
ظرفيت هاي آنها براي ارتقاي همكاري ها بهره مند خواهد 
ش��د. به گزارش پرس تي وي، حسين اميرعبداللهيان، 
وزير امور خارجه ايران در گفت وگو با اين ش��بكه در پي 
ديدار با همتايانش از كشورهاي مختلف در حاشيه سفر 
دو روزه اش به كيپ تاون آفريقاي جنوبي براي ش��ركت 
در نشست بريكس گفت: حضور فعالانه ايران در سازمان 
همكاري شانگهاي، در اتحاديه اقتصادي اوراسيا و اخيرا در 
بريكس نشان دهنده اين است كه سياست جهاني به انزوا 
كشاندن ايران شكست خورده است. اميرعبداللهيان افزود: 
كشورها و اتحادها بر اساس منافع خودشان عمل مي كنند. 
پيام صريح ما اين است كه نمي توان جمهوري اسلامي 
ايران را به انزوا كش��اند و به حاشيه راند. اميرعبداللهيان 
افزود: كشورها و اتحادها بر اساس منافع خودشان عمل 
مي كنند. پيام صريح ما اين است كه نمي توان جمهوري 
اسلامي ايران را به انزوا كشاند و به حاشيه راند. وزير امور 
خارجه ايران در ادامه گفت: م��ا قويا با يك جانبه گرايي 
مخالفيم و در عين حال از فرصت هاي موجود در چارچوب 
چندجانبه گرايي بيشترين استفاده را مي كنيم. افزون بر 
اين، ايران از وضعيت ژئوپوليتيك و ژئواكونوميكي و ژئو 
استراتژيكي در منطقه بهره مند مي ش��ود. او در اين باره 
گفت: ايران در يكي از مسيرهاي ترانزيتي اصلي قرار دارد 
كه شمال را به جنوب و شرق را به غرب مرتبط مي سازد. ما 
از طيف كاملي از مزايا و امكانات بهره منديم و طرفين ديگر 
نيز از اين تعامل بهره مي برند.رييس دستگاه ديپلماسي 
اي��ران درباره گروه بريكس گفت كه بريكس س��ازماني 
متمركز بر ارتقاي چندجانبه گرايي است. او افزود كه پنج 
كشور عضو اصلي بريكس بالغ بر سه ميليارد نفر از جمعيت 
جهان را تشكيل مي دهند كه در واقع يك چهارم جمعيت 
جهان است. اميرعبداللهيان افزود: اين نشان مي دهد كه 
چطور كشورهاي بريكس مي توانند در زمينه تمركز بر 
چندجانبه گرايي تاثيرگذار باشند و به همين دليل است 
كه جمهوري اسلامي ايران اهميت ويژه اي براي بريكس 
قائل است. او اشاره كرد كه دولت ابراهيم رييسي از زمان 
آغاز به كار خود در تلاش بوده اس��ت كه از ظرفيت هاي 
اتحادها و اتحادهاي منطقه اي، اقتصادي، سياسي و امنيتي 
بهره مند شود كه در چارچوب چندجانبه گرايي موجب 
تامين بيشتر منافع ملي ايران خواهد شد. اميرعبداللهيان 
گفت كه »ما سال گذشته پيگير عضويت ايران در بريكس 
شديم. روسيه، چين، برزيل، هند و آفريقاي جنوبي كه پنج 
عضو اصلي بريكس هستند، پيشنهاد ابتدايي ايران براي 
عضويت اعضاي جديد در بريكس را پذيرفتند.« او افزود: 
ما قرار است مقررات و پروتكل هايي را كه از سوي اعضاي 
بريكس ارايه خواهد شد دريافت كنيم و اقدامات لازم را 
در آن چارچوب انجام دهيم. اما بر اساس گفت وگوهايي 
كه با وزراي امور خارجه كش��ورهاي اصلي داشتم، آنها 
ايران را به عنوان يك عضو بالق��وه جديد در اولويت قرار 
داده اند. وزير امور خارجه ايران از عضويت ايران در بريكس 
تمجيد كرده و گفت: ما قادر خواهيم بود به منظور ارتقاي 
چندجانبه گرايي در جهت افزايش تجارت با كشورهاي 
عضو و بالا بردن همكاري هاي اقتصادي براي بهره مندي 
ملت ايران از آن، از ظرفيت هاي بريكس استفاده كنيم. 
اميرعبداللهيان درباره ديدار با فيصل بن فرحان، وزير امور 
خارجه عربستان سعودي در حاشيه نشست بريكس گفت: 
آقاي فيصل بن فرحان، وزير امور خارجه عربستان سعودي 
و من توافق كرديم كه سفارتخانه ها و كنسولگري هاي دو 
كشور، در رياض، تهران، جده و مشهد بازگشايي شوند. 
دفتر نمايندگي ما در سازمان همكاري اسلامي در جده 
نيز بازگشايي خواهد شد. او همچنين با اشاره به فصل حج 
گفت: زوار ما از ۲۴ مي به عربستان سعودي سفر كرده اند. 
براي ما مهم است كه نهادهاي ديپلماتيك و كنسولي مان 
برپا شده و فعاليت هايشان را به منظور تسهيل امور مربوط 
به سازمان حج و زيارت ايران انجام دهند. رييس دستگاه 
ديپلماس��ي ايران همچنين در اين گفت وگو اشاره كرد 
كه در موضوعات رايزني اش با همتاي س��عودي خود به 
فرصت هاي جديد همكاري در منطقه نيز اشاره شده است. 
او در اين باره تشريح كرد: ما بر اين باوريم كه منطقه در حال 
تغيير است. از نظر من، توسعه همكاري هاي اقتصادي، 
تجاري، فرهنگي و توريستي در سطح منطقه اي مي تواند 
موجب تضمين امنيت منطقه اي شود. اميرعبداللهيان 
با تاكيد بر نقش شوراي همكاري خليج فارس گفت كه 
»الگوهاي فعلي امنيتي براي دس��ت يافتن به همكاري 

جمعي در منطقه منسوخ به نظر مي رسند.«

در خاورميانه تنها رها شديم
رسانه هاي صهيونيس��تي با ابراز نگراني از نزديك شدن 
روابط ايران با كش��ورهاي عربي تاكي��د كردند كه اين 
رژيم در جبهه مقابله با ايران تنها مانده است. به گزارش 
الميادين، رسانه هاي صهيونيستي اعلام كردند كه در سايه 
نزديك شدن روابط ايران و عربستان و ايران و امارات، رژيم 
صهيونيستي در جبهه مقابله با ايران تنها رها شده است. 
اين رسانه ها اعلام كردند كه ايران امروز و بعد از هفت سال 
سفارت خود در رياض را بازگشايي خواهد كرد، امارات نيز 
در آستانه پيوستن به يك ائتلاف دريايي جديد به رهبري 
ايران است و اين نزديكي روابط هشدارهاي مهمي مي دهد 
مبني بر اينكه نقشه خاورميانه در حال تغيير است. در اين 
گزارش آمده است كه عربستان همچنين ميزان توليد 
نفت خود را كاهش داد كه اين امر منجر به بالا رفتن قيمت 
نفت در بازارهاي امريكا و غرب و همچنين ايجاد تورم در 
اين كشورها شد. امارات نيز كه پيش از اين متولي توافقات 
ابراهيم بود، گام به گام در حال دور شدن از امريكا و اعلام 
علني خارج شدن از ائتلاف دريايي به رهبري واشنگتن 
در خليج )فارس( است. رسانه هاي صهيونيستي در ادامه 
تاكيد كردند: مصر كه به عنوان اولين كشور امضا كننده 
توافق صلح با اسراييل اس��ت، گفت وگوها با ايران را آغاز 
كرده و روابط دو كشور درحال بهبودي است. اين رسانه ها 
درخصوص موضع هسته اي ايران نيز با اشاره به گزارشات 
اخير آژانس بين المللي انرژي اتمي تاكيد كردند كه در 
جبهه ديگر نيز اسراييل در مقابله با ايران تنها مانده است.

آمارسازيياعبورازدورانبحران
خاندوزي: سرمايه گذاري

در ايران جهشي مهم داشت
سيد احسان خاندوزي در مراسم افتتاحيه پانزدهمين 
نمايشگاه بين المللي صنعت مالي )بورس، بانك، بيمه( 
با اش��اره به عملكرد صنعت مالي در يك س��ال گذشته 
گفت: نسبت تس��هيلات به سپرده ها در شبكه بانكي از 
۸۳.۲ در اسفند س��ال ۱۴۰۰ به ۸۵.۱ به اسفند۱۴۰۱ 
رسيد. همزمان با اين افزايش مطالبات غيرجاري ريالي 
شبكه بانكي از ۴.۸ در اس��فند ۱۴۰۰ به ۴.۴ در اسفند 
سال قبل رسيديم كه نشان دهنده تكاپوي شبكه بانكي 
است. همچنين سهم تسهيلات خرد از ۱۳ به بيش از ۱۵ 
درصد رسيد و سهم شركت هاي دانش بنيان ۱۶۵ درصد 
در سال قبل افزايش داشت. وي با اشاره به افزايش سرمايه 
شركت هاي سهامي عام از ۱۸۱ همت در سال ۱۴۰۰ به 
۲۸۴ همت در س��ال گذشته عنوان كرد: اوراق شركتي 
افزايش قابل توجهي داشت. همچنين تامين مالي از ۳۲ 
همت به ۱۲۴ همت در سال گذشته رسيد كه رشد چهار 
برابري را تجربه كرد. سهم اوراق شركتي از ۱۳ به ۲۷ درصد 
افزايش داشت. وزير اقتصاد با بيان اينكه برنامه دولت اين 
است كه سهم كمتري از ظرفيت بازار سرمايه به دولت 
اختصاص داده ش��ود، عنوان كرد: صنعت مالي از منظر 
تحليل دولت ركن تامين مالي بخش واقعي اقتصاد است 
و اگر صنعت مالي قوي نداشته باشيم نبايد انتظار داشته 
باش��يم اقتصاد ايران رشد خوبي تجربه كند. البته رشد 
مستقل صنعت مالي مطلوب نيست و بايد صنعت مالي 
كشور را در نسبت با بخش واقعي و توليد ايران قراردهيم. 
خاندوزي با تاكيد بر اينكه نمي توان صنعت مالي را فقط 
براي كنترل تورم به كار گرفت، گفت: غير از سياست هاي 
س��لبي كه فقط نقدينگي را كنت��رل مي كند نيازمند 
سياست ايجابي از بخش اعتبارات هستيم. اگر قرار است 
رشد توليد داشته باشيم نمي توان حضور موسسات مالي 
ناتراز را تحمل كرد و براي ساماندهي اين  موسسات توافق 
خوبي بين وزارت اقتصاد و بانك مركزي صورت گرفته 
است. وي درمورد رشد سرمايه گذاري توضيح داد: رشد 
سرمايه گذاري منفي بود اما با فشاري كه سال قبل روي 
بازيگران مهم صورت گرفت از رشد سرمايه گذاري منفي 
پنج در سال ۱۴۰۰ به مثبت ۷.۷ در سال قبل رسيديم 
و از سياهچاله دهه ۹۰ خارج ش��ديم؛ بنا داريم در سال 
جاري اين مسير را ادامه دهيم . همچنين ورود بانك ها 
به سرمايه گذاري مستقل امسال مصوب شد. نگاه دولت 
احياي نقش سرمايه گذاري منضبط شبكه بانكي است. 
مقدمات مشاركت نهادهاي مالي فراهم شده است و جلسه 
اخير شوراي پول و اعتبار مصوبه خوبي در اين زمينه انجام 
داد. وزير اقتصاد ادامه داد: بايد از ظرفيت صندوق توسعه 
ملي براي ايجاد مجموعه اقتصادي جديد استفاده شود. 
آمار سرمايه گذاري از سوي وزير اقتصاد در حالي مطرح 
شده كه پيش از اين گزارش هايي كه از سوي نهادهاي 
رسمي اعلام ش��ده بود، همچنان از وضعيت خطرناك 
س��رمايه گذاري جديد در كش��ور خبر مي داد و در اين 
زمينه وضعيت سرمايه گذاري خارجي بسيار ترسناك تر 
اس��ت. مطابق آمارهاي بانك مركزي، خالص »حساب 
سرمايه« در نيمه اول ۱۴۰۱ به منفي ۱۲ ميليارد و ۸۵۰ 
دلار رسيده كه در ۲۰ سال اخير بي سابقه بوده است. اين 
رقم در پايان بهار سال گذشته منفي ۱۰ ميليارد دلار بود 
اما در فصل تابستان ۲.۸۵ ميليارد دلار ديگر منفي شده 
است. بر اساس گزارش ديگري از بانك مركزي حد فاصل 
تير ماه ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ نرخ تشكيل سرمايه ثابت منفي 
۶۱درصد و مطابق گزارش اتاق ايران تا پايان سال ۹۹ روند 
عمومي سرمايه گذاري در كشور منفي ۷۹.۴درصد ثبت 
شده است. هرچند بر اساس گزارش وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، جذب سرمايه خارجي در سال ۱۴۰۰ ركورد ۱۱ 
ساله را شكست اما در ۶ ماه نخست ۱۴۰۱ نسبت به بازه 
زماني مشابه سال ۱۴۰۰ جذب سرمايه خارجي با افت 
بيش از ۸۲ درصدي مواجه شد. اين گزارش نشان مي دهد 
در ۶ ماهه اول سال گذش��ته، ۷۳ مورد سرمايه گذاري 
خارجي به ارزش ۳۸۲ ميليون و ۴۰۰ هزار دلار در بخش 
صنعت، معدن و تجارت تصويب شده كه از لحاظ تعداد 
۷.۵ و از نظر ارزش ۸۲.۷ درصد نس��بت به مدت مشابه 
سال قبل كاهش داشته است. اين در حالي است كه در 
مدت مشابه سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۷۹ مورد سرمايه گذاري 
خارجي به ارزش دو ميليارد و ۲۱۵ ميليون دلار در اين 
بخش تصويب ش��ده بود. به همين دليل گزارش سال 
۲۰۲۲ آنكتاد )كنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل( 
نشان از بهبود ۶.۱۸ درصدي جذب سرمايه خارجي در 
۲۰۲۱ )۱۴۰۰( نسبت به سال قبل از آن )۱۳۹۹( دارد 
اما در اي��ن گزارش هم همچنان رون��د نزولي يك دهه 
گذشته حفظ شده است. س��رمايه گذاري خارج�ي در 
اي�ران در سال هاي ۲۰۲۰ و ۲۰۱۹ و ۲۰۱۸ ب�ه ترتي�ب 
۱۱ درص�د، ۴.۳۶ درص�د و ۳۰ درص�د كاه�ش نش�ان 
مي دهد. بنابراين در مجم�وع سرمايه گذاري خارج�ي در 
اي�ران در ي�ك ده�ه گذش�ته با يك روند نزول�ي ب�ه ي�ك 
س�وم كاهش يافت�ه اس�ت. اي�ن در حال�ي اس�ت ك�ه 
اين روند، در همين مدت زمان در بي�ن كش���ورهاي در 
ح�ال توس�عه ب�ا ش�يب ملايمي صع�ودي ب�وده اس�ت. 
بر اساس گزارش آنكتاد، در سال ۲۰۲۱ در جهان، ۱.۵۸۲ 
تريليون دلار جذب س��رمايه گذاري مستقيم خارجي 
انجام شده كه نسبت به سال پيش از آن، ۶۱۹ ميليارد و 
۱۷۱ ميليون دلار بيشتر است. اما سهم ايران از اين ميزان 
سرمايه گذاري در جهان ۰.۰۹ درصد بوده است؛ يعني 
چيزي نزديك به صفر. بر اساس اين گزارش، ايران در سال 
۲۰۲۱ )۱۴۰۰( در جايگاه ۸۰ در ميان كشورهاي مورد 
بررسي قرار گرفته كه نسبت به گزارش سال قبل از آن ۸ 
پله نزول داشته است. سهم كشورهاي در حال توسعه از 
كل سرمايه گذاري مستقيم خارجي انجام شده در جهان 
در اين سال نزديك به ۵۲.۸۷ درصد و برابر با ۸۳۶ ميليارد 
و ۵۷۱ ميليون دلار بوده است. كشورهاي توسعه يافته 
ني��ز ۷۴۵ ميليارد و ۷۳۹ ميليون دلار س��رمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي جذب كردند كه ۴۷.۱۲ درصد كل 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي در جهان بوده است. بايد 
ديد آمار ارايه شده از سوي وزير اقتصاد در روزهاي آينده با 
جزيياتي جديد مواجه مي شود يا خير و اين رشد اعلامي 
آيا از سوي داخلي ها بوده يا كشور در سرمايه خارجي نيز 
پيشرفتي جديد را تجربه كرده است و البته در نهايت اين 

روند در سال ۱۴۰۲ چگونه دنبال خواهد شد.

دولتسيزدهمباپولهايبلوكهشدهچهميكند؟

رونماييازموشكهايپرسونيك»فتاح«

در انتظار آزادسازي منابع ارزي

رييسي: پيشرفت موشكي كشور با تهديد دشمن متوقف نخواهد شد
موش��ك هايپرس��ونيك »فتاح«، صبح دي��روز با حضور 
رييس جمهوري و جمعي از مسوولان نيروهاي مسلح در 
نيروي هوافضاي سپاه پاسداران رونمايي شد. پيش از اين 
در معرفي موشك فتاح اعلام شده بود اين موشك سرعت 
بالاي��ي دارد و در جو و خارج از جو مي تواند  مانور دهد. اين 
موش��ك جديد مي تواند از همه سامانه هاي سپر موشكي 
عبور كند و س��امانه هاي ضد موشكي دشمن را هدف قرار 
مي دهد. اين موشك با بهره مندي از قابليت هاي تاكتيكي و 
برخورداري از پيشران سوخت جامد نازل متحرك مرحله 
دوم، توان دستيابي به سرعت هاي بسيار بالا و انجام مانورهاي 
گوناگون در داخل و خارج از جو زمين با هدف غلبه بر انواع 
س��امانه هاي دفاع هوايي دش��من را دارد. برد اين موشك 
۱۴۰۰ كيلومتر و س��رعت آن پيش از اصابت به هدف ۱۳ 
تا ۱۵ ماخ است. سيد ابراهيم رييسي در مراسم رونمايي از 
موشك ابرفراصوت )هايپرسونيك( فتاح گفت: اولين مولفه 
قدرت و اقتدار ملت ايران در طول نهضت اسلامي تا به امروز 
ايمان است كه پيشروندگي انقلاب و مردم عزيز را به رغم 
توطئه هاي دش��منان تضمين كرده است. وي پاسداشت 
ايمان، اميد و اقتدار ملي را امري مهم توصيف و با اشاره به 
دستاوردهاي بزرگ و افتخار آميز نيروي هوافضاي سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي كه در سايه اهتمام به اين مولفه ها 
حاصل شده است، تصريح كرد: صنايع دفاعي و موشكي در 
ايران اسلامي بر پايه علم و دانش روز بومي شده و وارداتي 
نيست كه بتوان اين صنعت پيشرفته و راهبردي را به حاشيه 
راند. رييس جمهور با اشاره به وضعيت دفاعي امروز كشور و 
مقايسه آن با دوران دفاع مقدس، خاطرنشان كرد: صنعت 
موش��كي و دفاعي ما امروز در حالي پيشرفته است كه در 
دوران دفاع مقدس قدرت دفاعي چنداني نداش��تيم، اما با 
همت و مجاهدت فرزندان اين سرزمين قدرت بازدارندگي 
امروز براي ايران عزيز افتخار آميز اس��ت. رييسي قدرت و 
توان بازدارندگي ايران را براي منطقه نقطه امنيت و صلح 
پايدار دانست و افزود: برخي مسوولان كشورهاي منطقه 
در ديدارهاي اخير عنوان مي كردند ايران يار روزهاي سخت 
اس��ت و اگر نبود تلاش هاي حاج قاسم سليماني و نيروي 
قدس سپاه و دفاعي كه ايران از ما برابر هجوم تكفيري ها و 
داعشي ها داشت، امروز از كشورشان چيزي باقي نمانده بود. 

وي با بيان اينكه حوزه بازدارندگي و قدرت نظامي، دفاعي 
و موش��كي ايران نه در سطح تهاجم، بلكه در سطح ذهن و 
فكر دشمن هم امتداد دارد، تاكيد كرد: اين قدرت موشكي 
معنايش آن است كه منطقه از شر اشرار و تعرض بيگانگان در 
امان بماند و بارها گفته ايم كه پيام آن براي مردم منطقه پيام 
امنيت و براي كساني كه فكر تعرض به كشور را دارند، اقتدار 
براي حمايت از ملت ايران و مظلومان عالم است. رييسي با 
تاكيد بر اينكه قدرت ايران در واقع قدرت منطقه و ملت هاي 
مظلوم و پيام آن عزت، استقلال و بازدارندگي است، افزود: 
گاهي بيان شده است كه ساخت موشك براي چيست؟ ما 
موشك مي سازيم تا مورد تعرض دشمنان قرار نگيريم؛ در 
حقيقت موشك براي موشك نزدن دشمنان است نه براي 
موشك زدن ما. رييس جمهور با تبيين نقش شهيد حسن 
تهراني مقدم در توليد قدرت موشكي براي ايران اسلامي و 
سختي ها و دشواري هاي او در اين مسير يادآور شد: شهيد 
تهراني مقدم بعد از شهادت شناخته شد، روزي كه او حركت 
در اين مسير را آغاز كرد مي گفتند با اين تحريم ها مگر امكان 
دارد؟ اما او همه تحريم ها را دور زد و آنها را بي اثر ساخت و به 
رغم همه تهديدها و تحريم ها اين كار بزرگ را انجام داد و توان 
امنيتي كشور را ارتقا بخشيد. رييسي با تمجيد از بالندگي 
حوزه صنعت دفاعي و هسته اي كشور گفت: رونمايي امروز 
پيامي هم به ساير صنايع كشور دارد كه چگونه صنايع دفاعي 

و هسته اي به رغم تهديدها و تحريم هاي دشمنان پيشرفت 
كرده است اما در س��اير بخش ها شاهد چنين پيشرفت و 
بالندگي نيستيم؟ لذا ضروري است اين تلاش و تجربه به ساير 
صنايع نيز لبريز شود تا شاهد رشد و بالندگي آنها نيز شويم. 
وي تاكيد كرد: مطمئناً در صنعت خودروسازي و ديگر صنايع 
مي توان از دس��تاوردها و درس هاي حوزه فناوري دفاعي 
استفاده كرد و با انجام كارهاي بزرگ و ماندگار در زندگي 
مردم گره گشايي انجام داد. رييس جمهور ايمان و اميد را از 
پيشران هاي اصلي پيشرفت كشور قلمداد و با تاكيد بر لزوم 
وحدت، انسجام و همدلي همه ظرفيت ها از جمله دولت و 
نيروهاي مسلح در اين راستا، بيان كرد: دشمن از يكپارچگي 
و هم افزايي موجود كه پيشرفت هاي كشور را رقم زده است 
عصباني است و خشم خود را در برخي عرصه ها بروز مي دهد. 
رييسي در پايان خطاب به دشمنان گفت: ممكن است شما 
از قدرت نظامي و دفاعي و رفاه در زندگي مردم ما خشمگين 
شويد، اما آنچه براي ما مهم و حائز اهميت است كسب رضاي 
خدا و توليد و آفرينش اقتدار براي نظام و كش��ور عزيزمان 
است. سردار حسين سلامي در حاشيه مراسم رونمايي از 
موشك هايپرس��ونيك فتاح اظهار كرد: واقعيت كشور ما 
جهش ها و پيشرفت هاي دفاعي از جمله موشكي و پهپادي 
است كه با استفاده از فناوري هاي پيشرفته هوش مصنوعي و 
قابليت هاي فني در ساخت قطعات حساس انجام شده است. 

وي افزود: به دانش تنوع بخشي و تاكتيك پذيري سامانه ها 
در حوزه هاي مختلف رسيده ايم كه از جمله آنها موشك فتاح 
است كه مانورپذير و ماوراي صوت است و از كمند سامانه هاي 
ضدموشك عبور مي كند. فرمانده كل سپاه يادآور شد: اين 
فناوري براي بيشتر كشورهاي جهان ناشناخته است اما 
متخصصان متعهد كش��ور به آن دس��ت يافته اند. سردار 
اميرعلي حاجي زاده در آيين رونمايي از موشك هايپرسونيك 
فتاح اظهار كرد: موش��كي كه ام��روز رونمايي آن صورت 
گرفت، موش��كي است كه در دنيا كم نظير است به نحوي 
كه با رونمايي اين موشك ايران جزو چهار كشور داراي اين 
فناوري شد؛ موشك فتاح به دليل فناوري كه دارد هيچ ضد 
موشكي براي آن وجود ندارد در حالي كه براي ساير سلاح ها 
مانند تانك، ناو، هواپيما و غيره موشك ضد آن وجود دارد و 
حتي براي ساير موشك ها هم ضدموشك هايي ساخته شده 
است. وي افزود: البته سپر موشكي كه موفقيت زيادي داشته 
باشد وجود ندارد؛ از سوي ديگر براي زدن يك موشك بايد 
سه موشك شليك شود و اين در حالي است كه تقريباً قيمت 
يك ضد موشك ۲۰ برابر موشك هدف است . حاجي زاده 
اضافه كرد: موشك فتاح به دليل نوع حركت آن كه در جهات 
و ارتفاع مختلف اس��ت توسط هيچ موش��كي قابل انهدام 
نيست براي اينكه موشك هاي ضدموشك طبق يك بردار 
مشخص حركت مي كنند كه البته سرعت كمي هم دارند. 
فرمانده هوافضاي سپاه با بيان اينكه سرعت موشك فتاح 
۱۳ ماخ است، ادامه داد: موشكي كه داراي چنين سرعتي 
باشد مقابله با آن ناممكن خواهد بود؛ برد اين موشك ۱۴۰۰ 
كيلومتر تعيين شده كه در محدوده هدف به صورت دقيق 
اصابت مي كند. وي يادآور شد: فعاليت هاي ما در اين حوزه 
به ساخت اين موشك خاتمه پيدا نمي كند چون اين مسير را 
همچنان ادامه خواهيم داد تا هيچ دشمني حتي تصور حمله 
به ايران را هم نكند. حاجي زاده با تاكيد بر اينكه فعاليت هاي 
موشكي از ابتدا تاكنون مورد حمايت و تأييد فرمانده معظم 
كل قوا بوده و هست، گفت: زماني كه گزارش ساخت اين 
موشك را خدمت ايشان ارايه كرديم، ايشان نام فتاح را براي 
اين موشك برگزيدند؛ همكاري هاي سپاه با دولت تاكنون 
در هيچ دولتي به اندازه دولت فعلي نبوده و از همكاري هاي 

وزارت دفاع نهايت سپاسگزاري را داريم.



گلناز پرتوي مهر |
ايران مدت هاس��ت كه به خاطر ذخاي��ر قابل توجه گاز 
خود شناخته شده است و در كنار سياست هاي انرژي 
كه اخيرا توس��ط دولت س��يزدهم به كار گرفته شده 
است به دنبال بازس��ازي تجارت انرژي خود مبتني بر 
خنثي كردن حداكثري تحريم ها اس��ت و در اين بين 
تاكيد بر تجارت گاز نيز تحت اين سياست مهم افزايش 
چشمگيري داشته است. زيرساخت مناسب خط لوله 
اين كشور، وجود بيش از 4 هزار كيلومتر خط لوله گاز 
در مناطق مختلف نزديك به مرز و همچنين دسترسي 
ايران به منابع قابل توجه گاز در جنوب ايران، كشور ايران 
را در موقعيت بسيار مهم، تاريخي و اميدواركننده اي قرار 
داده تا خود را به عنوان يك قطب حياتي براي تجارت 
گاز در غرب آسيا قرار دهد و در عين حال پتانسيل بي اثر 

كردن تحريم هاي بين المللي را ارايه دهد.
به گزارش خبرنگار »تعادل« ب��ا توجه به اهميت اين 
موضوع و سياست هاي اخير دولت ايران در زمينه انرژي، 
ايران قصد دارد صنعت گاز خود را نيز تقويت كند و در 
نتيجه موقعيت اقتصادي خود را بهبود ببخشد. به طور 
خاص، صنعت نفت ايران در دهه گذشته شاهد كاهش 
قابل توجهي بود زيرا اين كشور با تحريم هاي بين المللي 
سختي دست و پنجه نرم مي كرد كه توانايي آن را براي 
صادرات نفت به ش��دت محدود مي كرد. براي مقابله با 
كسري درآمد ناشي از كاهش صادرات نفت، ايران اكنون 
در تلاش براي بهره برداري از موقعيت استراتژيك خود با 
استفاده ذخاير عظيم گاز طبيعي خود و همچنين عقد 
قراردادهاي خريد يا س��وآپ گاز از همسايگان شمالي 
خود است كه بتواند مسير كريدوري ترانزيت انرژي را 

در دست خود بگيرد.
همانطور كه اشاره شد؛ ايران علاوه بر ذخاير گاز داخلي، 
در زمين��ه واردات گاز از س��اير كش��ورها نيز موقعيت 
مطلوبي دارد. ايران با تركمنستان مرز مشترك دارد، 
كش��وري كه به دنبال افزايش روابط تجاري با ايران به 
ويژه در بخش گاز بوده است. ايران تقاضاي زيادي براي 
گاز براي بخش داخلي و صنايع انرژي بر خود نيز دارد. 
بنابراين، پتانسيل واردات گاز از تركمنستان، كه يك 
كشور توليد كننده گاز است، مي تواند به تامين اين تقاضا 
كمك كند. علاوه بر اين، اخيراً ايران با روسيه قراردادي 
را براي سوآپ گاز نيز منعقد كرده است كه به اين كشور 
كمك مي كند تا تأثيرات تحريم هاي بين المللي را خنثي 
كند و در عين حال به هدف خود براي تبديل شدن به 

قطب تجارت گاز در غرب آسيا نيز كمك كند.
در رابطه با زيرس��اخت انتقال گاز، اين موضوع نيز در 
تعيين هاب گازي منطقه بسيار مهم است. شبكه خط 
لوله ايران يكي از گسترده ترين شبكه هاي جهان است 

و از اين طريق اهرم قابل توجهي را براي ترانزيت گاز و 
قرارگيري ايران در هاب اصلي تجارت گاز منطقه فراهم 
مي كند. شبكه خط لوله كه عمدتاً از خط لوله گاز ايران 
تشكيل شده است، قادر است حجم زيادي از گاز را در 
فواصل قابل توجهي حمل كند. شبكه گسترده خطوط 
لوله و در دسترس بودن گاز داخلي و وارداتي اين فرصت 
را براي ايران فراهم مي كند تا ص��ادرات انرژي خود را 
افزايش دهد و از اين طريق س��رمايه گذاري خارجي را 
جذب كند، درآمدزايي كند و در زيرس��اخت ها و رفاه 

اجتماعي سرمايه گذاري كند.
اهميت تمركز ايران بر تجارت گاز قابل توجه است زيرا 
مزاياي متعددي براي اقتصاد دارد و پتانسيل دور زدن 
تحريم هاي بين المللي را فراهم مي كند و در عين حال 
ايران را به عنوان يك قطب مهم انرژي در غرب آسيا قرار 
مي دهد. ايران با شبكه گسترده خط لوله، ذخاير غني 
گاز و امكان واردات گاز از روسيه و تركمنستان، پتانسيل 
تقويت اقتصاد خود و ايجاد بخش انرژي مقاوم در برابر 
شوك هاي جهاني را دارد و پايداري بلندمدت را تضمين 
مي كند. به همين دليل، براي ايران بسيار مهم است كه 
هدف خود مبني بر تبديل شدن به يك صادركننده گاز 
قابل توجه و در عين حال بهبود زيرساخت هاي انرژي 

خود را دنبال كند.
در اي��ن زمينه اي��ران اخي��را اولين ق��دم را در جهت 
بازطراحي تجارت انرژي خود برداشته است و به تازگي 
براي عقد قرارداد واردات گاز بين ايران و تركمنستان 
قراردادي امضا شده است كه روزانه بيش از 10 ميليون 
مترمكعب گاز از طريق خط لوله واقع در مرز ش��مالي 
ايران با تركمنس��تان به ش��بكه خط لوله ايران تزريق 

خواهد ش��د. اين قرارداد علاوه بر قرارداد قبلي دولت 
با تركمنس��تان در زمينه س��وآپ گاز تركمنستان به 
آذربايجان از مس��ير ايران بوده است كه فرصت بسيار 
مهمي را براي ايران در جهت استفاده حداكثري از اين 
گاز واردات��ي در جهت رفع ناترازي داخلي و همچنين 
بازصادرات گاز به كشورهاي همسايه نظير پاكستان، 
عراق، كويت و تركيه فراهم خواهد كرد و قرارداد واردات 
گاز از تركمنس��تان س��رآغاز بازطراحي سياست هاي 
انرژي ايران در منطقه و رسيدن به درآمدهاي سرشار 

ارزي در حوزه تجارت گاز خواهد بود.
در ادامه در رابطه با اهميت اجرايي ش��دن سياس��ت 
بازطراح��ي تجارت ان��رژي ايران با تمرك��ز بر تجارت 
گاز منطقه غرب و جنوب آس��يا با فرشاد جامع اصل، 
 كارش��ناس حوزه انرژي، به گفت وگ��و پرداختيم كه 

خواهيد خواند.

   تمركز ايران بر تجارت گاز 
فرش��اد جامع اصل، كارشناس حوزه انرژي، در ابتداي 
صحبت هاي خود در رابطه با اهميت واردات گاز ايران 
از كشورهاي شمالي خود در جهت حل مشكل ناترازي 
گاز خود و همچنين بازصادرات آن به كشورهاي جنوب 
و شرقي ايران در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار 
كرد: اهمي��ت واردات گاز براي ص��ادرات مجدد و رفع 
عدم تعادل موقت در ايران قابل اغراق نيست. توليد گاز 
طبيعي ايران در سال هاي اخير به طور پيوسته در حال 
افزايش بوده ولي با اين وجود به دليل مصرف بالاي بخش 
داخلي، امكان صادرات به كش��ورهاي همسايه به طور 
جدي ايجاد نشده است و تقاضاي داخلي ايران براي گاز 

نيز همواره رو به افزايش بوده و به صورت مقطعي دچار 
ناترازي و كمبود موقت گاز در كشور شديم. در چنين 
شرايطي، واردات گاز ايران از كشورهاي شمالي مي تواند 
به رفع عدم تعادل و تضمين عرضه ثابت گاز براي مصرف 

داخلي كمك كند.
وي ادامه داد: همچنين اهميت تمركز ايران بر تجارت 
گاز را نمي توان ناديده گرفت. ايران توانس��ته اس��ت از 
موقعيت اس��تراتژيك و ذخاير غني گاز طبيعي خود 
براي تبديل ش��دن به يك بازيگر اصلي در بازار جهاني 
انرژي استفاده كند. تمركز بر تجارت گاز نيز به ارتقاي 
رشد اقتصادي، ايجاد شغل و همكاري و ثبات منطقه اي 
كمك كرده است. توسعه زيرساخت هاي انرژي و ارتقاي 
همكاري هاي منطقه اي براي تضمين يك بازار انرژي 

باثبات و قابل اعتماد در منطقه ضروري است.
اين كارش��ناس انرژي در رابطه با مزاياي ايجاد و عقد 
قرارداد با كشورهاي تركمنس��تان و روسيه در جهت 
واردات گاز اظهار كرد: امكان واردات گاز از تركمنستان 
و روس��يه جايگاه اي��ران را به عنوان بازيگ��ر اصلي در 
تجارت منطقه اي گاز بيشتر كرده است. ايران توانسته 
خود را به عنوان تامين كننده قابل اعتماد گاز طبيعي 
در منطقه معرفي كند و توانسته است اتكاي خود را به 
يك تامين كننده واحد ايجاد كند. اين امر به ايجاد يك 
بازار انرژي با ثبات تر و قابل اعتمادتر در منطقه نيز كمك 
كرده است و خطر اختلالات عرضه و نوسانات قيمت را 
كاهش مي دهد. همچنين امكان شكل گيري خطوط 
موازي تج��ارت گاز در منطقه نظير خ��ط لوله تاپي را 
نيز با ريسك بيشتري روبرو خواهد كرد و عقد قرارداد 
با تركمنستان و روس��يه در جهت خريد يا سوآپ گاز 
اهميت بسيار ويژه اي براي تبديل شدن ايران به بازيگر 

اصلي تجارت گاز منطقه دارد.
وي در پاي��ان اظهار كرد: تمركز اي��ران بر تجارت گاز 
و بازمعماري سياس��ت انرژي خود براي ارتقاي رشد 
اقتصادي، ايجاد اشتغال و همكاري و ثبات منطقه اي 
حياتي است. موقعيت اس��تراتژيك ايران در منطقه، 
ذخاير غني گاز طبيعي و زيرساخت مناسب خط لوله 
به ايران كمك كرده اس��ت تا به يك بازيگر اصلي در 
تجارت جهاني گاز تبديل شود. همچنين با عقد قرارداد 
واردات گاز از تركمنستان به حجم روزانه 10 ميليون 
مترمكعب نيز قدم مهمي در جهت افزايش سهم تجارت 
گاز منطقه برداشته است كه مي تواند ايران را به هاب 
اصلي و كريدور مهمي ترانزيت گاز تبديل كند. تمركز 
ايران بر تجارت گاز و بازمعماري سياست انرژي خود 
همچنين به ايران در خنثي كردن تحريم ها و تبديل 
شدن به قطب تجارت گاز در منطقه غرب آسيا كمك 

خواهد كرد.
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شوك سعودي
به كام نفت روسيه شد

به دنبال اقدام غيرمنتظره عربستان سعودي كه قيمت 
فروش نف��ت خود را بالا برد، بعضي از پالايش��گاه هاي 
آسيايي در حال بررس��ي خريد نفت بيشتر از روسيه 
و آفريقا هس��تند. به گزارش ايسنا، بلومبرگ به نقل از 
منابع آگاه نوشت: حداقل سه پالايشگاه آسيايي قصد 
دارند در ماه ژوئيه، نفت قراردادي كمتري از عربستان 
سعودي درخواست كنند و براي خريد نفت ارزان تر، به 
بازار محموله هاي تك مراجعه كنند. اين نفت مي تواند 
از خليج فارس، امريكا يا برزيل خريداري شود. عربستان 
سعودي پس از آنكه توليدكنندگان اوپك پلاس كاهش 
بيشتر توليد در ژوئيه را با هدف تثبيت بازار نفت اعلام 
كردند، قيمت فروش رسمي گريدهاي نفتي خود به همه 
مناطق را بالا برد. پالايشگاه هاي آسيايي به دليل تقاضاي 
ضعيف تر، با حاشيه سود ضعيف مواجه شده اند و بعضي از 
آنها قصد دارند فعاليتشان را محدود كنند. گائو مينگ يو، 
تحليلگر ارشد انرژي شركت »اس دي آي سي اسنس 
فيوچرز« در اين باره گفت: اين اقدام برخلاف بازار است 
و جايگزين هايي مانند نفت روس��يه را براي خريداران 
جذاب تر مي كند. با اين حال، يافتن محموله هاي تك 
براي خريداران ممكن اس��ت دشوار باشد زيرا به گفته 
معامله گران، محموله هاي تك اندكي براي ژوئيه موجود 
است. بعضي از پالايشگاه هاي چيني هم پيش از اعلام 
كاهش توليد اوپك پلاس، حجم نفت مورد نيازشان را 
اعلام كرده بودند و ممكن است نتوانند حجم درخواستي 
را تغيير دهند. نظرسنجي از معامله گران پيش از نشست 
وزي��ران اوپك پلاس، انتظار آنها براي كاهش قيمت را 
نش��ان داده بود اما معامله گران پس از تعهد عربستان 
س��عودي براي كاهش عرضه، برآورد خ��ود را تعديل 
 كردند. ب��ا اين حال، همچنان كاه��ش قيمت نفت را 

پيش بيني مي كنند. 

راهكاري براي كاهش مصرف گاز
عضو انجمن انرژي هاي تجديدپذير گفت: در سندهايي 
كه در شوراي عالي انرژي منتشر شده تا 14۲0 عنوان 
ش��ده كه نياز اس��ت حداقل ۲۵ هزار مگاوات نيروگاه 
تجديدپذير احداث كنيم و از اين مس��ير رقم بالايي از 
برنامه توليد ۸0 هزار مگاواتي قابل دسترسي خواهد بود.

محمدامين زنگن��ه در گفت وگو با ايلنا، درباره رويكرد 
توس��عه نيروگاه هاي تجديدپذير اظهار داشت: نقطه 
ضعف و مشكل بزرگ توسعه تجديدپذيرها وابستگي 
بودجه آنه��ا به دولت بوده اس��ت و باتوج��ه به اينكه 
دولت مش��كل ناترازي مالي دارد تامين منابع مالي و 
پرداخت ها است و عدم پرداخت به موقع توسط دولت 
باعث مي شود كه س��رمايه گذار به دولت اعتماد نكند 
براي اينكه سرمايه گذاري كند. وي افزود: اكنون از اين 
ديدگاه كه مناب��ع مالي تجديدپذيرها از نظر پرداخت 
متنوع شده يعني ديگر فقط يك تيپ قرارداد نيست 
كه طرف قرارداد دولت باش��د، اوضاع بهتر شده است، 
بنابراين روش هاي جديد تعريف ش��ده يعني برخي با 
رمزارزها، برخي با صنايع قرارداد منعقد مي شود و برخي 
نيز خود صنايع نسبت به احداث نيروگاه تجديدپذير 
اقدام مي كنند كه ع��ده اي در اين رابطه تكليف دارند 
و برخي نيز تش��ويقي اي��ن كار را انجام مي دهند، يك 
روش ديگر فروش در بورس است يعني به جاي اينكه 
برق را به دولت بفروشد به صنايع و رمزهارزها در بورس 
بفروش��ند، بنابراين قدم مثبت بوده است و منابع ملي 
كه فقط به بودجه دولتي وابس��ته و پاشنه آشيل اين 
صنعت بود، اكنون متنوع شده است اما چند نكته وجود 
دارد و آن اينكه تا روش جديد جا بيفتد طول مي كشد. 
عضو انجمن انرژي هاي تجديدپذير گفت: نكته ديگر 
اينكه بحث ش��ده كه صنايع نيروگاه احداث كنند كه 
اقدام مثبتي اس��ت اما نبايد اين موضوع مغفول بماند 
از عهده برآمدن از نظر مالي يك مس��اله است، برخي 
مواقع احداث و نگهداش��ت نيروگاه از بيزينس اصلي 
برخي صنايع كوچك س��خت تر اس��ت اما در كل در 
مسيري افتاديم كه اگر اين مسير به درستي طي شود 
تجديدپذيرها توسعه پيدا مي كنند. وي در ادامه درباره 
پتانسيل توليد برق از تجديدپذيرها بيان داشت: ما بيش 
از ۹0 هزار مگاوات ظرفيت نيروگاه براي نصب نيروگاه 
بادي و خورشيدي داريم، اما بايد توجه كنيم كه توليد 
نيروگاه تجديدپذير پيش بيني ناپذير اس��ت و ممكن 
است در زمان هايي توليد كنند كه به درد شبكه نخورد 
مثلا توليد نيروگاه خورشيدي در اروپا در تابستان توليد 
دارد در حالي كه پيك مصرف در فصل زمستان است 
در ايران ۸0 درصد نيروگاه بادي كشور در پيك توليد 
در تابستان و زمان توليد نيروگاه خورشيدي نيز ظهر 
تابستان است بنابراين براي توسعه تجديدپذيرها باتوجه 
 به ش��رايط اقليمي و شرايط ش��بكه برق كشور بسيار 
به صرفه اس��ت. ما در حال حاضر نياز به ذخيره سازي 
نداريم يعني حداقل مي توانيم 10 هزار مگاوات توسعه 
دهيم بدون اينكه به فكر ذخيره س��ازي باشيم. زنگنه 
تصريح كرد: باتوجه به اينكه پيش بيني ش��ده تا سال 
14۲0 اگر رشد تاريخي مصرف برق را مبنا قرار دهيم 
بايد نسبت به 1400 توليد شبكه برق را دو برابر كنيم 
اگر سال 1400، ۸0 هزار مگاوات شبكه برق داشتيم در 
14۲0 بايد به 1۶0 هزار مگاوات برسيم اما براي اينكه 
نيروگاه حرارتي احداث كنيم گاز نداريم يعني مي توانيم 
سرجمع ۸ هزار مگاوات نيروگاه سيكل تركيبي جديد 
احداث كنيم كه نياز به گاز نداشته باشد، 1۶ هزار مگاوات 
هم نيروگاه هاي با راندمان پايين را از مدار خارج كنيم 
و نيروگاه با راندمان ب��الا جايگزين كنيم يا پروژه هاي 
بازتواني ايجاد كنيم كه نياز به گاز جديد ندارد بنابراين 
سرجمع ۲4 هزار مگاوات توان توليد نيروگاه حرارتي 
داريم و تا ۸0 ه��زار مگاواتي كه تا 14۲0 بايد ظرفيت 
جديد ايجاد كنيم ۵۵ هزار مگاوات فاصله است كه ديگر 
نمي توانيم اين فاصله را با نيروگاه گازي پر كنيم و نياز 
است به س��مت تجديدپذيرها برويم كه در سندهايي 
كه در شوراي عالي انرژي منتشر شده تا 14۲0 عنوان 
ش��ده كه نياز اس��ت حداقل ۲۵ هزار مگاوات نيروگاه 
تجديدپذير احداث كنيم و از اين مس��ير رقم بالايي از 
برنامه توليد ۸0 هزار مگاواتي قابل دسترسي خواهد بود.

بررسي»تعادل«ازآغازوارداتگازازتركمنستان

بازمعماري سياست انرژي 

ايران آماده يكپارچه سازي توسعه ميادين نفتي با عربستان
با س��رگيري رواب��ط ايران و عربس��تان مي ت��وان به 
همكاري هاي مشترك نفتي اين دو كشور اميدواربود 
همكاري هايي نظير يكپارچه س��ازي توسعه ميدان 
كه مي تواند اثرات مثبتي براي هر دوكش��ور به دنبال 

داشته باشد.
به گزارش مهر، از سال ۲01۶ روابط ايران و عربستان 
قطع شد كه تبعات فراواني براي هر دو كشور داشت. از 
سرگيري روابط ايران و عربستان مي تواند در بخش هاي 
مختلف اثر گذاري مطلوبي داشته باشد، به عنوان مثال 
سرمايه گذاري مشترك در ميادين نفتي چرا كه اين 
دو كش��ور 4 ميدان مشترك نفتي دارند و مي تواند به 
توسعه يكپارچه ميدان نفتي كمك كند كه مسوولان 

امر نيز بر آن اصرار دارند.
يكپارچه سازي توس��عه ميدان يعني كل ميداني كه 
حدفاصل قلمروی مرزي دو يا چند كش��ور قرار دارد، 
به صورت يك واحد در نظر گرفته شود و به جاي آنكه 
هريك از كشورهاي ذي نفع به طور جداگانه از بخشي 
از ميدان در مح��دوده قلمرو مرزي خويش به صورت 
مس��تقل بهره برداري كنند، با هم توافق مي كنند كه 
كل ميدان را به صورت يك واحد و توسط يك شركت 
بهره بردار واحد كه مورد تأييد طرفين اس��ت توسعه 
دهند و مناف��ع حاص��ل از آن، همچنين هزينه هاي 
بهره برداري و توس��عه ميدان به نس��بت قدرالسهم 

توافق شده بين آنها توزيع شود.
اين شيوه توسعه در مقابل قرارداد توسعه مشترك است 
كه در نوعي توافق بين دو يا چند كشور براي توسعه و 
بهره برداري مشترك به نسبت سهم توافق شده از منابع 
نفت و گاز كشف شده در يك منطقه مشخص است كه 

دولت هاي ذي نفع نسبت به آن حق مالكيت دارند.
توس��عه يكپارچه ميادي��ن مش��ترك در خاورميانه 
موضوعي است كه با وجود حجم بالاي ذخاير نفت و 
گاز در اين جغرافيا از جهان، هيچگاه انجام نشده و اين 
موضوع باعث شده تا برداشت غير صيانتي از ميادين 
مشترك، منجر به حبس منابع زيرزميني و از دست 
رفتن آن براي هميشه شود. اين موضوع براي ايران كه 
با ۲۸ ميدان مشترك هيدروكربوري جزو كشورهاي 
داراي بيش��ترين ميدان مشترك اس��ت اهميت دو 

چنداني پيدا مي كند.
غفلت از توسعه يكپارچه منابع مشترك در خاورميانه 
در حالي است كه اغلب ميادين مشترك در كشورهاي 
اروپايي از جمله ميادين مش��ترك در درياي شمال 
همواره به صورت يكپارچه توسعه پيدا مي كند كه اين 
موضوع علاوه بر كاهش هزينه هاي توليد از ميادين، 

باعث برداشت حداكثري نفت و گاز نيز شده است.
فريدون بركش��لي، مدير موسس��ه مطالعات انرژي 
وي��ن پيش از اي��ن با تأكي��د بر اينكه ب��راي تحقق 
بهره ب��رداري يكپارچه از ميادين مش��ترك نفتي، 

دسترسي بين المللي جهت جذب سرمايه و فناوري 
لازم است، گفت: خوشبختانه قواعد و پروتكل هاي 
بين المللي و رس��مي هم براي اين منظور طراحي و 
تدوين شده است. در هر حال ترديد ندارم كه منابع 
نفتي متعارف خليج فارس در كمتر از ۲0 سال، كفاف 
تقاضاي جهاني را نمي دهد. منطقه ما دير يا زود لازم 
اس��ت به فكر بهره برداري از نفت شيل در خشكي و 
فلات قاره باشد. در اين صورت بهره برداري يكپارچه، 
از جهات مختلف بايستي كه توسط كشورهاي منطقه 

مورد توجه قرار گيرد.
وي افزود: اكنون روابط دو كشور در پارس جنوبي كه 
موفق ترين نمونه استفاده ذخاير مشترك را ما تجربه 
مي كنيم، س��لامت مخازن را تأمي��ن نمي كند، بلكه 
مسابقه برداشت بيشتر مابين ايران و قطر در جريان 
است. در اين مسابقه ناسالم، در دراز مدت هر دو كشور 

ممكن است متضرر شوند.
در حال حاضر بيش از ۲0 ميدان نفت و گاز به صورت 
مشترك در مرز ايران و كشورهاي مجاور كويت، قطر، 
امارات متحده عرب و عربس��تان سعودي قرار گرفته 
است. كه به گفته كارشناسان بين الملل اين احتمال 
وج��ود دارد كه ايران و عربس��تان ب��راي اطمينان از 
بهره برداري پايدار و سودآور از اين ميادين به توافقات 
همكاري دس��ت يابند. احتمالًا رياض از بهبود روابط 
خود با تهران در كاه��ش تنش ها در منطقه، كاهش 
هزينه هاي نظامي و امنيتي و ورود به بازار بزرگ و بكر 

ايران سود خواهد برد.
اين كارشناسان با تاكيد بر اهميت ميادين مشترك 
نفت و گاز ايران و كش��ورهاي عربي حاش��يه خليج 
فارس از جمله ميدان پارس جنوبي مش��ترك با قطر 
معتقدند: با بهبود و تقويت روابط جمهوري اسلامي 

ايران با كش��ورهاي عربي حاشيه خليج فارس امكان 
گفت وگو در زمينه انرژي در اين منطقه و سرمايه گذاري 
در اين ميادين مشترك به نفع همه طرف ها به وجود 
آمده است به خصوص كه سرمايه گذاري در برخي از 
آنها به دليل اختلاف بر سر مالكيت آن به تعويق افتاده 
است؛ بنابراين توافق عربستان و ايران دروازه اي براي 
سرمايه گذاري در ميادين نفت و گاز مشترك و يافتن 
راه حل هايي در مورد مالكيت مورد مناقشه آنها است.

اين كارش��ناس اقتصادي افزود: عربستان سعودي و 
ايران دو كش��ور غول پيكر در بخش انرژي هس��تند، 
به طوري كه ذخاير نفت عربس��تان در سال گذشته 
۲۶۷.۲ ميليارد بشكه و ذخاير ايران در همان سال ۲0۸ 

ميليارد بشكه بوده است.
وي همچنين گف��ت: حجم ذخاي��ر گاز در ايران ۳4 
تريليون متر مكعب اس��ت، در حالي كه ذخاير گاز در 
عربستان ۸.۵ تريليون مترمكعب است كه به اين معني 
است كه فرصت براي س��رمايه گذاري هاي گسترده 
عربستان سعودي در بخش انرژي فسيلي ايران مهيا 
است كه درآمدهاي بالاي رياض در نتيجه قيمت بالاي 

نفت حامي اين سرمايه گذاري در ايران است.
توس��عه يكپارچه ميدان كه بالاترين مي��زان توليد 
را با حفظ دو ويژگي در خود داش��ته باش��د؛ نخست 
آنكه اين توليد بايد قابل برنامه ريزي براي بلندمدت 
و در مرحله بع��د، داراي قابليت بازيافت حداكثري از 
مخازن نفتي باشد. همچنين افزايش ضريب بازيافت 
نهايي، جلوگيري از چند برابر شدن هزينه هاي توسعه، 
جلوگيري از حفاري رقابتي غيرضرور و توليد صيانتي 
از مخزن يا ميدان و فراهم شدن زمينه لازم براي تقويت 
مناسبات سياسي، اجتماعي، اقتصادي و تبادلات فني 
بين طرفين ازجمله فوايد يكپارچه سازي ميادين است.

نكته جالب توجه در اين نوع قرارداد آن است كه سهم 
طرفين در هزينه هاي سرمايه اي و عملياتي و همچنين 
سهم دو طرف در درآمدهاي ناشي از فروش بايد به طور 
دقيق در قرارداد مشخص شود. همچنين دو كشوري 
كه بناي انعقاد چنين توافقي دارند بايد داراي مناسبات 
سياس��ي و اقتصادي مستحكمي باش��ند اكنون با از 
س��ر گيري روابط ايران و عم��ان چنين امكاني وجود 
دارد و ايران آمادگي براي انعقاد چنين توافقي را دارد.

ايران به لحاظ موقعيت جغرافيايي در منطقه اي قرار 
دارد كه با كش��ورهاي عراق، عربستان، قطر، كويت، 
امارات متحده عربي و عمان ميدان هاي گازي و نفتي 

مشترك دارد.
عراق، در طول مرز مش��ترك اي��ران و عراق ۵ ميدان 
نفتي قرار دارد، كه عبارتند از: ميدان نفت شهر، ميدان 
دهلران، ميدان پايدار غرب، ميدان نفتي آذر، ميدان 

نفتي آزادگان و ميدان نفتي يادآوران.
ايران و عربستان س��عودي، 4 ميدان نفتي اسفنديار، 
فروزان، فرزاد A )ف��ارس 1( و فرزاد B )فارس ۲( قرار 
دارند. قطر هم از ديگر كش��ورهايي كه داراي ميدان 
مشترك با ايران است ميدان نفتي رشادت و همچنين 
لايه نفت��ي ميدان پ��ارس جنوبي ني��ز در طول مرز 

مشترك ايران و قطر مستقر مي باشد
در طول مرز مشترك آبي ايران و كويت، ميدان نفتي و 
گازي آرش قرار دارد. ايران و امارات متحده عربي داراي 
ميادين نفتي مشتركي نظير؛ ميدان نفتي فرزام، ميدان 
نفتي نصرت، ميدان نفتي مبارك و ميدان نفتي سلمان 

در مجاورت مخازن اماراتي قرار دارند.
اگرچ��ه تنها ميدان مش��ترك نفتي اي��ران با عمان، 
ميدان نفتي هنگام است. كه اين ميدان نفتي پتانسيل 
سرمايه گذاري مشترك و توسعه يكپارچه را دارد كه 
اكنون با از س��رگيري روابط ايران و عمان امكان عقد 
قرار داد اين طرح از سوي ايران وجود دارد. البته نبايد 
از ياد برد كه ايران و عربستان بيشترين ميدان مشترك 
نفتي را دارند كه اكنون اين دو كشور هم مي توانند در 

اين عرصه توافقاتي داشته باشند.
با تمامي مقولاتي كه گفته شد، به نظر مي رسد ايران و 
عربستان و ايران و عمان براي پويايي مبادلات تجاري 
بر همكاري هاي مشترك به خصوص در عرصه نفتي 
تكيه كنن��د و اين توافق مي تواند س��ر آغ��ازي براي 
حل مس��ائلي از قبيل مالكيت ميدان ه��اي نفتي و 
سرمايه گذاري مشترك بين اين دو كشور باشد. چرا كه 
ميدان نفتي هنگام يكي از مياديني است كه پتانسيل 
توسعه يكپارچه را دارد و در شرايط حاضر ايران آمده 
چنين قراردادهاي مش��تركي است. حالا بايد ديد آيا 
از س��ر گيري روابط ايران و عمان و ايران و عربس��تان 
مي تواند سر آغازي براي توسعه يكپارچه ميادين نفتي 

مشترك باشد.

تحليل

رویداد

خوش بيني نفت به كاهش 
توليد سعودي رنگ باخت

قيمت نفت در معاملات روز س��ه شنبه تحت تاثير 
نگراني ها نس��بت ب��ه وضعيت اقتص��اد جهاني كه 
دورنماي كمبود عرضه را تحت الش��عاع ق��رار داد، 

كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با ۲۷ سنت كاهش، به ۷۶ 
دلار و 44 س��نت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۳۳ سنت كاهش، 

به ۷1 دلار و ۸۲ سنت در هر بشكه رسيد.
نفت برنت روز دوشنبه پس از اينكه عربستان سعودي 
اعلام كرد تولي��دش در ژوييه به ميزان يك ميليون 
بشكه در روز كاهش پيدا خواهد كرد و به ۹ ميليون 
بشكه در روز مي رس��د، حداكثر دو دلار و ۶0 سنت 
و شاخص نفت امريكا س��ه دلار و ۳0 سنت افزايش 
پيدا كرده بود. با اين حال، هر دو شاخص تا پايان روز، 
عقب نشيني كرده و رشد ملايمي را به ثبت رساندند.

تحليلگران گروه ANZ در يادداشتي نوشتند: پس از 
كاهش توليد اوپك، مسائل عرضه در مركز توجه بازار 
قرار گرفت اما در بحبوحه نگراني ها نسبت به وضعيت 

اقتصادي، اين رشد قيمت محدود شد.
فعالان بازار اكنون منتظرند ببينند آيا فدرال رزرو نرخ 
بهره را در ژوئن ثابت نگه خواهد داش��ت يا به ميزان 
بيشتري كاهش مي دهد و آمار تجارت چين در ماه 
مه كه روز چهارشنبه منتشر مي شود، درباره تقاضاي 
دومين مصرف كننده بزرگ نفت جهان، چه نش��ان 
خواهد داد. بر اساس گزارش رويترز، نرخ بهره بالاتر، 
تقاضا براي ان��رژي را محدود خواهد كرد اما چندين 
تحليلگر اظهار كردند كه مصرف، قوي خواهد ماند. 
بازارها اكنون احتمال توقف افزايش نرخ بهره از سوي 
بانك مركزي امريكا در ماه ميلادي جاري را ۷۷ درصد 

تخمين مي زنند.

اطلاعيهمشترك
وزارتخانههايصمتونيرو

 برنامه تامين برق صنايع كشور 
در تابستان امسال تدوين و ابلاغ شد

برنامه تامين برق صنايع كش��ور در تابس��تان س��ال 
جاري توس��ط وزارت ني��رو و وزارت صم��ت با هدف 
توليد حداكثري در سال رشد توليد و با در نظر گرفتن 
محدوديت هاي فن��ي صنايع و ملاحظات كنترل بازار 
محصولات، تدوين و ابلاغ شد. به گزارش ايسنا، برنامه 
تامين برق صنايع كش��ور در تابستان سال جاري طي 
جلسات متعدد كارشناسي بين وزارتخانه هاي صمت 
و نيرو و همچنين بهره گيري از تجربه س��ال گذشته 
در سه گروه تدوين و ابلاغ شد. بر اساس اين برنامه، در 
گروه »الف« آمده است كه برق مورد نياز همه واحدهاي 
صنعتي كوچك و واحدهاي صنفي- صنعتي به ويژه 
كارگاه هاي توليدي كوچك كه بيش از ۹0 درصد كل 
واحدهاي صنعتي و توليدي كشور )حدود ۵۸0 هزار 
واحد صنعتي( را شامل مي شود، بدون هيچ محدوديتي 
تأمين خواهد شد. در گروه »ب«، برق مورد نياز واحدهاي 
صنعتي مستقر در ش��هرك هاي صنعتي و واحدهاي 
صنعتي خارج از شهرك هاي صنعتي با ديماند بيش از 
۵00 كيلووات نيز از ۲0 خرداد تا 1۷ شهريور در شش و 
نيم روز هفته به طور كامل تأمين خواهد شد و صرفاً نصف 
روز در هفته و از ساعت 11 تا ۲۳ در برنامه هاي مديريت 
مصرف مشاركت خواهند كرد. با توجه به برنامه ريزي 
صورت گرفته، امكان جبران محدوديت اين نصف روز 
و توليد حداكثري براي اين واحدها در ساير ايام هفته 
)ش��ش روز و نيم( با جابه جايي ساعات كاري حتي به 
صورت شبانه روزي فراهم است. اما در گروه »ج«، برق 
مورد نياز صنايع بزرگ )ح��دود ۳00 واحد صنعتي( 
مطابق برنامه مديريت مصرف ابلاغي وزارت نيرو و وزارت 
صمت در دوره تعيين شده تامين مي شود. مشاركت اين 
واحدها از طريق جابه جايي بخش��ي از بار مصرفي آنها 
از ساعات اوج به س��اعات غير اوج و نيز مديريت زمان 
بهره برداري از تجهيزات وابسته به انرژي در برنامه هاي 
مديريت مصرف بوده و در ساير زمان هاي دوره تابستان، 
انرژي مورد نياز اي��ن واحدها به طور حداكثري تامين 
مي شود. انرژي مورد نياز صنايع مهم مانند سيمان نيز 
متناسب با نياز توليد آنها در اين دوره و در طول شبانه 
روز تامين مي شود. برنامه تفصيلي تامين برق صنايع 
مشمول گروه هاي »ب« و »ج« طي جداول مشخص 
توسط دو وزارتخانه نيرو و صمت ابلاغ شد. در اطلاعيه 
مشترك وزارتخانه هاي صمت و نيرو آمده كه اميد است 
با اجراي منظم و سراسري اين برنامه كه حاصل مطالعات 
گس��ترده و به كارگيري روش هاي علمي و تجربيات 
خبرگان صنعت برق و بخش صنعت كشور است، بتوانيم 
انرژي مورد نياز صنايع را بيش از س��ال گذشته تامين 
كنيم. بديهي است كه تأمين برق صنايع در صورت بروز 
مشكلات فني، حوادث غير مترقبه و بلاياي طبيعي از اين 
قاعده مستثني خواهد بود. در پايان از همه صنعتگران 
درخواس��ت مي شود همچون گذش��ته با مشاركت و 
همكاري خود در مديريت مصرف برق در ساعات اوج 
مصرف و جابه جايي آن به س��اعات كم باري و موكول 
كردن تعميرات س��الانه خود به اين دوره، ضمن توليد 
حداكثري محصولات، صنعت برق كشور را در تامين 

برق پايدار مورد نياز همه بخش هاي كشور ياري كنند.



ادامه از صفحه اول
  بنابراي�ن اي�ن مذاك�رات را باي�د س�نگ بناي 
شكل گيري خط لوله صلح در سال هاي آينده هم 

قلمداد كرد. درست است؟
اساسا ايده خط لوله صلح از من بود، من همراه با پروفسور 
پاچوري اين ايده را طرح كرديم. البته ما بدون هندي ها با 
ضياءالحق صحبت كرديم. به ضياءالحق گفتم ايران قصد 
دارد براي توليد و استخراج150ميليون متر مكعب گاز 
خط لوله بكش��د؛ بخشي از گاز استخراجي به پاكستان، 
بخشي اش به هند و اكثريتي هم به ايران خواهد رسيد. 
هند و پاكستان به اندازه سرمايه اي كه وارد مي كردند، از 
گاز بهره مند مي ش��دند. چون پاكستان قبلا يك مخرن 
كوچك در شمال كشور خود داشت اما آنها نمي توانستند 
به كراچي و ساير شهرهاي مهم شان گاز بكشانند. يادم 
نمي رود در يك جلسه مذاكره، ضياءالحق از وزير انرژي 
خود درباره منافع يك چنين طرحي پرسيد. وزير انرژي 
پاكستان پاسخ داد، پاكستان به اندازه هر متر مكعب گاز 
وارداتي، مي تواند يك ليت��ر بنزين در بالانس انرژي اش 
صرفه جويي كند. چ��ون ارزش حرارتي يك متر مكعب 
گاز با يك ليتر بنزين )يا هر س��وخت ميان تقطير ديگر 
مثل گازوييل سبك و...( برابر است. به هر حال اين سفرها 
و مذاكرات ادامه داش��ت. در سفر بعدي به هند با راجيو 
گاندي از مشاركت پاكستاني ها صحبت كرديم . جالب اين 
بود كه موافقت كرد و اسم خط لوله صلح را هم پسنديد.

گاندي معتقد بود طي چند نوبت جنگ با پاكستان، خط 
لوله آب دو كشور آسيبي نديده است؛ بنابراين مي گفت، 
اگر خط لوله گاز هم ميان دو كشور ايجاد شود، تخريب 
نخواهد شد. راجيو گاندي اسم اين خط گاز را هم خط لوله 
»ثروت و صلح«گذاشت.اين مذاكرات طي سال هاي 71 

تا 72 خورشيدي برگزار مي شد. 
  ظاهرا اين مذاكرات و خط لول�ه در آن زمان هم 
مخالفاني داشت. رخدادهاي آينده نشان داد كه 
رقباي منطقه اي و جهاني ايران بر سر راه اين خط 

لوله، مانع تراشي هاي فراواني صورت دادند.
خاطرم هس��ت در زمان مذاكره در دفتر راجيو گاندي، 
ناگهان به سقف دفترش اشاره كرد و گفت، ممكن است 
كساني هم باش��ند كه اين اظهارات را بشنوند! بعدها از 
پاچوري سوال كردم، منظور گاندي از اين حرف چه بود؟ 
پاچوري گفت، منظورش اين بود كه امريكايي ها در دفتر 
گاندي ممكن است شنود داشته باشند و گوش بدهند. 
گاندي گفت بلند شويم و برويم در باغ صحبت ها را ادامه 
بدهيم. نخست وزير هند )در باغ( گفت كه پيغامي را براي 
مسوولان ابوظبي داشته تا در اين سرمايه گذاري مشاركت 
كنند. در آن زمان ابوظبي تنها توليدكننده و صادر كننده 
بزرگ گاز در خليج فارس بود كه بخش عمده اي از آن را 

به صورت LNG صادر مي كرد. 
  يعني امارات حاضر شده بود تا در طرحي انرژي 

مخالف منافع قطر مشاركت كند؟
اين واقعيتي است كه ما كمتر به آن توجه مي كنيم. به  طور 
كلي كشورهاي عربي شكاف هاي ارتباطي زيادي با هم 
دارند. كشورهايي چون تركيه، روسيه، چين و غرب از اين 
شكاف ها بهره برداري زيادي مي كنند. اما متاسفانه ايران 
)به جز برخي دولت ها( هرگز نتوانس��ته از اين شكاف ها 
استفاده كند. كش��ورهاي عربي هر چند در ظاهر با هم 
دست مي دهند اما )در بس��ياري از مواقع( پشت سر به 
هم خنجر مي زنند. نخست وزير هند به اماراتي ها پيغام 
داده بود كه اگر قطري ها برنامه هايشان در حوزه توليد و 
صادرات گاز در پارس جنوبي )در قطر نام گنبد شمالي 
دارد( را عملي كنند، رقيب امارات مي ش��وند. گاندي به 
اماراتي ها گفته بود شما fid money )پول بذر، سرمايه 
مقدماتي( به ايران بدهيد تا گاز پارس جنوبي را استخراج 
كنند، يك خط لوله به ساحل ايران بكشند و سپس ميدان 
را توس��عه بدهند، )همان طور ك��ه وزارت نفت از قديم 
برنامه داشت تا گاز را به عسلويه برساند( گاندي به نقل از 
مقامات اماراتي به من گفت كه اماراتي ها مايل نيستند 
قطر به يك قدرت گازي در منطقه خليج فارس بدل شود 
و از امارات پيشي بگيرد. ابوظبي ها آن زمان يك صندوق 
به نام »صندوق توسعه ابوظبي« داشتند كه رييس اين 
صندوق در آن زمان، رييس فعلي امارات شيخ محمد زايد 

بن سلطان آل نهيان است.
  بنابراين فرصتي براي جذب سرمايه هاي اماراتي 

براي ايران فراهم شد. 
بله، ما در راس هياتي به امارات رفتيم و با ش��يخ محمد 
حاكم ابوظبي و رييس صندوق توس��عه ابوظبي ديدار 
كرديم. شيخ ابوظبي در آن زمان اعلام كرد براي حدود 
200 ميليون متر مكعب گاز، چقدر سرمايه نياز داريد؟ 
برايش توضيح داديم كه پارس جنوبي در 5 فاز است هر 
فاز 40 ميليون متر مكعب گاز توليد مي كند و 3 ميليارد 
دلار هم پول نياز دارد. ايشان گفتند يك شركت ثبت كنيد 
تا ميدان پارس جنوبي را توسعه بدهد. گاز توليدي براي 
ايران است و از پولي كه خريداران گاز مي دهند، توسعه را 
ادامه بدهيد و سرمايه گذاري هم بازگشت پيدا كند. من 
به ايران بازگشتم و به آقاي هاشمي رفسنجاني گزارش 
دادم. گفتم توافق هندي با ابوظبي به صورتي اس��ت كه 
آنها سرمايه اوليه براي توسعه پارس جنوبي را مي دهند. 
عمده توليد گاز پارس جنوبي به اين صورت تخمين زده 
مي شد كه از 200 ميليون متر مكعب گاز توليد شده، 90 
ميليون متر مكعب آن در ايران مصرف شود، 30 ميليون 
متر مكعب به پاكستان و 50 الي 60 ميليون متر مكعب 

هم به هند تخصيص پيدا كند. قرار شد خط لوله گازي از 
عسلويه به شهر حيدرآباد پاكستان )اين غير از حيدرآباد 
هند اس��ت( و از آنجا به بوپال در مركز هن��د ادامه پيدا 
كند. فاصله بوپال تا دهلي در جنوب هند 700 الي 800 
كيلومتر است. هند مي توانست از بوپال به هر نقطه از هند 
كه مي خواس��ت، گاز را منتقل كند. در واقع يك شركت 
بين المللي مالك اين خط لوله گاز محسوب مي شد؛ هر 
كشوري به اندازه مقدار گازي كه از خاكش عبور مي كرد، 
حق العبور گاز دريافت مي كرد. اما گاز در كل ملك ايران 
بود و هند و پاكستان در نقطه تزريق خط لوله اين گاز را 

خريداري مي كردند. 
  منافع اقتصادي و راهبردي اين ايده براي ايران 

چه بود؟ 
ايران جدا از قيمت گاز، نرخ حق العبور گاز از س��رزمين 
خود را هم دريافت مي كرد. ضمن اينكه دامنه نفوذ خود 
را به هند، پاكس��تان، امارات و در ادامه ساير كشورهاي 
منطقه اي گس��ترش مي داد. به نظ��رم فاصله خط لوله 
عسلويه تا مرز پاكس��تان حدود 900 كيلومتر مي شد و 
حق العبور آن هم رقم قابل توجهي بود. )مشخص شده 
بود براي هر ميليون متر مكعب، چقدر حق العبور دريافت 
شود( پاكستان هم براي عبور خط لوله از سرزمين خود به 
سمت هند، حق العبور دريافت مي كرد. اين ايده، بازي دو 
سر برد براي ايران، هند، پاكستان و حتي امارات بود. يعني 
ايران هم گازش را مي فروخت، هم حق العبور مي گرفت، 
هم خدمات فني - مهندسي و... ارايه مي كرد و مهم تر از 
همه نفوذ قابل توجهي هم در منطقه به دست مي آورد. 
قرار بود ايران يك كارخانه لوله س��ازي در عسلويه، يكي 
از بلوچستان ايران، يكي در بلوچستان پاكستان و يكي 
هم در هند احداث كند. براي اين منظور، پاچوري با تاتا 
)tata( بزرگ ترين شركت فولادسازي هند )كه اصالت 
پارسي دارند( صحبت كرد تا اين كارخانه هاي لوله سازي 
احداث شوند. اصل تاتاهاي هندي از اردكان يزد است. آنها 
از زرتشتي هاي ايران هستند و بزرگ خاندان آنها جمشيد 
تات��ا در كودكي از اردكان يزد به هندوس��تان مهاجرت 
كرده است. بزرگ ترين كارخانه فولاد، هواپيمايي هند، 
هتل هاي تاتا، شركت هاي خودروس��ازي تاتا و بخشي 

از خطوط راه آهن هند هم مربوط به اين خاندان است.
  اين طور كه ش�ما صحبت مي كنيد، همه  چيز در 
جاي خود قرار داش�ت؛ چه ش�د كه اين پروژه به 

سرانجام مورد نظر نرسيد؟
در جلسه اي با حضور من، محلوجي وزير صنايع، معادن و 
فلزات و وزير نفت وقت گزارشي از اين پروژه ها ارايه شد. 
متاسفانه وزير وقت نفت )محمد آقازاده( ناگهان گفت »ما 
خودمان در ايران به گاز احتياج داريم! چرا بايد در اختيار 
هند و پاكستان بگذاريم؟!« آقاي هاشمي در پاسخ به او 
گفتند فعلا در ايران نه س��رمايه لازم براي استخراج گاز 
را داريم و نه تجهيزات آن  را. آق��ازاده در ادامه خطاب به 
آقاي هاشمي گفته بود، اساسا چرا دكتر شمس در كار ما 
دخالت مي كند؟ آقاي هاشمي  رفسنجاني گفته بود، »من 
به ش��مس اين ماموريت را داده ام، ايشان از طرف دولت 
ماموريت داش��ته.« عباس ملكي )كه امروز رييس گروه 
انرژي در دانشگاه شريف است( هم در جريان بخشي از 
اين روايت ها بود؛ در آن زمان او در دفتر مطالعات وزارت 
خارجه مدير بود و در جريان اين مذاكرات قرار داشت. در 
واقع آقازاده مانع تراشي كرد و اجازه نداد ما سرمايه هاي 
لازم را گرفته و پروژه اي تا اين اندازه مهم را استارت بزنيم.
  در اين برهه كه ايران در گيرو دار اين پروژه بود، 
قطري ها چه كار مي كردند؟ آيا دست روي دست 

گذاشته بودند؟
ما از يك طرف در حال مذاكره با هندي ها و پاكستاني ها 
و ابوظبي بوديم و از س��وي ديگر، در ح��ال رصد كردن 
قطري ها تا ببينيم آنها چ��ه كار مي كنند. اين اطلاعات 
را يك فرد هندي كه با پاچوري رفيق بود و در دس��تگاه 
شيخ خليفه )پدربزرگ امير فعلي امارات( كار مي كرد به 
پاچوري مي داد و او به ما منتقل مي كرد. آرام آرام متوجه 
شديم، قطر متوجه اهميت موضوع شده و با پيگيري هاي 
زياد در حال جذب س��رمايه هاي غربي و سبقت از ايران 
و برداش��ت هاي كلان از منابع مشترك نفتي است. من 
اين برهه را بس��يار سرنوشت ساز مي دانم، مخالفت هاي 
برخي افراد و جريانات تاثير زي��ادي در تاخير اين پروژه 
داشت. پس از مانع تراشي ها، موضوع تا آخر دولت آقاي 
هاش��مي كش پيدا كرد. برخي افراد هم در دولت مدام 
حق ماموريت مي گرفتن��د و به هند مي رفتند تا مذاكره 
كنند. اما معلوم نبود با چه كسي مذاكره مي كنند درباره 
چه مذاكره مي كنند و مهم تر از همه با چه زباني مذاكره 

مي كردند؟ اين روند ادامه داشت تا اينكه قطر سرمايه هاي 
خوبي جذب كرد و خود را جلو انداخت.

  در زمان اصلاحات اين نوع طرح ها چه سرنوشتي 
پيدا كردند؟

سيدمحمد خاتمي اغلب ايده هاي آقاي هاشمي را ارتقا 
داد و به س��رانجام رس��اند. البته اي��ن را نمي گويم چون 
خاتمي همشهري من است، چون او درباره اين پروژه هيچ 

مشورتي با من نكرد.
اما ايران در دوره س��يدمحمد خاتمي از طريق سياست 
تنش زدايي، توانست س��رمايه هاي قابل توجهي جذب 
ك��رده و ميدان پ��ارس جنوبي را در اغل��ب فازها به ثمر 
بنشاند. هرچند خاتمي براي ادامه اين پروژه ها، سراغي از 
من نگرفت، اما عملكرد او در حوزه جذب سرمايه و توسعه 
فازهاي پارس جنوبي عالي بود. 10 فاز پارس جنوبي در 
زمان دولت هش��تم )دولت دوم خاتمي( به بار نشست. 
فازه��اي 1 تا 5 پ��ارس جنوبي درس��ت در زمان دولت 
خاتمي افتتاح شدند. همچنين اجراي فازهاي 6، 7، 8، 
9 و 10 از س��ال 79 آغاز شدند و سپس با پيشرفت هاي 
ب��الاي 70 درصدي به دولت احمدي ن��ژاد تحويل داده 
شدند. بررسي هاي بعدي هم نش��ان مي دهد كه دولت 
احمدي نژاد به رغم درآمدهاي نجومي نتوانست از ميراث 
هاشمي و خاتمي به درستي حفاظت كند و آن را به دولت 

روحاني منتقل كند.
ببينيد، درست است كه ميدان پارس جنوبي بزرگ ترين 
ذخيره واحد گاز دنيا بود و هست. اما در عين حال از جمله 
ميادين نادري است كه در آن ch4 آن با هيدورژن و هليوم 

همراه است. يعني ايران جدا از گاز مي توانست استخراج 
هليوم هم داشته باشد كه قيمت آن 10 برابر هيدروژن 
است. اين در حالي اس��ت كه طي همه اين دهه ها ايران 
نتوانسته است، حتي اندكي هليم استخراج كند. در طرح 
ابتدايي ما اين بود كه در پارس جنوبي هليم را از هيدروژن 
جدا كنيم. در آن زمان علي رسولي، پسر مرحوم رسولي 
محلاتي رييس دفتر امام)ره( )باجناق عباس آخوندي و 
علي اكبر ناطق نوري( براي م��ا در دفتر مطالعات وزارت 
خارجه كار مي كرد. يعني من و عباس ملكي و علي رسولي 

با هم اين پروژه را دنبال مي كرديم.
  چرا احمدي نژاد نتوانست ميراث مناسبي براي 

دولت هاي پس از خود به يادگار بگذارد؟
در زمان احمدي نژاد و در شرايطي كه ايران با درآمدهاي 
نجومي 700 تا 800 ميليارد دلاري مواجه بود، بهترين 
شرايط براي توسعه زيرساخت هاي صنعت گاز و نفت 
كش��ور فراهم بود. اما رييس جمهور وقت متوجه نبود، 
اظهاراتي كه درب��اره بي اهميت ب��ودن قطعنامه هاي 
ش��وراي امنيت و نعمت بودن تحريم ها مي گويد تا چه 
اندازه براي ايران مساله ساز مي شود. ايران تحريم شد و 
طبيعي است كه سهم قطر از منافع اين ميادين به نسبت 
ايران بيشتر مي شود. پس از اعمال تحريم ها، ايران ديگر 
نتوانست روند جذب سرمايه و مشاركت با ساير كشورها 
را دنبال كند. شرايط به گونه اي پيش رفت كه ايران در 
حال حاضر از اين مي��دان در خوش بينانه ترين حالت 
770 هزار بشكه نفت و قطر بيش از 2.5 ميليون بشكه 
نف��ت را انجام مي دهند. در حوزه برداش��ت هاي گازي 
نيز قطر حدود 40 درصد بيشتر از ايران برداشت انجام 
مي دهد. پ��س از پايان جنگ ايران و ع��راق تا به امروز 
قطر حدود 400 ميليارد دلار س��رمايه گذاري و ايران 
در خوش بينانه ترين حالت بين 50 تا 60 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري در پارس جنوبي داشته است. متاسفانه 
اين روند با ق��رارداد حدود 400 ميلي��ارد دلاري اخير 
قطري ها با چيني ها براي قطر منافع بيشتري به دنبال 
خواهد داشت. ايران هم بايد تلاش كند، جايگاه واقعي 
خود را در حوزه انرژي منطقه و جهان بازيابي كند. براي 
اين منظور لازم است از افراد متخصص و كاربلد استفاده 
ش��ود تا ايران بتواند سهم خود را در حوزه انرژي و ساير 
حوزه ها به دس��ت بي��اورد. در قرآن آمده ك��ه دارايي و 
سرمايه خود را به دست افراد سفيه و نادان ندهيد، چرا 

كه اين افراد دارايي تان را بر باد مي دهند.
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تزريق ماهانه منابع جديد به بورس 
با صندوق هاي بازنشستگي تكميلي

سنا| رامين خدابنده كارش��ناس بازارهاي مالي 
ضمن اش��اره به مزاياي راه ان��دازي صندوق هاي 
بازنشستگي تكميلي بيان كرد: در اكثر بورس هاي 
دنيا از جمله بورس امريكا، صندوق هاي بازنشستگي 
بزرگ ترين س��هامداران بازار س��رمايه محسوب 
مي شوند و بورس ها به واسطه همين صندوق ها رشد 
كرده و توسعه يافته اند. اين صندوق ها كه هم عموم 
به صورت انفرادي مي توانند در آن سرمايه گذاري 
كنند و هم ش��ركت ها و ارگان هاي مختلف كشور 
مي توانند براي پرسنل خود ايجاد كنند، به منظور 
سرمايه گذاري بلندمدت اشخاص و بهره مندي از 
مزاياي اين س��رمايه گذاري در دوران بازنشستگي 
طراحي ش��ده اس��ت. اين طرح براي شركت ها و 
ارگان هايي كه تمايل به حفظ منابع انس��اني خود 
دارند، بس��يار جذاب خواهد بود. وي افزود: علاوه 
بر منافع س��رمايه گذاري در اي��ن صندوق ها براي 
اش��خاص، يكي از مهم تري��ن مزاي��اي راه اندازي 
صندوق هاي بازنشس��تگي تكميلي اين است كه 
به صورت ماهانه مي ت��وان از طريق اين صندوق ها 
نقدينگي به بازار سرمايه تزريق كرد. در حال حاضر، 
تمامي صندوق هاي سرمايه گذاري نگاه كوتاه مدت 
دارند و با ورود صندوق هاي بازنشستگي تكميلي به 
بازار، رويكرد سرمايه گذاران هم بلندمدت خواهد 
ش��د. خدابنده ادامه داد: با راه اندازي صندوق هاي 
بازنشستگي تكميلي، س��رمايه اي )نقدينگي( كه 
به صورت متوالي و مستمر هر ماه وارد بازار سرمايه 
مي شود، كمك ش��اياني به تامين مالي بنگاه هاي 
توليدي كشور خواهد كرد و بنگاه هاي اقتصادي و 
شركت هاي توليدي از طريق افزايش سرمايه، انتشار 
اوراق و... مي توانند ب��ه اجراي پروژه هاي عمراني و 
طرح هاي توسعه اي پرداخته و بدين ترتيب توسعه 
يابند. از آنجا كه هدف شركت ها از سرمايه گذاري 
براي پرس��نل خود در صندوق هاي بازنشستگي، 
بهره مندي از منافع آن در بلندمدت است قطعاً تلاش 
مي شود سرمايه گذاري روي سهم هاي بنيادي كه 
در بلندمدت پتانسيل رش��د دارند، انجام شود و با 
راه اندازي اين صندوق ها، مي توان ش��اهد توسعه 
صنايع استراتژيك كشور نيز بود. خدابنده در ادامه 
ضمن تاكي��د بر ضرورت راه ان��دازي صندوق هاي 
بازنشستگي تكميلي اظهار كرد: البته معتقدم اين 
صندوق ها بايد چند س��ال قبل در بازار سرمايه ما 
راه اندازي مي ش��د؛ اما حتي اگر همين حالا اقدام 
به راه ان��دازي اين صندوق ها كنيم، مي توان انتظار 
داشت كه در بلندمدت بازار سرمايه، بازاري بسيار 
پوياتر و بزرگ تر باشد. اين صندوق ها مزاياي بسيار 
داش��ته و به نظر مي رسد هم از سوي عموم مردم و 
هم از سوي شركت ها و ارگان هاي مختلف استقبال 
خوبي از آن به عمل خواهد آمد. ضمن اينكه معمولًا 
ماهيت اين صندوق ها به گونه اي است كه اشخاص 
در صورتي كه تمايل به جابه جايي س��رمايه خود 
از يك صندوق بازنشس��تگي تكميلي به صندوق 
بازنشس��تگي تكميلي ديگري را داش��ته باشند، 
اين امكان فراهم اس��ت و مي توانند صندوق هاي 
پربازده تر را انتخاب كنند. اين صندوق ها همچون 
ساير صندوق هاي سرمايه گذاري داراي مجوز از 
سازمان بورس، تحت نظارت نهادهاي ناظر بوده 
و عملكرد ش��فاف و قابل تحليلي خواهند داشت 
و از اين بابت هم ريس��كي متوجه سرمايه گذاران 
نخواهد بود. وي در خاتمه با اشاره به لزوم توسعه 
بازار سرمايه متناسب با ورود نقدينگي به اين بازار، 
گفت: البته كه در صورت راه اندازي صندوق هاي 
بازنشس��تگي تكميلي و ورود جري��ان نقدينگي 
مس��تمر به اين بازار مي بايس��ت بازار سرمايه هم 

متناسب با ورود نقدينگي، رشد كند.

تسريع تامين مالي ناشران از بازار 
سرمايه با حق تقدم الكترونيك

بازارسرمايه| عبدالله رحيم لوي، كارشناس بازار 
س��رمايه در گفت وگو با پايگاه خبري بازار سرمايه 
ايران )س��نا( با اش��اره به مزاياي امكان استفاده از 
حق تقدم ها بصورت الكترونيك بيان كرد: يكي از 
مهم ترين ايرادات فرآيند افزايش سرمايه طولاني 
ب��ودن مدت زمان تبديل حق تقدم ها س��هم بود و 
اميدواريم با فراهم ش��دن امكان اس��تفاده از حق 
تقدم ها به صورت الكترونيك اين مدت زمان كاهش 
يابد و به حدود 15 روز برسد تا افزايش سرمايه هم 
براي ناشران و هم براي سهامداران جذاب تر شود. 
قطعا با كاهش مدت زم��ان تبديل حق تقدم ها به 
سهم، تامين مالي ناشران از طريق افزايش سرمايه 
تسريع خواهد شد. رحيم لوي ادامه داد: علاوه بر اين 
خيلي اوقات سهامداران، به موقع در جريان افزايش 
سرمايه ش��ركت ها قرار نمي گرفتند تا در افزايش 
سرمايه ها مش��اركت داشته باش��ند. با ايجاد تب 
جديد در سايت ذينفعان بازار سرمايه و نمايش حق 
تقدم ها در اين درگاه، تا حدودي به رفع اين مشكل 
كمك خواهد ش��د؛ اما اين كار براي اطلاع رساني و 
افزايش آگاهي سهامداران كافي نيست و بهتر است 
ناشران به روش هاي ديگري از جمله ارسال پيامك 
به س��هامداران و... مكلف شوند افزايش سرمايه ها 
را به اطلاع س��هامداران برس��انند. اين كارشناس 
بازار س��رمايه تصريح كرد: ضمن اينك��ه هنوز در 
زمينه فرهنگ  سرمايه گذاري در بورس، جاي كار 
بسيار است. ش��ركت هاي مشاور سرمايه گذاري با 
حمايت س��ازمان بورس، مي توانند كمك شاياني 
به ارتقاي فرهنگ سرمايه گذاري در بورس كنند. 
معتقدم علاوه بر اينكه بسياري از سرمايه گذاران و 
سهامداران هنوز دانش كافي در رابطه با بازار سرمايه 
و ابزارهاي اين بازار ندارند، حتي برخي ناشران هم 
اطلاعات كافي در مورد روش هاي نوين تامين مالي 
از طريق بازار سرمايه ندارند و حتما ارتقاي سواد مالي 

در بازار سرمايه ضرورت دارد.

سرمايه گذاري با برنامه
در بازار سودآور است

بورس ني�وز| رحي��م كريمي، كارش��ناس بازار 
سرمايه درخصوص افت 17 هزار واحدي شاخص 
در روز گذش��ته، اظهار كرد: يكي از دلايل كاهش 
ارزش بازار و منفي بودن ش��اخص در روز گذشته، 
تعطيلات پيش رو است. همچنين، كاهش حدود 
هزار توماني قيمت دلار و نيز ابهاماتي كه براي بازار 
درخص��وص بحث نرخ خوراك پتروش��يمي ها به 
وجود آمده را مي توان از دلايل افت شاخص در روز 

گذشته دانست.
وي افزود: اين ش��رايط جزو ش��رايط طبيعي بازار 
است. باتوجه به اين موارد در بازار روز گذشته ارزش 
سفارش��ات حدود 1700 ميليارد تومان بود كه در 
س��امانه معاملات ثبت شد. ميزان سفارش فروش 

نيز از 680 ميليارد تومان فراتر نرفت.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به گروه هايي كه 
پتانسيل رشد را دارند، ادامه داد: باتوجه به گزارشاتي 
كه روانه كدال ش��ده اكثر صنايع نشان از فروش و 
افزايش س��ودآوري داشت. هم P/E هاي شركت ها 
باتوجه به گزارش ماهيانه و فصلي آنها بهتر شده و 
نيز P/S شركت ها با توجه به افزايش ميزان فروش 
جدابيت ايجاد مي كن��د. از طرفي بحث مذاكراتي 
كه در حوزه برجام در حال رخ دادن است، مي تواند 
صنعت بانك و خودرو را جذاب كند. صنايع غذايي، 
س��يمان و... را باتوجه به روند بهتر توليد و فروش 
مي توان جزو صنايع مناسب دانست. صنعت فولاد 
و پالايشي با توجه به رشد قيمت كاموديتي كه در 

ماه آتي مي تواند اتفاق بيفتد، جذاب خواهد شد.
كريم��ي درخص��وص رون��د صع��ودي ب��ورس 
در كوتاه مدت بي��ان كرد: باتوجه ب��ه اينكه از 17 
ارديبهشت كه بازار روند اصلاحي به خود گرفته و 
همچنين باتوجه به تعطيلات پيش رو و پس از آنكه 
بازار عملا بازار يك م��اه در روند اصلاح بوده هرچه 
جلوتر رفتيم فشار عرضه ها كمتر و تفاضا افزايش 
يافته اس��ت. همين باعث كف س��ازي خوبي براي 
بازار شده و به نظر مي رس��د از نيمه دوم خرداد در 
كوتاه مدت روند بازار متعادل تر و يك شيب ملايم 
صعودي بگيرد و به نظر من مي تواند بعد از خرداد 

روند مثبت بازار شروع شود.
وي درباره فرصت ها و تهديد هاي اين روز هاي بازار 
سرمايه توضيح داد: بحث توليد و فروش، گزارشات 
شركت ها و كاهش قيمت دلار جريان نقدينگي را 
به سمت بازار س��رمايه سوق دهد. اين يك فرصت 
است كه جذب نقدينگي صورت بگيرد و بازار روند 
مناسب خود را پيدا كند، زيرا بسياري از شركت ها 
از نظر قيمتي در محدوده هاي ارزنده اي هستند و 
مي توانند در كوتاه مدت نقدينگي خوبي را از ساير 
بازار ها به بازار سرمايه جذب كنند و در ميان مدت 

نيز اين روند مي تواند ادامه دار باشد.
كارشناس بازار سرمايه همچنين، خاطرنشان كرد: 
ابهام در موضوع نرخ خوراك پتروشيمي ها كه هنوز 
دولت سقف قيمت خوراك پتروشيمي را مشخص 
نكرده براي بازار تهديد محس��وب مي شود. ضمن 
اينكه قطعي برق كه هرساله مي تواند براي بعضي 
از صنايع دردسرساز باشد، نيز جزو تهديد هاي بازار 
سرمايه است؛ هرچند كه صنايع در چندسال اخير 
باتوجه به تجربه اي كه كسب كردند تا حدودي اين 
موضوع را پيش بيني كرده و روشي كه به توليد آنها 

آسيب نرساند را پيدا كردند.
كريمي در پايان گفت: بازار س��رمايه بسيار جذاب 
است و براي سهامداران در ميان مدت و بلندمدت 
قطعا سودآور خواهد بود. سرمايه گذاري با برنامه در 
بازار س��رمايه مي تواند سودآور باشد. از طرف ديگر 
اركان دولت و س��ازمان مي توانند با اطلاع رس��اني 
و راه هكار هاي مناس��ب با سرمايه گذاري از طريق 
شركت هاي س��بدگردان و مشابه آنها نقدينگي را 
جذب ك��رده و در كنترل تورم بتوانن��د از اين ابزار 
استفاده كنند. ضمن اينكه زمينه تامين نقدينگي 
براي صنايعي كه به نقدينگي ني��از دارند را فراهم 
كنند و موان��ع بازار مثل بروكراس��ي هاي افزايش 

سرمايه شركت ها را تسهيل و رفع كنند.

»آتي سهام« ابزاري جديد
براي كنترل ريسك معاملات

بازارس�رمايه| هماي��ون داراب��ي مديرعام��ل 
س��بدگردان داريوش در مورد مزاياي اورراق آتي 
تك س��هم، اظهار كرد: در اوراق آتي سرمايه گذار 
افزون بر آنكه آينده س��هام را مورد بررس��ي هايي 
قرار مي دهد مي بايست به تعهدات خود نيز مطابق 
دستورالعمل پايند باشد، در حالي كه در معاملات 
آپشن شخص الزامي بر انجام تعهدات خود ندارد. 
او افزود: در معاملات آتي ش��خص به طور دايم در 
روند معاملات قرار خواهد داشت و براساس ارزيابي 
نسبت به خريد سهام اقدام خواهد كرد. مديرعامل 
س��بدگردان داريوش تصريح كرد: از جمله مزاياي 
اوراق آتي مي توان به بيمه س��هام و تصوير س��ازي 
نسبت به ريسك هاي آتي سهام به منظور مديريت 
بهتر پرتفو اشاره كرد. در معاملات كالايي )گواهي 
سكه( اوراق آتي كاربرد داشت كه با توقف معاملات 
اين اوراق مورد استفاده قرار نگرفت، اكنون با حمايت 
س��ازمان بورس و بورس تهران اي��ن اوراق به طور 
مجدد به چرخه معاملات باز خواهد گشت.او بيان 
كرد: اوراق آتي تك سهم جزو ابزار مهمي است كه 
افزون بر ارتقاء كارايي بازار سرمايه به معاملات عمق 
مي بخشد و موجب كاهش ريسك هاي موجود در 

بازار مي شود.
مديرعامل س��بدگردان داريوش در پايان تصريح 
كرد: يك ب��ازار دو طرفه را زمان��ي مي توان تجربه 
كرد كه معاملات آتي و آپش��ن آن عمق بخشيده 
شود، كشورهاي ديگر نيز به منظور دو سويه سازي 
و كنترل ريس��ك  ابزارهاي معاملاتي را چون آتي 

و آپشن را در اختيار سرمايه گذاران قرار مي دهد.

عليشمساردكانيبابازخوانينخستينگامهايايران
برايتوسعهپارسجنوبيازخطلولهصلحومشكلات

ايراندرحوزهانرژيميگويد

 پشت پرده ميادين مشترك
و تحريم ها

ايران در همه ابعاد نسبت به طرف قطري ديرتر شروع كرده است.
در زمان آقاي هاشمي رفسنجاني، ما در دفتر مطالعات وزارت خارجه ايران، يك گروه انرژي درست 
كرده بوديم. در اين گروه انرژي افراد متخصصي از داخل و خارج دعوت مي كرديم تا مشورت و رايزني 

داشته باشيم.
از طريق پاچوري )برنده جايزه صلح نوبل( ديدارها و مذاكراتي با راجيو گاندي نخست وزير هند درباره 

پارس جنوبي، حجم گازهاي اين مخزن و چشم انداز آينده آن داشتم.
در ادامه آقاي هاش�مي گفتند برويد با ضياءالحق رييس جمهور پاكس�تان هم مذاكره كنيد. به من 
ماموريت دادند تا پيام ايشان را به رييس جمهور پاكستان برسانم. ايده خط لوله صلح از اينجا آغاز شد.
در زمان مذاكره در دفتر راجيو گاندي، او ناگهان به سقف دفترش اشاره كرد و گفت، ممكن است كساني 
هم باشند كه اين اظهارات را بشنوند! بعدها پاچوري گفت، منظور گاندي اين بود كه امريكايي ها در 

دفتر گاندي ممكن است شنود داشته باشند.
نخست وزير هند به اماراتي ها پيغام داده بود كه اگر قطري ها برنامه هايشان در حوزه توليد و صادرات 

گاز در پارس جنوبي )در قطر نام گنبد شمالي دارد( را عملي كنند، رقيب امارات مي شوند.
شيخ ابوظبي در آن زمان اعلام كرد براي حدود 200ميليون متر مكعب گاز، چقدر سرمايه نياز داريد؟ 
برايش توضيح داديم كه پارس جنوبي در 5 فاز است هر فاز 40ميليون متر مكعب گاز توليد مي كند و 

3ميليارد دلار هم پول نياز دارد.
قرار شد خط لوله گازي از عسلويه به شهر حيدرآباد پاكستان )اين غير از حيدرآباد هند است( و از 

آنجا به بوپال در مركز هند ادامه پيدا كند.
متاسفانه وزير وقت نفت )محمد آقازاده( ناگهان گفت: »ما خودمان در ايران به گاز احتياج داريم! چرا 

بايد در اختيار هند و پاكستان بگذاريم؟!«
قطر در غفلت ايران متوجه اهميت موضوع شده و با پيگيري هاي زياد در حال جذب سرمايه هاي غربي 

و سبقت از ايران و برداشت هاي كلان از منابع مشترك نفتي است.
ايران در دوره سيد محمد خاتمي از طريق سياست تنش زدايي، توانست سرمايه هاي قابل توجهي 

جذب كرده و ميدان پارس جنوبي را در اغلب فازها به ثمر بنشاند.
طرح هاي توسعه اي ايران در زمان احمدي نژاد علي رغم درآمدهاي نجومي نفت متوقف شدند.

برش



گروه راه و شهرسازي|
بحران مس��كن همچون فيل داس��تان مثنوي همچنان 
ناشناخته است و هر گروهي به زعم خود بخشي از ادراك 
خود از اين معضل اقتصادي، اجتماعي و سياسي را روايت 
مي كند. گروهي از كارشناس��ان اقتص��ادي اين بحران را 
در سياس��ت هاي تورم زاي دولت ها و اثر آن بر تشديد فقر 
جست وجو مي كنند. گروهي نيز بحران مسكن را به كمبود 
ساخت وساز و عرضه مسكن ربط مي دهند. بازوي پژوهشي 
مجلس اما در تازه ترين گزارش خود با موضوع چالش هاي 
سياست گذاري مسكن شهري در ايران با ناديده گرفتن ايده 
گروه اول و در و تكذيب ايده گروه دوم، تلاش كرده است تا 
زيرپوست اين بحران را در امور حقوقي و قانوني و همچنين 
رويكردهاي اجتماع��ي دولت ها رديابي كند و در انتها نيز 
پيش��نهادهايي در قالب همين رويكردها از جمله »جرم 
انگاري آزار واذيت مس��تاجران از سوي موجران در زمينه 
اجبار در جابه جايي و ارايه حمايت هاي قانوني متناظر براي 
مستاجران« ارايه دهد. به باور كارشناسان مركز پژوهش هاي 
مجلس، بحران مس��كن در ايران وجوه اجتماعي پنهان و 
ناكاويده بسياري دارد. به دليل »گسيختگي سياستي«، 
تمهيدات و اقدامات دولت ها بيش از آنكه در راستاي تأمين 
فراگير و همه شمول و عدالت محور و نيز كاهش نابرابري هاي 
اجتماعي باشد، به نحوي نظام مند بر نابرابري هاي اجتماعي 
و فقر چندبُعدي شهري افزوده است. در اين پژوهش تصريح 
شده است: مساله صرفاً عقب نشيني دولت ها از تأمين مسكن 
براي همه شهروندان نيست، بلكه مساله مهم تر اين است كه 
دولت ها در خلال اين عقب نشيني، به ظهور و تكوين نظام 
مديريت و برنامه ريزي شهري كمك كرده اند كه مستمراً 
دست دركار گس��ترش اعيان نشين س��ازي، جابه جايي 
اجباري، بي خانماني، طرد و محروميت و جداسازي هاي 
اجتماعي ش��ده اند و بر اين اس��اس، بر ضرباهنگ تعميق 
نابرابري هاي اجتماعي-  مسكوني و فقر شهري مي افزايند. 
بنيان نقش آفريني نظام مديريت و برنامه ريزي شهري نظام 
حقوقي است كه تعريف گسترده اي از »حقوق مالكانه « را 
تأمين و تمهيد كرده و برمبن��اي آن، ميان حقوق مالكانه 
مالك نشينان و افراد چندمسكني »تفاوت گذاري حقوقي« 
در راستاي استيفاي »حق دسترسي به مسكن« مصرحه 

اصل سي ويكم قانون اساسي گذاشته نمي شود. برمبناي 
اين عدم تفاوت گذاري، در خلال تهيه و اجراي طرح هاي 
شهري »حقوق مالكانه جديدي به مالكان موجود« اعطا 
مي ش��ود و اين امر بدون هيچ گونه محدوديتي در زمينه 
استفاده هاي اجتماعي- مسكوني از آنها صورت مي گيرد. 
به بيان ديگر، نوعي »تبعيض مسكوني ساختاري« ميان 
دارندگان دارايي هاي مسكوني و نابرخورداران از آن روا داشته 
مي ش��ود كه نقش قانون و دولت ها در آن پُررنگ است. در 
چنين بستري، دولت ها با خلقِ »حقوق مالكانه« ناموجه 
در شهرهاي كشور، هم به تعميق نابرابري هاي اجتماعي-  
فضايي- مسكوني نسلي-  بين نسلي دامن مي زنند و هم 
خود را گرفتار »بحران كنترل ناپذيري موجودي مسكن« 
)كاهش فزاينده كنترل نظام حكمراني بر موجودي مسكن 

كشور( مي يابند.

    مساله، كمبود مسكن نيست
بر اس��اس گ��زارش مركز پژوهش هاي مجل��س، نظر به 
ارزيابي هاي موجود كه بحران مسكن را حول محور كمبود 
مسكن صورت بندي كرده و توصيه هاي سياستي متنوعي 
در زمينه تسهيل و رونق ساخت و ساز ارايه مي كنند كه به 
دليل همخواني با منافع مجموعه ذي نفعان و سازندگان و 
پيمانكاران فعال در بخش املاك و مستغلات، به شدت نيز 
مورد استقبال و اجرا قرار گرفته است، لازم است ملاحظات 
اجتماعي غيرقابل اغماضي درباره اين توصيه هاي سياستي 
مدنظر سياست گذاران قرار گيرد تا بر شدت بحران مسكن 
و بحران اجتماعي مرتبط با آن افزوده نشود. افزون بر اين، 
لازم است، دلايل درون زاي بحران مسكن كه كاملا ريشه 
در نظام سياست گذاري شهري و مسكن كشور دارند، مورد 
واكاوي قرار گرفته تا در پرتو آن، بستر سازان و پيشران هاي 
بحران مس��كن شناسايي ش��ده و به مدد آن تمهيدات و 
اقدام��ان بح��ران زداي جديد و كارآمدي به دس��تور كار 

سياستي آورده شود.

    فراموشي انواع سكونت
اين گزارش حاكي است، »تاكيد تك وجهي بحران آفرين 
دولت بر مالك نشين گستري« باعث شده اقدامات دولت 

معطوف به مالك نش��ين ك��ردن گروه هايي باش��د كه با 
ملاحظات مالي دولت س��ازگار بوده و بيش از آنكه دولت 
خودش را با توان مالي خانوارهاي ك��م درآمد وفق دهد، 
اين خانوارهاي كم درآمد بوده اند كه چنين كاري كرده اند. 
افزون براي��ن، دولت ها با تاكيد تك وجهي بر سياس��ت 
مالك نش��يني، از انواع ديگر س��كونت خانوارها از جمله 
مسكن استيجاري دولتي و سياست هاي بخش مسكن 
استيجاري خصوصي غافل شده اند و اين موضوع نه تنها 
امكان مالك نشين شدن برخي گروه ها را تا حد غيرممكن 
كاهش داده، بلكه بحران هاي اجتماعي متفاوتي، از جمله 
تعميق نابرابري هاي اجتماعي- مس��كوني- فضايي را به 

همراه داشته است.

   مالكيت مضاعف گروه هاي خاص
به باور كارشناسان مركز پژوهش هاي مجلس، »استحاله 
مالك نشين گستري به مالكيت گستري« نيز از رهگذر 
سياس��ت هايي صورت گرفته ك��ه به ج��اي آنكه تكيه 
و تاكيدش��ان بر هدفمند ك��ردن يارانه هاي مس��كن و 
عدالت گستري نظام ماليات ستاني با هدف افزايش نرخ 

مالك نشيني خانوارها و ارجحيت دادن »ارزش مصرفي« 
مس��كن ب��ه »ارزش مبادله اي« باش��د، زمين��ه را براي 
مالكيت چندين واحد مسكوني بيشتر گروه هاي برخوردار 
هموارسازي كرده اند و در عمل به دليل بسترسازي براي 
»اعطاي حقوق مكتسبه نامشروط و تبعيض آميز«، »بحران 
كنترل ناپذيري موجودي مسكن« )كاهش فزاينده كنترل 

دولت بر موجودي مسكن كشور( كشور را رقم زده اند.
بر پايه اطلاعات سرشماري عمومي نفوس و مسكن سال 
1395، سهم مالك نش��يني در مناطق شهري از 56.57 
درصد در س��ال 1390 به 54.52 در سال 1395 كاهش 
يافته و سهم اجاره نشيني در مناطق ش��هري از 33.18 
درصد در س��ال 1390 ب��ه 36.7 درصد در س��ال 1395 
افزايش يافته اس��ت. در همين بازه زمان��ي به موجودي 
مسكن كل كشور در مناطق شهري بيش از 2.5 ميليون 
واحد مس��كوني افزوده شده اما سهم مالك نشيني از كل 
موجودي مس��كن ش��هري 2.02 درصد كاهش و سهم 
اجاره نشيني 3.52 درصد افزايش يافته است. مقدار مطلق 
مالك نشيني در اين دوره حدود يك ميليون واحد مسكوني 
افزايش داشته اما در حدود 1.46 ميليون واحد مسكوني 

ني��ز به مالكيت مالكان موجود اضافه ش��ده كه خود را در 
ظاهر سكونت استيجاري نشان مي دهد. يكي از جلوه هاي 
عقب نشيني دولت از تامين فراگير و همه شمول و عدالت 
محور مس��كن را مي توان در اين موضوع مشاهده كرد كه 
به جاي آنكه خروجي تمهيدات و اقدامات دولت افزايش 
سهم مطلق و نسبي مالك نشيني از موجودي مسكن باشد، 
منجر به افزايش سهم مطلق و نسبي مالكيت افراد چند 

مسكني شده است. 

    دامن زدن يارانه ها به نابرابري ها
مرك��ز پژوهش هاي مجلس با اش��اره ب��ه »هدف گيري 
نامناسب يارانه هاي مسكن« تصريح كرده است: در نظام 
فعلي مس��كن كش��ور انواع و اقس��ام يارانه دهي مسكن 
انجام مي شود، اما بيش از آنكه معطوف به تامين فراگير و 
همه شمول و عدالت محور مسكن و معطوف به »ساخت 
و س��ازهايي« به معناي دقيق كلمه باشند، هيچ نوعي از 
كنترل اجتماعي بر آنها مترتب نيست و بيش از آنكه نرخ 
مالكيت را در ميان مسكن اولي ها افزايش دهند، منجر به 
افزايش چندمسكني در ميان گروه هاي برخوردار شده و به 
صورت فزاينده اي از كنترل دولت ها بر موجودي مسكن 

شهرها كاسته است.
كارشناس��ان مركز پژوهش هاي مجل��س در پايان اين 
گزارش تحقيقي مفصل و مبس��وط، پيشنهاداتي نيز به 
سياس��ت گذاران ارايه كرده اند كه برخي از آنها به اين قرار 

است: 
   ساخت مسكن استيجاري دولتي و عمومي در مناطق 

مختلف شهري با هدف همه شمولي
   اص��لاح رابط��ه حقوقي موجر- مس��تاجر ب��ر مبناي 
ثبات بخش��ي به زندگي اس��تيجاري و احي��اي حقوق 

مستاجران در بهش مسكن استيجاري خصوصي
   بازبيني جامع در نظام اعطاي يارانه هاي مسكن با هدف 
گسترش مسكن اس��تطاعت پذير براي مسكن اولي ها و 

مستاجران
   جرم انگاري آزار واذيت مستاجران از سوي موجران در 
زمينه »اجب��ار در جابه جايي« و ارايه حمايت هاي قانوني 

متناظر براي مستاجران
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انتقاد معاون وزير راه
از زمان صدور پروانه ساختمان

معاون وزير راه با بيان اينكه بافت فرسوده بهترين روش 
براي ساخت مسكن است، از روند طولاني صدور پروانه 
ساختماني انتقاد كرد و گفت: در سازمان نظام مهندسي 
ساختمان »درد« داريم. به گزارش تسنيم، محمد آييني 
با بيان اينكه بهترين و س��ريع ترين روش براي توليد 
مسكن بافت فرسوده است، اظهار كرد: با توجه به اينكه 
در بافت فرسوده سرمايه بخش خصوصي درگير است 
يعني مي كنند در زمان كوتاهي سرمايه خود را آزاد كرده 
و در پروژه هاي بعدي استفاده كنند وي با بيان اينكه از 
زمان صدور پروانه ساختماني تا صدور پايان كار در اين 
نوع ساخت و ساز كمتر از 24 ماه است، افزود: در بافت 
فرسوده خدمات، زيرساخت آب، برق،  گاز و از همه مهم تر 
هويت وجود دارد، ضمن اينكه بافت فرسوده هيچگاه به 
خانه دوم تبديل نمي شود. وي با بيان اينكه روي كاغذ 
ظرفيت بالاي براي نوسازي بافت فرسوده داريم، گفت: 
ح��دود 2.7 ميليون بناي ناپايدار در كش��ور داريم. در 
تهران هر واحد ويلايي 1.5 طبقه به ساختمان 5 واحدي 
تبديل مي شود. متوسط كشوري نيز به ازاي يك واحد، 
 3 واحد است.  وي با اشاره به اينكه متوسط صدور پروانه 
ساختماني در كشور و تهران به ترتيب 6 و 8 ماه است، 
تاكيد كرد: در روند طولاني شدن پروانه ساختماني در 
سازمان نظام مهندسي ساختمان »درد« داريم. براي 
يك م��ورد حدود 7 ماه طول كش��يد و در نهايت با زور 

سياسي توانستيم پروانه را دريافت كنيم.

افزايش ۲۵ درصدي عوارض 
آزادراه ها از اول خرداد

مديركل دفتر امور مجريان آزادراه ها گفت: نرخ عوارض 
آزاد راه هاي كشور از ابتداي خرداد ماه 25 درصد افزايش 
يافته كه به مرور به آزاد راه هاي كشور ابلاغ مي شود. به 
گزارش تس��نيم، محمود ملازينل گفت: افزايش نرخ 
عوارض به صورت مرحله اي در حال انجام اس��ت و به 
مرور به آزاد راه هاي كشور ابلاغ مي شود. به گفته مديركل 
دفتر امور مجريان آزادراه هاي شركت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل ونقل كشور، افزايش نرخ عوارض آزاد 
راه هاي كشور بعد از سه سال 25 درصد افزايش يافته 
اس��ت كه البته اين ميزان افزايش قيمت ناچيز است 
چراكه هزينه هاي نگه��داري و جاري براي مرمت آزاد 
راه هاي كشور را پاسخگو نيست. او مي گويد: از ابتداي 
خرداد اين افزايش نرخ به آزاد راه هاي كشور ابلاغ شده 
و تاكنون به نيمي از 28 آزادراه افزايش 25 درصد ابلاغ 
شده اس��ت. ملازينل گفت: با توجه به رشد چشمگير 
ساخت و توسعه آزاد راه هاي كش��ور براي نگهداري و 
مرمت آنها نياز به تامين منابع مالي داريم تا انگيزه بخش 

خصوصي براي حضور در اين بخش هم بيشتر شود.

سه گام دولت در حوزه بازار مسكن
سخنگوي دولت با بيان اينكه دولت سه گام اساسي براي 
ساماندهي بازار مسكن و اجاره بها برداشته است، گفت: 
مصوبه شوراي عالي مسكن در خصوص تعيين سقف 
اجاره بهاي مسكن بايد در مجلس يا شوراي عالي سران 
قوا به تصويب برسد تا تبديل به قانون شود. علي بهادري 
جهرمي در گفت وگو با ايرنا درب��اره اقدامات دولت در 
خصوص كنترل اجاره بها و حمايت از مستأجران اظهار 
داشت: دولت سه اقدام را به طور مستمر در اين زمينه در 
دست پيگيري دارد؛ نخست اينكه بتواند از طريق مجلس 
يا ساير مراجع ذي صلاح مانند شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا براي تعيين سقف اجاره بها اقدام و آن 
را كنترل كند زيرا دولت به طور مستقيم اختياري براي 
تعيين سقف اجاره بها ندارد. وي درباره مصوبه شوراي 
عالي مسكن در تعيين سقف اجاره بها گفت: طرحي كه 
در مجلس براي تعيين سقف اجاره بها در دست بررسي 
نمايندگان اس��ت كه يكي از محورهاي آن به تعيين 
سقف اجاره بها اختصاص دارد و البته دولت هم لايحه 
دو فوريتي در اين خصوص تهيه كرده است. دبير هيات 
دولت ادامه داد: البته دولت در جاهايي كه اختيار قانوني 
دارد، از آنها بهره برداري مي كند تا بتواند در اين سقف، 
نرخ ها را كنترل كند ولي در شرايط كنوني دولت اختيار 
قانوني براي اعمال س��قف اجاره بها را ندارد. سخنگوي 
دولت اق��دام دوم قوه مجريه براي كنت��رل اجاره بها را 
نظارت مستمر بر بنگاه هاي مش��اوران املاك دانست 
و افزود: دولت با اصلاح يك آيين نامه، مبناي محاسبه 
حق الزحمه مشاوران املاك را تغيير داد تا اقتصاد مخرب 
نباشد كه هر چه قيمت ها بالاتر باشد، مشاوران هم سود 
بيشتري دريافت كنند؛ اين مصوبه براي اجرا نيازمند 
همكاري اتاق اصناف است. دبير هيات دولت همچنين 
اظهار داش��ت: دولت در اقدامي ديگ��ر وارد حوزه ثبت 
قراردادهاي اجاره شد و وزارت راه و شهرسازي سامانه اي 
راه ان��دازي كرد تا موجر و مس��تاجر بتوانند به صورت 
رايگان قراردادهاي اجاره را در اين سامانه ثبت كرده و 
كد رهگيري دريافت كنند و در عمل نيازي به مراجعه به 

دفاتر مشاوران املاك نداشته باشند.
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نقش سياست هاي دولتي در فقر مسكن
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ايران گرفتار  در تله محيط زيست

ترديد در تحقق وعده اتوبوسي شهرداري

او در مصاحبه اي با روزنامه اعتماد گفته بود »اصلي ترين 
مشكل كشور، آب است؛ دشمن مي خواهد منابع آبي اين 
سرزمين تمام شود. وقتي منابع آب تمام شود، كشور تسليم 
شده اس��ت.بحران آب درجه اول مساله كشور است؛ اين 

موضوع كشور را ويران مي كند.«
آمارها و تجربه هاي چند سال گذشته در چند استان كشور 
براي نمونه؛ به ما مي گويد جنگ آب و ناامني در اين زمينه 
هرگز دور از ذهن نيست. عمق چاه هاي آب در استان يزد 
به 120 متر رسيده است. افت سطح آب در اين استان به 
40 تا 50 سانتي متر در سال رسيده است و در شرايط فعلي 
در يكي از ش��هرهاي اين استان 300 ليتر بر ثانيه كمبود 

آب وجود دارد. 
بحران آب كشور ما در مقايسه با ديگر كشورهاي جهان، 
نش��ان از يك فاجعه ترس��ناك دارد. در حالي كه ميزان 
برداش��ت آب هاي زيرزمين��ي در دنيا 60 درصد اس��ت، 
اين ميزان در ايران 90 درصد اعلام ش��ده اس��ت. كسري 
آبخوان هاي كشور نيز در سال گذشته حدود 143 ميليارد 
مترمكعب بوده است. از 609 محدوده مطالعاتي آبخوان، 

410 محدوده وارد وضعي��ت ممنوعه و ممنوعه بحراني 
ش��ده اند. با مرگ آبخوان ها نيز باي��د منتظر افزايش نرخ 
فرونشست زمين باشيم. وضعيتي كه نشان از ادامه دار بودن 
بحران آب در ايران مي دهد. بحران آب سبب شده است كه 
پوشش گياهي نيز در كشور ما به شدت آسيب ببيند. رييس 
سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور با تاكيد بر حفظ 
پوش��ش گياهي و حفاظت از منابع طبيعي كشور، گفته 
است »بر اساس مطالعات انجام شده در صورتي كه كشور 
با س��رعت فعلي به سمت خشكسالي حركت كند، ايران 

در سال 2040 جزو 19 كشور خشك دنيا خواهد شد.«

   سومين بحران؛ گرم تر شدن هوا در ايران
بر اساس گزارش جهاني ريسك هاي مجمع جهاني اقتصاد 
در س��ال 2023، آب وهواي شديد به عنوان دومين خطر 
بزرگ جهان در دو س��ال آينده و سومين خطر بزرگ در 
10 سال آينده رتبه بندي شده است. بزرگ ترين خطر در 
10 سال آينده به عنوان يك شكست در كاهش تغييرات 

آب وهوايي است.

رييس س��ازمان هواشناس��ي كش��ور نيز اعتقاد دارد كه 
»س��رعت افزايش دما در اي��ران 2 برابر ميانگين جهاني 
است. روند گرمايش فعلي زمين در 10 هزار سال گذشته 
بي سابقه است. ميانگين افزايش دما در ايران با سرعتي دو 
برابر روند جهاني پيش مي رود.با كاهش قابل توجه انتشار 
گازهاي گلخانه اي، دماي سالانه ميانگين جهاني مي تواند 
به دو درجه س��انتيگراد يا كمتر محدود شود.در 30 سال 
گذش��ته روند افزايش دما، كاهش بارش، افزايش تبخير 
و افزايش خشكس��الي در كشور به علت تغييرات اقليمي 
رخ داده كه تبعات زيست محيطي، اقتصادي و اجتماعي 
داشته است.« هوا هر سال گرم تر مي شود، سطح ايستايي 
آب هاي زيرزميني در طول يك دهه گذشته حداقل 10 متر 
كاهش يافته است و بسياري از نقاط كشور چهره اي بياباني 

به خود گرفته است.

   سخن آخر؛ گرفتار در تله محيط زيست 
روايت هايي هولناك از وضعيت محيط زيس��ت كشور 
به استناد آمار را با هم مرور كرديم. آمارهاي آمده شده 

در متن، تنها بخش بس��يار كوچكي از وضعيت بحران 
اس��ت. پيامدهاي اين بحران نيز در حوزه هاي متخلف 
مي توان تحليل كرد. خطر ناامني بزرگ ترين دستاورد 
اين بحران مي تواند باشد. ناامني در حوزه هاي غذا، آب 
و حتي درمان هرگز ش��وخي نيست. احساس اين نوع 
ناامني ها حتي مي تواند بدتر از خود ناامني باشد.به عنوان 
مثال در سال ٩٣ و در اوج خشكي درياچه اروميه؛ مردم 
آن سامان احس��اس ناامني شديدي داشتند. احساس 
ناامني درس��ت بود و به قول عيس��ي كلانتري، رييس 
وقت محيط زيست؛ فشار خون مردم منطقه يك دهم 
بالا رفت و سرطان پوست در حيوانات منطقه 20 برابر 
ش��د.اگر درياچه به طور كامل خشك شود به اختلاف 
درجه حرارت تابستان و زمستان 7 درجه اضافه مي شود، 
اين 7 درجه معلوم نيست چه اثري روي ژنتيك انسان، 
و حيوان و گياه و ميكروب مي گذارد، چه جهش هايي را 

ما خواهيم داشت؟ 
ما در تله محيط زيست گرفتار شده ايم و نظام حكمراني ما 
نمي تواند مانند برخي ديگر از پديده ها دستوري با اين چالش 

برخورد كند. ما هر روز شاهد فاجعه اي تازه هستيم و ابعاد 
اين فاجعه بيش از هر زمان به ما نزديك تر است. بودجه هايي 
كه براي رهايي از اين بحران هزينه مي شود نيز بسيار ناچيز 
است و گويي دولت ها همچنان درك ضعيفي از بحران هاي 
زيست محيطي دارند.دولت به رياست سيدابراهيم رييسي 
در لايحه بودجه سال جاري تنها 3713 ميليارد تومان براي 
سازمان حفاظت محيط زيست اين كشور اختصاص داد. 
اين درحالي اس��ت كه مركز برنامه و بودجه اين سازمان با 
اش��اره به بحران هاي چندين ساله از قبيل آلودگي هواي 
كلان شهرها، گردوغبار، ريزگردها، خشكسالي و كم آبي 
تاكيد دارد كه بودجه محيط زيست در سال 1402 نسبت 
به 1401، بايد حداقل 5 برابر مي شد. تفاوت معنادار بودجه 
محيط زيست كش��ور با برخي ديگر از سازمان ها و نهادها 
سبب شده است كه برخي از تحليل گران بر اين باور باشند 
كه سمت وسوي بودجه در ايران بيش از آنكه آرام بخش 
و اميدوار كننده باشد، تنش زاست و اراده اي جدي جهت 
حل برخي بحران ها از جمله بحران هاي زيست محيطي 

وجود ندارد.

گروه راه و شهرسازي|
تامين 4 هزار دس��تگاه اتوبوس تا پايان سال جاري براي 
ن��اوگان حمل و نق��ل عمومي پايتخ��ت در كانون توجه 
اعضاي شوراي شهر تهران اس��ت. در جلسه علني ديروز 
شوراي شهر تهران، معاون حمل و نقل شهرداري با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته در تامين هزينه خريد اتوبوس از 
توليدكنندگان داخلي ابراز اميدواري كرد كه تا پايان سال 
جاري 4 هزار دس��تگاه اتوبوس جديد به ناوگان ش��هري 
اضافه شود. مهدي چمران، رييس شوراي شهر و برخي از 
اعضاي اين شورا اما درباره تحقق اين وعده ترديد و با اشاره 
به مصايب ايجاد شده براي شهروندان، بر خريد و واردات 
اتوبوس از خارج كشور تاكيد كردند تا بلكه كمي از مشكلات 

مردم در سفرهاي درون شهري كاسته شود.
جلال بهرامي، معاون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري 
تهران ديروز در يكصد و پنجاه و دومين جلس��ه ش��وراي 
اسلامي شهر تهران اظهار كرد: امسال نزديك به 7 درصد 
حمل و نقل را به سمت حمل و نقل عمومي خواهيم برد و 
تغييراتي كه در تاكسي، ون و مترو اتفاق مي افتد منجر به 
كاهش 7 درصدي سفرهاي شخصي خواهد شد. بهرامي 
با تأكيد بر تلاش براي تأمين اتوبوس از توليد داخل، گفت: 
پارسال قيمت اتوبوس 3 ميليارد و 600 ميليون تومان بوده 
اما حالا 7 ميليارد تومان اس��ت؛ روزي كه بودجه تصويب 
شد قيمت اتوبوس 4 ميليارد و 500 ميليون تومان بود اما 
با تغييرات ارزي، قيمت به 7 ميليارد تومان رسيده است. 

معاون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري ته��ران با اعلام 
اينكه رييس جمهور چند بار دس��تور آني را براي دريافت 
اس��تانداردهاي اتوبوس ها داده بود، خاطرنش��ان كرد: ما 
پارس��ال قولي از وزارت كشور داشتيم كه محقق نشد؛ ما 
قدرالسهم نزديك به 700 دس��تگاه اتوبوس را پرداخت 
كرديم اما كمتر از 170 دستگاه را تحويل گرفتيم. معاون 
حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران گفت: هشت هزار و 
460 ميليارد تومان براي ساماندهي اتوبوسراني پيش بيني 
شده كه هزار و 300 ميليارد تومان بهسازي و 5 هزار و 200 
ميليارد تومان براي خريد است و ما ظرفيت سازي تأمين 
ناوگان را در استعداد بالفعل كشور دنبال مي كنيم. وي با 
بيان اينكه بايد 10 هزار دستگاه اتوبوس تا پايان دوره ششم 

مديريت شهري داشته باشيم، يادآور شد: نياز اوليه را كه سه 
هزار دستگاه است تا نيمه اول سال 1403 به نتيجه خواهيم 
رساند و سپس به سمت تأمين اتوبوس برقي خواهيم رفت. 
بهرامي با اعلام اينكه براي رس��يدن به 10 هزار دستگاه 
اتوبوس 70 هزار ميليارد تومان اعتبار نياز اس��ت، تصريح 
كرد: با تمام توليدكنندگان براي تأمين اتوبوس، مذاكراتي 
داشتيم و تا امروز شركت هاي س��ايپا ديزل، وزارت دفاع، 
زامياد و ديگر توليدكنندگان در ليس��ت مذاكرات ما قرار 
دارند. وي با بيان اينكه قرار بود هزار و 100 دستگاه از سوي 
وزارت كش��ور از توليدات ايران خ��ودرو به ما تحويل داده 
شود، خاطرنشان كرد: ما وقتي ديديم تعهدات عملي نشد 
خودمان وارد مسير خريد اتوبوس شديم و قرارداد قطعي 

هزار دستگاه را منعقد كرديم تا پايان سال 500 دستگاه را 
به ما تحويل دهند كه از اين تعداد 200 دستگاه تا مهرماه 
تأمين مي شود. بهرامي درباره تعهدات ديگر ساير شركت ها 
گفت: با يكي از شركت ها نيز قرارداد تأمين 100 اتوبوس سه 
كابينه توليدي در تركيه را منعقد كرده ايم كه 50 دستگاه 
امسال و 50 دستگاه نيز در سال آينده تأمين خواهد شد. 
معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران با بيان اينكه 
با دس��تور رييس جمهور استاندارد اتوبوس برقي شركت 
مپنا تأييد ش��د، گفت: از اين شركت و شركتي ديگر هزار 
و 200 دستگاه اتوبوس برقي تأمين خواهد شد كه امسال 
200 دستگاه برقي تعهد داده ش��ده اما توان تأمين 500 

دستگاه وجود دارد.

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
اداره کل بهزیستی استان چهار محال و بختیاری در نظر دارددر اجرای ماده 
22 قانون مدیریت خدمات کش�وری و آئین نامه اجرایی آن ارایه خدمات 
فعالیت های مشاوره تلفنی و مشاوره حضوری و ورود اطلاعات را در اداره 
کل بهزیستی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت setadiran.irبر 
مبنای قیمت پایه از طریق مناقصه به صورت الکترونیکی با مشارکت بخش 
غیر دولتی انجام دهد. لذا متقاضیان مي توانند جهت مشاهده جزئیات مورد 

مناقصه به سایت مذكور مراجعه نمایند . 
زمان انتشار در سایت:1402/03/18

مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/03/20 
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت :03/30/ 1402

زمان بازگشایی : 1402/03/31 
زمان اعلام به برنده : 1402/03/31

روابط عمومی اداره کل بهزیستی استان چهارمحال و بختیاری

شناسه آگهي : 1507145

نوبت دوم

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف

 برابر رای ش�ماره 1402۶0312001000۹80 و رای اصلاحی شماره 1402۶03120010012۷0 
هیئت  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه1401114412480000588  تقاضای 
آقای محمد رضا بیکی به شماره شناسنامه 2۹ و کد ملی ۶42۹۹45081   صادره از بیارجمند 
فرزند رمضانعلی در ششدانگ اعیانی یک باب ساختمان که ششدانگ عرصه آن وقف 
است بمساحت 50/۹8  متر مربع از پلاک ش�ماره 3۷۷5-  اصلی واقع در اراضی شهری 
آستان قدس رضوی بخش یک حوزه ثبت گرگان طبق رأی صادره حکایت از انتقال از مالک 
رسمی به متقاضی دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی بمدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع ثبتی، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نماید.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/1             تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/3/1۷ 

م الف:15۶55
مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 

قوه قضاییه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک منطقه یک گرگان

برگ سبز خودرو سواری پژو 20۶ -  مدل  13۹۶  - رنگ سفید 
166B0019236  :شماره موتور

NAAP41FE8HJ026212  :شماره شاسی
با شماره پلاک:  ایران 1۹ – 3۷3  ل  ۶8  

متعلق به آقای  یزدان  زنگیشه ئی  به شماره ملی  325۷13۹4۷0   مفقود و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي

کارت سبز خودروی سواری پراید تیپ 131SE سفید-روغنی 
م�دل 13۹3به ش�ماره موتور  50823۹4و ش�ماره شاس�ی 
NAS411100E  و شماره پلاک ایران ۹8 -۷42ج28 به نام 
آقای حافظ پاکروان به کد ملی 581003۶۶8۶ مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي
برگ س�بز و سند کمپانی خودرو س�واری سمند س�ورن -  مدل  138۷  - رنگ 

سفید روغنی 
شماره موتور:  1248۷20۶32۹

NAACC1CF19F412259  :شماره شاسی
با شماره پلاک:  ایران 1۹ – ۷14  ق  5۶  

متعلق به آقای  محمدکریم   کریمی  به ش�ماره مل�ی  33۷0004۷55   مفقود و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 

ادامه از صفحه اول



شكايت كميس��يون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده از 
صرافي بايننس و بنيان گذار آن باعث شد كه بازار ارزهاي 
ديجيتال با روند نزولي مهمي مواجه شوند و بيت كوين به 
پايين ترين حد خود طي ۱۱ هفته اخير رسيد.. بدين ترتيب 
طي ۲۴ ساعت، بيت كوين و اتريوم به ترتيب نزديك به ۴ و ۳ 
درصد از ارزش خود را از دست دادند. قيمت بايننس كوين، 
ارز ديجيتال صرافي بايننس نيز بيشتر از ۱۰درصد كاهش 
يافت و به كف روزانه ۲۷۳ دلار رس��يد. طبق شكايت اين 
كميسيون، تمام ارزهاي ديجيتال معامله شده در بايننس، 
از جمله بايننس كوين، سولانا، كاردانو و ماتيك اوراق بهادار 
هستند و بايد ثبت ش��وند. پس از انتشار اخباري مبني بر 
اينكه كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده بايننس 
و مدير اجرايي آن، چانگ پنگ ژائو به دليل مشكوك بودن 
به مديريت نادرست وجوه مشتريان شكايت كرده است، 
ارزهاي ديجيتال پيشرو جهان سقوط كردند. بدين ترتيب 
بيت كوين ۴.۸۵ درصد سقوط كرد و به ۲۵ هزار و ۸۰۰ دلار 
رس��يد و به پايين ترين سطح خود از اواسط مارس سقوط 
كرد. اتريوم نيز ۴.۳۶ درصد كاهش يافت و يك دقيقه بعد 
به قيمت ۱۸۰۸.۴۲۰ دلار فروخته شد. مجموع ارزش بازار 
جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۱.۰۹ تريليون دلار 
برآورد مي شود كه اين رقم ۴.۱۱ درصد كمتر شده است. 
در حال حاضر ۴۵.۸۲ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در 
اختيار بيت كوين بوده كه در يك روز ۰.۱۲ درصد كاهش 

داشته است.

    بررسي شكايت كميسيون بورس امريكا 
از بايننس و ژائو

كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا به دليل نقض مقررات 
مربوط به اوراق بهادار در اين كشور، شكايت گسترده اي را 
عليه صرافي بايننس و اشخاص وابسته به آن ثبت كرد. اين 
پرونده تا اين لحظه يكي از بزرگ ترين ش��كايت هاي اين 
كميسيون عليه يك شركت فعال در زمينه ارزهاي ديجيتال 
است. گفتني است تاكنون هيچ كدام از ادعاهاي كميسيون 
بورس توسط دادگاه تأييد يا رد نشده است. كميسيون بورس 
امريكا در اين پرونده مدعي ش��ده است ارزهاي ديجيتال 
وابس��ته به تيم بايننس از جمله بايننس كوين )BNB( و 
بايننس يو اس دي )BUSD( اوراق بهادار محسوب مي شوند 
و همچنين از طرح هاي سهام گذاري يا استيكينگ موجود 
در بخش بين المللي و امريكاي��ي )Binance.US( اين 
صرافي به عنوان خدمات مرتبط با اوراق بهادار ياد ش��ده 
است. كميسيون بورس امريكا همچنين مي گويد بايننس 
و بخش امريكايي آن نتوانسته اند مجموعه خود را به عنوان 
يك صرافي، كارگزار يا  آژانس قانوني در امريكا ثبت كنند، 

در حالي موظف به انجام اين كار بودند.

    توكن هاي ديگري كه
 اوراق بهادار در نظر گرفته شده اند

كميس��يون بورس امريكا مدعي است توكن هاي ديگري 
در بايننس خريدوفروش مي شوند كه آنها نيز اوراق بهادار 
هستند. س��ولانا، كاردانو، پاليگان، فايل كوين، كازماس، 
سندباكس، ديسنترالند، الگورند، اكسي اينفينيتي و كوتي 
از جمله اين توكن ها هستند. استدلال كميسيون بورس 
امريكا اين اس��ت كه اين توكن ها از ابتدا »در قالب قرارداد 
سرمايه گذاري فروخته ش��ده اند و بنابراين اوراق بهادار در 
نظر گرفته مي شوند«. با اينكه اين توكن ها مستقيماً توسط 
بايننس عرضه نشده اند، كميسيون بورس امريكا به دليل 

تسهيل معاملات آنها از بايننس شكايت كرده است.

    اشاره به نقش ژائو در بخش هاي امريكايي
طبق پرونده كميسيون بورس، چانگ پنگ ژائو، مجموعه 

بايننس، »BAM firm Trading«  به عنوان شركت 
مادر بخش امريكايي بايننس و ديگر اشخاص وابسته 
به آنها همگي به خاطر نقض مق��ررات اوراق بهادار در 
اين كشور مسوول هستند و بايد به انفصال و پرداخت 
جريمه محكوم شوند. كميسيون بورس امريكا همچنين 
مي خواهد ژائو را از فعاليت در برخي نقش هاي مديريتي 
خود منع كند. همچنين خواسته شده است تا بايننس 
و اشخاص وابسته به آن از فعاليت در زمينه اوراق بهادار، 
دارايي هاي ديجيتال مش��مول قان��ون اوراق بهادار و 

كسب وكارهاي مرتبط با آن منع شوند.

    بايننس از مقررات امريكا 
سرپيچي كرده است

كميسيون بورس مي گويد بايننس از زمان شروع فعاليت 
خود در سال ۲۰۱۷، به طور مشخص براي جذب مشتريان 
امريكايي بازاريابي كرده است و اين فعاليت ها به طور مخفيانه 
پس از محدودكردن دسترسي كاربران امريكايي به بخش 
بين المللي اين صرافي در سال ۲۰۱۹ نيز ادامه داشته است. 
گفته مي شود بايننس با نظر يك مشاور، دسترسي مشتريان 
امريكايي را به پلتفرم اصلي خود مسدود كرده است، اما در 
عين حال به طور مخفيانه راه هاي دورزدن اين محدوديت ها 

را به برخي كاربران نشان داده است.

    مديران بايننس
 از وضعيت صرافي مطلع بوده اند

مدير بخش مش��تريان بايننس كه در پرونده كميسيون 
بورس از او نام برده نش��ده است، اظهاراتي داشته كه نشان 
مي ده��د او از اين خطاهاي بايننس مطلع بوده اس��ت. او 
ظاهراً در س��ال ۲۰۱۸ گفته بود باينن��س به عنوان يك 
بورس اوراق بهادار ثبت نشده و غيرمجاز در امريكا فعاليت 
مي كن��د. او همچنين در س��ال ۲۰۲۰ گفته بود بايننس 
)بخش بين المللي( نمي خواهد تن به نظارت قانوني دهد 
و به همين خاطر بخش هاي منطق��ه اي آن )مثل بخش 
امريكايي( راه اندازي شدند. طبق ادعاي كميسيون بورس، 
ژائو ش��خصاً تيم بايننس را در اين مسير قرار داده است تا 
كاربران را به دورزدن محدوديت هاي منطقه اي و مراحل 

احراز هويت تشويق كنند. كميسيون بورس امريكا همچنين 
مي گويد ژائو و بايننس از تعداد زياد مشتريان امريكايي اين 
صرافي مطلع بوده اند و آمارهاي حاصل از ارايه هاي داخل 
اين مجموعه نشان از حضور ۱.۴ميليون كاربر امريكايي در 

بايننس در سال ۲۰۱۹ دارد.

    شركت هاي متعلق به ژائو دارايي هاي 
بخش امريكايي را كنترل مي كنند

كميسيون بورس امريكا مي گويد ژائو و شركت هاي متعلق 
به او، ۱۰۰درصد مالكيت شركت هاي وابسته به بايننس 
را در اختيار دارند. اگرچه گفته ش��ده اس��ت ژائو شخصاً 
 BAM مالكيت كامل شركت هاي امريكايي زيرمجموعه
را در اختيار ن��دارد، اما او و بايننس كنترل قابل توجهي به 
حساب هاي بانكي و سپرده هاي ارز ديجيتال كاربران اين 
 مجموعه ها دارند. همچنين گفته شده است از شركت هاي 
Merit Peak و Sigma Chain براي جابه جايي ده ها 
ميليارد دلار بين بايننس و بخش هاي امريكايي آن استفاده 
شده است. اين نهاد دولتي امريكايي همچنين گفته است 
ژائ��و و بخش بين المللي بايننس در طراح��ي، راه اندازي، 
استخدام ها و فعاليت هاي معاملاتي شركت هاي امريكايي 

خود نقش داشته اند.

    رواج معاملات ساختگي در بايننس
كميس��يون بورس ايالات متحده در نهايت مدعي ش��ده 
است بخش هاي امريكايي بايننس با اغراق درباره مبارزه 
با مب��ادلات س��اختگي )Wash Trading( و كنترل 
معاملات، كاربران خ��ود را گمراه كرده ان��د. به گفته اين 
 Sigma سازمان، معاملات ساختگي زيادي توسط شركت
Chain به دليل نقش اين مجموعه به عنوان يك بازارساز رخ 
 داده است. كميسيون بورس مي گويد حساب هاي وابسته به 
Sigma Chain در مقطعي، معاملاتي ساختگي براي 
۴۸ توكن از ۵۱ توكن تازه فهرست شده و در مقطعي ديگر 
براي ۵۱ توكن از ۵۸توكن تازه  فهرست شده انجام داده اند. 
همچنين گفته مي شود با وجود وعده هاي بايننس، حداقل 
تا فوريه سال ۲۰۲۲ )بهمن ۱۴۰۰( هيچ سيستمي براي 
نظارت بر معاملات بخش هاي امريكايي اين مجموعه وجود 

نداشته است. مديران نيز با وجود اطلاع از معاملات ساختگي 
در اين بخش ها، اقدامي نكرده اند. اين نهاد نظارتي معتقد 
اس��ت داده هاي مربوط به معاملات، اطلاعات با اهميتي 
براي كاربران و سرمايه گذاران بايننس بوده و شركت هاي 
امريكايي وابسته به آن از اظهارات گمراه كننده خود كسب 

منفعت كرده اند.

    پاسخ بايننس چه بود؟
بايننس در ابتداي پاسخ خود به شكايت كميسيون بورس 
امريكا، از اين بابت كه اين نهاد با وجود تلاش هاي مستمر 
بايننس براي تعامل با قانون گذاران و پاسخگويي به آنها راه 
ش��كايت قانوني را انتخاب كرده، ابراز تأسف كرده است و 
اين اقدام را نمونه اي از خودداري كميسيون بورس امريكا 
در فراهم كردن شفافيت قانوني بيشتر در صنعت ارزهاي 
ديجيتال دانسته است. بايننس مي گويد كميسيون بورس 
به جاي اتخاذ رويكردي منطقي براي برخورد با فناوري پويا 
و پيچيده ارزهاي ديجيتال، از سلاح دعوي قضايي استفاده 
كرده و شركت هاي ديگري نيز با اين برخوردهاي نادرست از 
سوي اين نهاد مواجه هستند. به عقيده بايننس، كميسيون 
بورس در ش��كايت خود ارزهاي ديجيتال و خدماتي را به 
عن��وان اوراق بهادار معرفي كرده اس��ت كه ديگر مقامات 
امريكايي آنها را تأيي��د كرده اند و همين موضوع گره هاي 
بيشتري به وجود مي آورد. علاوه بر اين، بايننس هرگونه ادعا 
مبني بر اينكه سرمايه كاربران پلتفرم امريكايي بايننس در 
معرض خطر بوده را رد كرده و گفته است با قاطعيت در برابر 
اين ادعاها از خود دفاع خواهد كرد. بايننس همچنين گفته 
است هدف اصلي كميسيون بورس امريكا هرگز محافظت 
از سرمايه گذاران نبوده است و اگر اين طور بود كاركنان اين 
سازمان براي تعامل با بايننس جهت اثبات امنيت و ايمني 
بخش امريكايي اين صرافي اقدام مي كردند. با وجود تمام اين 
اختلاف ها، بايننس در پايان گفته است ادعاهاي كميسيون 
بورس را جدي مي گي��رد و به همكاري ب��ا قانون گذاران 
امريكاي��ي و بين المللي ادامه خواه��د داد. همچنين تيم 
بايننس خود را يك صرافي غيرامريكايي دانسته و گفته است 
به همين خاطر اقدام اخير كميسيون بورس تأثير محدودي 

بر فعاليت آنها خواهد داشت.

دنياي فناورياخبار
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۲۰ ميليون دلار غرامت
به دليل نقض حريم كودكان

مايكروسافت ۲۰ ميليون دلار غرامت براي تسويه 
اتهامات كميس��يون فدرال تجارت امريكا مبني 
بر نقض قانون حفاظت از حريم خصوصي آنلاين 
كودكان )COPPA( مي پردازد. به گزارش مهر به 
نقل از انگجت، در شكايتي كه وزارت دادگستري 
امريكا از جانب كميس��يون ف��درال تجارت ثبت 
كرده، اين وزارتخانه ش��ركت فن��اوري مذكور را 
به جمع آوري اطلاعات كارب��ران ايكس باكس و 
نگه��داري آنها حتي بدون رضايت والدين ش��ان 
متهم كرده اس��ت. كاربران براي آنك��ه بتوانند از 
بازي هاي ايك��س باكس وس��رويس هايي مانند 
»ايكس باكس لايو« اس��تفاده كنند، بايد در يك 
حس��اب كاربري ثبت نام و اطلاعات خصوصي از 
جمله نام كامل، آدرس ايميل و محل تولدش��ان 
را ذكر كنند. ت��ا ۲۰۲۱ ميلادي از كاربران ايكس 
باكس خواس��ته مي شد تا ش��ماره موبايل خود را 
اضافه و با سياست تبليغات مايكروسافت موافقت 
كنند. كميس��يون فدرال تج��ارت امريكا متوجه 
ش��د مايكروس��افت پس از آنكه از كارب��ران زير 
۱۳ س��ال خواس��ته تا اطلاعات خصوصي شان را 
فراهم كنند، خواس��تار رضايت والدينشان براي 
ايجاد حساب كاربري شده است. به نظر مي رسد 
مايكروسافت از ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۰ ميلادي داده هاي 
كاربران زير سن قانوني را حتي در صورت تكميل 
نش��دن فرم ثبت نام توس��ط والدين، جمع آوري 
 COPPA و نگهداري كرده اس��ت. طب��ق قانون
سرويس هاي آنلاين و وب س��ايت ها بايد قبل از 
اس��تفاده از هرگونه اطلاعات خصوصي كودكان 
رضايت والدينش��ان را درياف��ت كنند. همچنين 
كميس��يون فدرال تجارت امري��كا توضيح داده 
 )gamertag( مايكروسافت برچسب بازيكني
هر كاربر را با شناسه هاي مداوم و خاص آن حتي 
براي كاربران زير س��ن قانون��ي تركيب مي كند. 
ديو مك كارت��ي يك��ي از مديران»ايكس باكس 
پلير سرويس��ز« در پس��تي وبلاگي اع��لام كرد 
مايكروس��افت به طور عمد حس��اب هاي كاربري 
كودكان كه توس��ط والدين تكميل نش��ده بودند 
را نگهداري نكرده اس��ت. اين شركت متوجه يك 
اختلال فني شده بود كه به نگهداري داده ها طي 
تحقيقات منجر ش��د. همچنين تيم مهندس��ي 
مايكروس��افت اطلاعات كودكان تحت تأثير باگ 
را پس از برط��رف كردن اختلال ح��ذف كردند. 
مايكروسافت علاوه بر پرداخت غرامت ۲۰ ميليون 
دلاري براي تس��ويه اتهامات كميس��يون فدرال 
تجارت، بايد طبق دس��تور وزارت دادگس��تري 
امريكا فرايند ايجاد حساب كاربري براي كاربران 
زير س��ن قانوني را تغيير دهد. اين شركت بزرگ 
فناوري هم اكنون فراين��د مذكور را آپديت كرده 
است. بنابراين هنگام پر كردن فرم زمانيكه تاريخ 
تولد فرد پرسيده مي شود، درصورت نياز قبل از پر 
شدن اطلاعات ديگر، رضايت والدين درخواست 
مي شود. همچنين در اين فرايند از كاربران كمتر 
از ۱۳ سالي كه قبل از مي ۲۰۲۱ حساب كاربري 
ساخته اند، خواسته شده تا رضايت والدين خود را 
طي ماه هاي آينده دوباره تاييد كنند. كميسيون 
فدرال تجارت امريكا از مايكروس��افت خواسته تا 
سيستمي ايجاد كند تا درصورتيكه والدين فرايند 
ايجاد حس��اب را تكميل نكنند، تم��ام اطلاعات 
خصوصي جمع آوري شده از كودكان را ۲ هفته بعد 
پاك شوند. علاوه بر آن اين آژانس فدرال از شركت 
خواسته تا به ناش��ران بازي هاي ويدئويي هشدار 
دهد ارگ اطلاعات به اشترك گذاشته شده مربوط 
به يك كودك است، تحت قوانين COPPA بايد 
محافظت شود. در اين ميان مايكروسافت تغييرات 
در فرايند ثبت نام خود ايجاد كرده كه البته قبل از 
اجرايي شدن، بايد توسط دادگاه فدرال تاييد شود.

مدير مهندسي شركت امريكايي 
اسنپ از گوگل آمد

شركت امريكايي اس��نپ، نايب رييس ارشد مهندسي 
جديد خود را از گوگل اس��تخدام كرد. به گزارش ايسنا، 
اريك يونگ كه پيش از اين، نايب رييس مهندسي واحد 
»گوگل كلود« شركت آلفابت بوده، بر زيرساخت اسنپ 
نظارت خواهد داش��ت كه مالك اپليكيشن پيام رسان 
تصويري اسنپ چت است. وي هدايت كننده تلاش ها براي 
بهبود توانايي اسنپ براي هدف گرفتن و ارزيابي تبليغات 
در اسنپ چت خواهد بود. هر چند اسنپ به طور مستمر 
مخاطبان اسنپ چت را گسترش داده و اين اپليكيشن 
اكنون ۷۵۰ ميليون كاربر ماهان��ه دارد، اما درآمدزايي 
اسنپ سرعت مشابه را نداش��ته است. اسنپ در آوريل، 
اقداماتي براي ساده كردن نحوه تعامل كاربران با تبليغات 
انجام داد و مناسب بودن تبليغاتي كه براي كاربران نمايش 
داده مي شود را بهبود بخشيد اما اين اقدام به نتايج بعضي از 
تبليغات كنندگان در كوتاه مدت آسيب زد. يونگ هنگامي 
كه در گوگل بود، روي ساخت زيرساخت فناوري براي 
محصولاتي نظير جست وجو، تبليغات و يوتيوب كار كرد. 
بر اساس گزارش رويترز، اسنپ پيش از انتصاب يونگ، 
راب ويلك، مدير سابق تبليغات در شركت مايكروسافت 
را به عنوان رييس منطقه امريكا و يك مدير سابق ديگر 
گوگل را براي هدايت محصول درآمد، استخدام كرده بود.

حضور همراه اول در نمايشگاه 
بورس، بانك و بيمه تهران

نمايشگاه بين المللي بورس، بانك و بيمه تهران ۱۴۰۲ 
با حضور گروه همراه اول آغاز به كار كرد. به گزارش اداره 
كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، پانزدهمين 
دوره »نمايشگاه بين المللي بورس، بانك و بيمه تهران 
۱۴۰۲« با حضور همراه اول از صبح امروز سه شنبه ۱۶ 
خرداد به مدت چهار روز در محل دايمي نمايشگاه هاي 
بين المللي ته��ران آغاز به كار كرد. گ��روه همراه اول با 
رويكرد »سرويس هاي حوزه بانكي و مالي« و محوريت 
»سرويس هاي فينتك، س��رمايه گذاري و راهكارهاي 
سازماني« در اين نمايشگاه كه از بزرگ ترين رويدادهاي 
مالي منطقه خاورميانه و يكي از مهم ترين اجتماعات 
فعالان اقتصادي كشور به حساب مي آيد، شركت كرده 
است. ش��رايط اقتصادي كش��ور در سال هاي گذشته 
به گونه اي ب��وده كه لزوم برقراري ارتباط مس��تقيم و 
بدون واس��طه و افزايش دانش مال��ي در بين مديران، 
تصميم سازان و فعالان اقتصادي كشور و همين طور آحاد 
جامه به خوبي احساس مي شود. از اين رو همراه اول به 
عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور به 
ارايه سرويس هاي مختلف در حوزه هاي سرمايه گذاري، 
س��رويس هاي فينتك و ح��وزه مالي، ح��وزه بيمه و 
سرويس هاي سازماني شامل»موبايل كانكت«، »سفته 
و برات«، »همات«، »سامانه جامع امضاي ديجيتال«، 
»كيف پول فراگير و اپليكيش��ن اوانو«، »آي بيمه« و 
»خدمات اپراتور بانكي« مي پردازد. سرويس هاي مختلف 
در حوزه هاي س��رمايه گذاري، سرويس هاي فينتك و 
حوزه مالي، حوزه بيمه و سرويس هاي سازماني هدف 
اصلي همراه اول از حضور در اين نمايش��گاه كه سالانه 
با حضور جمع زيادي از شركت هاي توانمند داخلي و 
خارجي در زمينه بورس، بانك و بيمه برپا مي شود، تبادل 
دانش در حوزه ارتباطات، فناوري اطلاعات، كس��ب و 
 كارهاي ديجيتال و تعامل با بازيگران اين صنعت است. 
اين نمايشگاه كه از ساعت ۸ تا ۱۵ ميزبان علاقه مندان 
و بازديدكنندگان به اين صنعت است، فرصتي است تا 
شركت هاي فعال، دستاوردها و خدمات خود را در معرض 
بازديد متخصصان اين عرصه قرار دهند و با در نظر گرفتن 
روند تقاضاي بازارها و س��مت و سوي رشد اين عرصه، 

فعاليت ها و نوآوري هاي آينده خود را معرفي كنند.
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تعادل|
بازوي پژوهش هاي مجلس در تازه ترين مطالعه خود 
به تحليل اثرگذاري سياس��ت هاي ارزي اتخاذ شده 
طي برنامه هاي سوم تا ششم توسعه بر تحولات بخش 
تجارت خارجي كشور پرداخته است. نتايج اين پژوهش 
نش��ان مي دهد، عليرغم اينكه به طور وي��ژه از برنامه 
چهارم توسعه، سياستگذاري ارزي در راستاي ارتقاي 
بازرگاني خارجي مدنظر بوده، اما در مرحله اجرا همواره 
سياست تثبيت نرخ ارز اسمي با هدف كنترل انتظارات 
تورمي، مبناي عملكرد سياستگذاران در زمينه اتخاذ 
سياس��ت هاي ارزي قرار گرفته اس��ت. سياست هاي 
ارزي كه در يك دهه اخير، مانع تنوع بخشي به تركيب 
كالاهاي صادراتي شده است.به عبارتي ديگر، به جاي 
اينكه وضعيت ن��رخ ارز حقيقي به عنوان ش��اخص 
اصلي در زمينه سياستگذاري ارزي مبنا قرار بگيرد، 
در عمل با توجه به افزايش درآمدها ي ارزي و س��طح 
مطلوب ذخاير خارجي بانك مركز ي، سياست تثبيت 
نرخ ارز اسمي دنبال شده است. سياستي كه با توجه 
به بي انضباطي نقدينگي و غيرمتناس��ب بودن آن با 
ظرفيت توليد در كشور، كاهش نرخ ارز حقيقي را در 
پي داشته و موجب شده تا تراز تجاري كشور كسري 

مستمر را تجربه كند. 

   اثر سياست هاي ارزي بر تجارت خارجي
در گزارش مركز پژوهش هاي مجلس كه به بررس��ي 
اثرگ��ذاري سياس��ت هاي ارزي بر تح��ولات بخش 
تجارت خارجي اختصاص دارد، به اين نكته اشاره شده 
است كه اجراي سياست تثبيت نرخ ارز اسمي توسط 
مقامات پولي كش��ور با اهداف سياست هاي ارزي در 
نظر گرفته شده براي ارتقاي بخش بازرگاني خارجي 
كشور سازگاري ندارد و بايد براي ارتقاي سطح مراودات 
تجاري كش��ور، ايجاد ثبات در روند بلندمدت نرخ ارز 

حقيقي در دستور كار قرار گيرد.
پژوهشگران بازوي مشورتي مجلس در اين مطالعه، 
علاوه بر بررس��ي ص��ادرات و واردات كل كش��ور، با 
استخراج 20 بخش اصلي كالاهاي صادراتي و وارداتي 
برمبناي كد تعرفه از سايت گمرك ايران، عملكرد اين 
گروه هاي تعرفه اي را نيز به طور مجزا مورد بررسي قرار 
داده اند. بررسي هاي انجام شده در رابطه با اثرگذاري 
سياس��ت هاي ارزي بر گروه هاي كالايي برمبناي كد 
تعرفه گمركي و بر ص��ادرات و واردات گروه ها در طي 
برنامه سوم تا ششم نشان مي دهد كه تركيب بيشترين 
كالاهاي صادراتي و وارداتي عمدتاً ثابت مانده است. 
به طوري كه در طول تمامي برنامه هاي توسعه گروه 
ماشين آلات و وسايل مكانيكي بيشترين سهم را در 
كل واردات داش��ته اس��ت. در رابطه با گروه كالاهاي 
صادراتي نيز گروه محصولات معدني بيشترين سهم 
را در صادرات در طول برنامه هاي سوم تا ششم به خود 

اختصاص داده است.
همچني��ن، تحلي��ل داده ه��اي ص��ادرات و واردات 
دربردارنده اين واقعيت است كه افزايش نوسانات نرخ 

ارز پس از تش��ديد تحريم ها، كاهش رش��د و افزايش 
نوسان صادرات و واردات را در پي داشته است. چنين 
نتيجه اي نشان دهنده اين اس��ت كه نااطميناني در 
اقتصاد به ايجاد نوسان در بخش تجارت خارجي كشور 
منجر شده است و چنانچه براي كاهش نوسانات نرخ 
ارز راهكار مناسبي اتخاذ نشود، تجارت خارجي كشور 

با مشكلات بيشتري مواجه خواهد شد .
در بخش��ي از اين گزارش آمده است: از سال 1381تا 
سال 1389روند نرخ ارز حقيقي كشور همواره نزولي 
بوده است و اين امر زمينه ساز افزايش مستمر كسري 
تراز تجاري را فراهم آورده است. از سال 1390 به رغم 
وجود نوسانات، به طور ميانگين روند نرخ ارز حقيقي 
افزايشي بوده و همزمان كس��ري تراز تجاري كشور 

به تدريج كاهش يافته است.
علاوه بر اين، افزايش نرخ ارز حقيقي پس از تش��ديد 
تحريم ها با افزايش صادرات و واردات تمامي كدهاي 
تعرفه هم��راه نبوده اس��ت؛ در واقع ب��ا اينكه همراه 
ب��ا افزايش ن��رخ ارز حقيق��ي، ص��ادرات در برخي از 
گروه هاي كالاي��ي افزايش يافته، اما در برخي ديگر از 
گروه ها، ميزان ص��ادرات تفاوت چندان زيادي نكرده 
يا حتي كاهش يافته اس��ت. در رابطه ب��ا واردات نيز 
تنها واردات 4 گروه كالايي شامل محصولات معدني، 
پوست خام و چرم، مرواريد و سنگ هاي گرانبها و گروه 
فلزات معمولي پس از افزايش نرخ ارز حقيقي كاهش 

يافته است.
طي دهه 1380 شمس��ي سياس��ت ها و راهكارهاي 
متعددي براي تش��ويق صادرات به اجرا گذاشته شد. 
در اين دوره م��واردي از قبيل افزاي��ش حضور ايران 
در بازارهاي بين المللي، گس��ترش تن��وع كالاهاي 
صادراتي و اضافه شدن  خدمات به سبد صادراتي كشور 
و همچنين، بهبود مناسبات سياسي، فضاي مناسبي 
را براي ارتقاي صادرات گمركي كشور پديد آورد. در 
اين راستا، اتخاذ سياست هاي تجاري جهت گسترش 
صادرات در كنار ثبات و آرامش بازار ارز درنتيجه اجراي 
سياست يكسان س��ازي نرخ ارز موجب شد تا در دهه 

1380 روند صادرات گمركي كشور همواره صعودي 
باشد. به طوري كه متوسط صادرات گمركي طي بازه 
زماني )1389-1381( برابر با 13.66 ميليارد دلار بوده 
و طي اين مدت صادرات كشور سالانه به طور متوسط 

23.18درصد رشد كرده است.
با آغاز دهه 1390 و افزايش نااطميناني در نرخ ارز، نرخ 
رشد صادرات كشور نسبت به دهه قبل از آن كاهش 
محسوسي داشته است. بر اين اساس، طي اين دهه، 
متوسط نرخ رشد صادرات گمركي كشور تنها 3.73 
درصد بوده است. به طور كلي ميزان صادرات كشور در 
دهه مذكور با نوسان بس��يار زيادي همراه بوده است. 
كمترين نرخ رش��د در دهه 1390 در س��ال 1399 و 
با رش��د منفي 15.84 درصدي و بيشترين نرخ رشد 
صادرات نيز در سال 1390 و با نرخي معادل 27.37 
درصدي اتفاق افتاده است. در اين زمينه، مسلماً يكي از 
علل اصلي افزايش نوسان در نرخ رشد صادرات، افزايش 

نوسانات نرخ ارز در دوره دوم بوده است.

   اثر افزايش نرخ ارز حقيقي بر صادرات 
بنابراين گزارش، اثر افزايش نرخ ارز حقيقي بر صادرات 
تمامي گروه هاي تعرفه يكسان نبوده است. بر ا ين مبنا 
هرچند مطابق انتظار افزا يش نرخ ارز حقيقي افزايش 
صادرات برخي از گروه هاي تعرفه را در پي داشته، اما 
در رابطه با برخي ديگ��ر از گروه هاي تعرفه اي ميزان 
صادرات كاهش داشته است. بر اين اساس، صادرات در 
گروه هاي حيوانات زنده، محصولات نباتي، محصولات 
صنايع غذايي، محصولات معدني، صنايع شيميايي، 
مواد پلاس��تيكي، پوس��ت خام و چرم، مواد نساجي، 
سنگ و كفش پس از افزايش نرخ ارز حقيقي، افزايش 
يافته است. در اين ميان، گروه هاي كفش، محصولات 
معدني و مواد پلاس��تيكي با به ترتيب؛ 250، 239 و 
186 درصد رشد، سه گروه كالايي بوده اند كه بيشترين 
رشد را پس از تحريم و افزايش نرخ ارز حقيقي تجربه 

كرده اند. 
در مقاب��ل ص��ادرات در گروه هاي چربي ه��ا و روغن 

حيواني، چوب واش��يا ي چوبي، خميرچوب يا ساير 
مواد الياف��ي، مرواريد و س��نگ هاي گرانبها، فلزات 
معمولي، ماش��ين آلات و وس��ايل مكانيكي، وسايل 
نقليه، دس��تگاه هاي اپتيك و عكاسي و گروه اشياي 
هنري و كلكس��يون از جمله گروه هاي��ي بوده اند كه 
علي رغم افزايش ن��رخ ارز حقيقي با كاهش صادرات 
روبرو ش��ده اند. گروه هاي اشياي هنري و كلكسيون، 
دس��تگاه هاي اپتيك و عكاسي و گروه ماشين آلات و 
وسايل مكانيكي با به ترتيب 98.1، 95.1 و 91 درصد 
كاهش، بيش��ترين نرخ كاه��ش را در بين گروه ها ي 

صادراتي داشته اند .
بنابراين ملاحظه مي شود كه با وجود افزايش نرخ ارز 
حقيقي، صادرات در بيشتر گروه هاي تعرفه اي كاهش 
يافته يا افزايش قابل توجهي نداش��ته اس��ت. چنين 
نتيجه اي اين امر را متذكر مي كند كه افزايش نرخ ارز 
حقيقي تنها يكي از علل افزايش رقابت پذيري كالاهاي 
صادراتي است و مواردي از قبيل وارداتي بودن برخي 
از مواد اوليه، مش��كلات متعدد ناش��ي از تحريم هاي 
خارجي و مب��ادلات بانكي، نامس��اعد بودن محيط 
كس��ب وكار، عدم بهره مندي بنگاه ها از فعاليت هاي 
تحقيق و توس��عه و ممنوعيت ه��ا و محدوديت هاي 
صادراتي از جمله عواملي هستند كه بر رقابت پذيري 
محصولات تجاري به ش��كل منفي اثرگذار هستند. 
ضم��ن اينكه افزايش ن��رخ ارز حقيقي پس از تحريم 
با افزايش نوسانات و نا اطميناني همراه بوده است كه 
اين موضوع خود به عنوان يك عامل اساس��ي منفي 
بخش تجارت خارجي و به ويژه صادرات كشور را متاثر 

ساخته است.

   اثر افزايش نرخ ارز حقيقي بر واردات 
در رابط��ه با اثرگذاري نرخ ارز حقيق��ي بر واردات نيز 
انتظار مي رود كه افزاي��ش نرخ ارز حقيقي به كاهش 
واردات منجر ش��ود. با اين حال، در دوره زماني پس از 
تحريم تنها 4 گروه محصولات معدني، پوست خام و 
چرم، مرواريد و سنگهاي گرانبها و گروه فلزات معمولي 
با كاهش واردات روبرو شده اند. در اين بين گروه هاي 
مرواريد و سنگهاي گرانبها و گروه محصولات معدني 
با به ترتيب 95.3 درصد و 75 درصد كاهش، بيشترين 
نرخ كاهش را در بين گروه هاي تعرفه داش��ته اند. در 
مقابل مي��زان واردات در 16 گروه باقي مانده افزايش 
يافته اس��ت و گروه هاي محصولات نباتي، حيوانات 
زنده و گروه محصولات چوبي بيشترين ميزان افزايش 
واردات را تجربه كرده اند. اين نتيجه دربردارنده اين پيام 
است كه هرچند افزايش نرخ ارز حقيقي به عنوان يك 
عامل اساسي در تضعيف واردات و تقويت مزيت رقابتي 
كالاهاي داخلي نقش دارد؛ اما ناكارآمدي سياست هاي 
تجاري و پايين بودن مزيت نسبي برخي از محصولات 
داخلي نيز از جمله موارد ي هستند كه ميزان واردات 
كش��ور را متأثر س��اخته و موجب مي شوند علي رغم 
افزايش نرخ ارز حقيقي ميزان محصولات وارداتي به 

كشور همچنان بالا باشد. 
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سكوت در برابر
واردات  غيرشفاف آيفون 

در حالي رويه  وارداتي سختگيرانه در مورد سقف 
و سابقه سيس��تمي كالاهاي واسطه اي مورد نياز 
توليد پس از بروز مش��كل براي توليد اصلاح شد 
كه واردات بي ضابط��ه آيفون هاي رفرش و ريپك 
همچنان ادامه دارد و تغييري در روند واردات آنها 
ايجاد نشده است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
پس از مش��كلاتي كه با اطلاعيه سازمان توسعه 
تجارت در مورد سيستمي ش��دن سقف و سابقه 
واردات بيش از 200 ردي��ف كالاي وارداتي آغاز 
ش��د و واكنش معاونت حمل و نقل وزارت صمت 
در خصوص احتمال توقف توليد خودروسازي هاي 
بزرگ كش��ور را به دنبال داشت، سازمان توسعه 
تجارت اطلاعيه قبلي خ��ود را اصلاح كرد. با اين 
وجود اين سختگيري در حوزه واردات در حالي رخ 
داد و سبب بروز مشكل براي بخش هاي مختلف 
توليد ش��د كه در حال حاضر واردات گوشي هاي 
آيفون رفرش و ريپك بدون سقف و سابقه واردات 
در حال انجام است. حجم اين وارد رقمي بين 500 
تا 700 ميليون دلار اس��ت. در نتيجه اين ميزان 
واردات رقم قابل توجهي را شامل مي شود. بنابراين 
حتم��ا بايد براي اي��ن حجم واردات ك��ه در حال 
مصرف ارز با كيفيت در شرايط فعلي ارزي كشور 

است ساز و كار سختگيرانه در نظر گرفته شود.
حال آنكه به جاي چنين اقدامي شاهد سختگيري 
در حوزه كالاهاي واس��طه اي و مورد نياز توليد به 
جاي كالاه��اي آماده به مص��رف بوديم. مدت ها 
است كه اين سوال مطرح مي شود كه چرا سازمان 
توسعه تجارت اين مسير را در پيش گرفته است و 
با چه استدلالي واردات آيفون هاي رفرش و ريپك 
بدون محدوديت سقف و س��ابقه واردات در حال 
انجام است. با وجود تمام ابهامات و جنجال هايي 
كه پس از اطلاعيه سامانه جامع تجارت به وجود 
آمد س��ازمان توسعه تجارت همچنان پاسخي در 
خصوص رويه واردات آيفون هاي امريكايي نداده 
اس��ت. بايد گفت كه صرفا تغيير در رويه بررسي 
س��قف و سابقه سيس��تمي كافي نيس��ت و بايد 
تغييرات در ح��وزه واردات در برابر صادرات خود 
براي كالاهاي آماده به مصرف به خصوص در مورد 

آيفون هاي وارداتي نيز اعمال شود.

عراقي ها براي كدام كالاي ايراني 
بيشتر هزينه كردند؟

گاز طبيعي اولين كالاي صادراتي ايران به عراق 
است كه سال گذش��ته بالغ بر 9.5 ميليون تن از 
اين محصول به ارزش 3.8 ميليارد دلار به عراق 
صادر ش��د. بر اس��اس آمارهاي موجود در سال 
گذش��ته بي��ش از 10 ميلي��ارد دلار محصولات 
مختلف به عراق صادر ش��ده اس��ت ك��ه از اين 
حيث با رشد 15 درصدي نسبت به سال 1400 
مواجه شده اس��ت و عراقي ها بيش از 37 درصد 
ارزشان را صرف خريد گاز كرده اند. عراق يكي از 
شركاي تجاري هميشگي ايران در طول ساليان 
و دهه هاي گذش��ته بوده است. آمارهاي گمرك 
جمهوري اس��لامي ايران نش��ان مي دهد كه در 
12 ماهه س��ال 1401 بي��ش از 27 ميليون تن 
محصولات و كالاهاي ايراني در قالب 3027 كد 
تعرفه مختلف به عراق صادر شده است كه ارزش 
آن ب��ه بيش از 296 هزار ميلي��ارد تومان معادل 
10 ميلي��ارد و 237 ميليون دلار مي رس��د. اين 
آم��ار و ارقام افزايش 45 درص��دي از نظر ارزش 
ريالي و رش��د 15 درصدي از نظر ارزش دلاري 
را نسبت به سال 1400 نشان مي دهد اما ميزان 
صادرات كشورمان به عراق در همين بازه زماني 
مورد بررس��ي با كاهش حدود 9 درصدي مواجه 

شده است.
در بازار صادراتي ايران به عراق، نخستين كالايي 
ك��ه ديده مي ش��ود، گاز طبيعي مايع اس��ت كه 
با فاصله بس��يار زياد در صدر ج��دول صادراتي 
ايستاده اس��ت. در 12 ماهه س��ال گذشته بالغ 
بر 9.5 ميلي��ون تن از اين محص��ول به عراق به 
ارزش��ي بالغ بر 116 هزار ميليارد تومان معادل 
3.8 ميليارد دلار صادر ش��د. اين محصول از نظر 
ارزش دلاري س��هم 37.14 درصدي را در ميان 

ديگر محصولات صادراتي به عراق دارد.
دومين كالايي كه مش��تري عراقي بسياري پاي 
آن نشس��ته، ميله هاي آهني يا فولادي است كه 
البته فاصله بسيار زيادي با صدرنشين كالاهاي 
صادراتي دارد اما 1.2 ميليون تن از اين محصول 
به عراق صادر شده است كه ارزشي بالغ بر 19هزار 
ميليارد تومان مع��ادل 707 ميليون دلار دارد. 
س��هم ميله هاي آهني يا فولادي از كل صادرات 

به عراق 6.91 درصد است.
س��ومين محص��ول صادراتي به عراق در س��ال 
گذش��ته »با ضريب جذب آب وزني بيش از 0/5 
درصد و حداكثر 10 درصد« به حساب مي آيد كه 
گرچه اسم آشنايي ندارد اما در رديف تعرفه هاي 
صادراتي از جنس س��فال و سراميك قرار گرفته 
است. اين محصول سفالي يا سراميكي با ارزشي 
مع��ادل 129 ميليون و 182 هزار دلار س��همي 
بي��ش از 1.26 درصد كل صادرات ايرت به عراق 

را از آن خود كرده است.
ديگر محص��ول صادراتي گوجه فرنگ��ي با ارزش 
112 ميليون دلاري و سهم 1.10 درصدي است كه 
چهارمين كالاي صادراتي به اين همسايه را شامل 
مي ش��ود و اتفاقا يكي از ويژگي هاي بازار عراق اين 
است كه براي محصولات كشاورزي ايران مشتري 
خوبي به ش��مار مي روند و در ميان عمده صادرات 
سال گذشته نيز نام دو محصول ديگر از جمله سيب 
با ارزشي بالغ بر 86 ميليون دلار و هندوانه با ارزشي 

بيش از 85 ميليون دلار ديده مي شود.

توليد پژو ۲۰۷
با موتور خودروي اسقاطي

ايران خودرو قرار است موتور پژو 206 كه توليدش 
متوقف ش��ده، را براي كاهش قيمت تمام شده بر 
روي پژو 207 نصب و با قيمت جديد راهي بازار كند.

به گزارش خبرگزاري تسنيم، اخيراً ايران خودرو در 
اطلاعيه اي اعلام كرده: تمامي مدارك و مستندات 
بهاي تمام ش��ده توليد پژو 207 با موتور TU3 به 
نهاد هاي مرتبط قيمت گذاري ارس��ال ش��ده و به 
محض اعلام قيمت، فراخوان دعوت از مش��تريان 
براي تكميل وجه و تحويل خودرو آغاز خواهد شد.

علاوه بر اين تأكيد كرده كه توليد پژو 207 با موتور 
TU3 در حال انجام شدن و تعهدات سررسيد شده 
نيز آماده واگذاري است و به محض اعلام قيمت، به 
ايفاي تعهدات و واگذاري خودرو ها اقدام خواهد شد.

بر اساس اين اطلاعيه ايران خودرو، ظاهرا قرار است 
موتور پژو 206 كه قبلًا در اين شركت توليد مي شد و 
امروز با توقف توليد روبه رو شده است را براي كاهش 
قيمت تمام شده بر روي پژو207 نصب كنند. ايران 
خودرو با اين شگرد مي تواند ضمن دريافت قيمتي 
جديد، خودروي پژو 206 را با ش��كل و ش��مايلي 
جديد به نام پژو 207 راهي بازار مي كند، خودرويي 
كه فقط در ظاهر تغييرات اندكي با پژو 206 دارد و 
عملًا مصرف كننده محصول جديدي را خريداري 

نكرده است.
بررسي ها نشان مي دهد ايران خودرو در محصول 
پژو206 تيپ 5 از موتور TU5 با حجم موتور 1600 
و در محصولات پژو206 تيپ 2 و3 از موتور TU3 با 
 TU3 حجم 1400 استفاده مي كرد. با نصب موتور
بر روي خودروي پژو 207 مصرف كننده عملًا با توان 
و گش��تاور كمتر موتور و مشكلات زيادي از جمله 
كشش ضعيف در سربالايي مواجه خواهد شد. اين 
مس��اله در آينده مصرف كننده را در استفاده از اين 

خودرو دچار چالش خواهد كرد.
اما نكت��ه مهم اينجاس��ت كه در رون��د توليد اين 
خودروي به ظاهر جديد خب��ري از نوآوري و ارايه 
محصولات جديد نيس��ت و خودروساز با استفاده 
از اين ش��گردها و اعمال تغييرات ظاهري بر روي 
محصولات قديمي خود به اس��م خودروي جديد 
محص��ولات را عرضه مي كن��د و در اين ش��رايط 
مصرف كننده هم با توجه به سبد درآمدي مجبور 
به خريد اين خودروها آن هم با قيمت هاي جديد و 

شايد بالاتر است.

تخم مرغ ۱۵ تا ۲۰ درصد 
ارزان تر از نرخ مصوب

رييس هيات مديره اتحادي��ه مرغداران گفت: قيمت 
كنوني هر كيلو تخم مرغ درب مرغداري 40 هزار تومان 
ب��وده كه از نرخ مصوب اعلامي 15 تا 20 درصد كمتر 
است. حميدرضا كاشاني در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه قيمت مصوب هر كيلو تخم مرغ 47 هزار و 300 
تومان تعيين شده است، گفت: اين در حالي است كه 
قيمت آن در حال حاضر درب مرغداري به حدود 40 
هزار تومان رسيده است. وي ادامه داد: به عبارت ديگر 
تخم م��رغ 15 تا 20 درصد زير قيم��ت مصوب درب 
مرغداري عرضه مي ش��ود و با افت قيمت مواجهيم. 
رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران اضافه كرد: هر 
سال به جز 1401 واردات تخم مرغ داشتيم كه در سال 
1401 صادركننده بوديم و مقداري تخم مرغ نيز صادر 
ش��د. به گفته رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران 
امسال برنامه ريزي كرديم كه صادرات دو برابر و توليد 
از سال قبل نيز بيشتر ش��ود.وي درباره علت كاهش 
قيمت ها توضيح داد: توليد تخم مرغ در كشور خطي و 
مصرف آن سينوسي است و كم و زياد مي شود. مصرف 
تخم مرغ در نيمه اول سال هميشه نسبت به نيمه دوم 
كمتر است و چون مصرف كاهش مي يابد امكان اين 
وجود ندارد كه توليد كم ش��ود. همچنين بايستي با 
صادرات و حمايت هاي دولت توليد را حفظ كنيم كه 
براي نيمه دوم سال در تامين تخم مرغ مورد نياز كشور 
خللي ايجاد نشود. اين فعال بخش خصوصي در پايان 
گفت: مشكلات مرغداران را به وزارت جهادكشاورزي 
اعلام كرديم كه بايستي براي حفظ توليد در نيمه دوم 

سال، مرتفع شود.

برخورد با عرضه
كالاهاي بدون كد شناسه

با توجه به اعلام س��تاد مبارزه با قاچاق كالا، از 16 
خرداد طرح تشديد برخورد با عرضه كالاهاي بدون 
شناس��ه در سطح بازار از سوي س��ازمان حمايت، 
س��ازمان صمت اس��تان ها، ني��روي انتظامي و با 

همكاري ساير نهادهاي امنيتي اجرا مي شود.
اين ط��رح با هدف اجراي مصوبات س��تاد مركزي 
مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز و جلوگي��ري از عرضه 
كالاهاي قاچاق و تقلبي انجام مي ش��ود و به گفته 
ب��رادران معاون صنايع عموم��ي وزارت صمت در 
اين ط��رح، نظارت بر عرض��ه كالاهاي مختلف در 
حوزه لوازم خانگي، لوازم يدكي و كالاهاي دخاني 

آغاز مي شود.
لازم به يادآوري اس��ت كه وزارت صمت فروردين 
سال گذشته نيز طرحي مشابه با عنوان طرح مقابله با 
قاچاق در سطح عرضه را در حوزه لوازم يدكي خودرو 
آغاز كرد. لوازم يدكي خودرو، لوازم خانگي، آرايشي 
و بهداشتي، پوشاك و دخانيات، پنج اولويت نخست 
اجراي طرح وزارت صنعت، معدن و تجارت در رابطه 
با مبارزه با قاچاق كالا اعلام شده بود. اما طرح بعد از 
مدتي متوقف شده كه انتقاداتي از سوي فعالان حوزه 
پوش��اك، لوازم خانگي و كالاهاي دخاني به دنبال 
داشت. گفتني است، مردم مي توانند شكايت هاي 
خود را در اين زمينه در س��امانه 124 يا وب سايت 
سازمان حمايت و وب سايت وزارت صنعت و معدن 
مطرح كنند كه در كمترين زمان ممكن بررسي و 

اقدام خواهد شد.

بازويپژوهشيمجلساثرگذاريسياستهايارزيبرتجارتخارجيرابررسيكرد

توصيهارزيبهسياستگذار

عضوهياتنمایندگاناتاقتهران:

رئيسمرکزپژوهشهایاتاقبازرگانیعنوانکرد

اقتصاد ايران تحمل بحث های حاشيه ای را ندارد

عبورازتعارفاتسياسیواداریدرجریانبررسیبرنامههفتم

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران معتقد است دلارزدايی 
در شرايط تحريم  نبايد اولويت اقتصاد ايران باشد چون اين 

اقتصاد تحمل بحث های حاشيه ای را ندارد.
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با اشاره به شرايط تحريمی 
حاکم بر اقتصاد، تاکيد کرد: در اين شرايط نبايد دلارزدايی 
و مبارزه با دلار در اولويت ق��رار بگيرد چراکه اين اقتصاد 
توان تحمل بحث های حاشيه ای را ندارد. البته می توان در 

گام های بعدی درباره دلارزدايی برنامه ريزی کنيم.
مهراد عباد، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با اشاره به 
حذف دلار در پروس��ه واردات، گفت: در حال حاضر هيچ 
وارداتی بر مبنای دلار ثبت س��فارش نمی شود اما ممکن 
است در زمان پرداخت هر نرخی پرداخت شود. به عبارت 
ديگر تخصيص ارز بر مبنای دلار اس��ت اما بانک مرکزی 
نظارتی ندارد که با چه واحد پولی پرداخت می ش��ود؛ در 
بحث صادرات غيرنفتی بخ��ش خصوصی که حدود 20 
درصد از کل صادرات اس��ت که آنها هم نمی توانند با دلار 
ارز را باز نمی گردانند مگر اينکه افرادی اسکناس بگيرند 

و به ايران می آورند و آن را می فروش��ند. وی با بيان اينکه 
خريد و فروش های دولتی با دلار انجام می ش��ود، گفت: 
بيشترين تبادل دلار با خريد و فروش های دولتی و فروش 
نفت انجام می شود؛ بسياری از کشورها تمايل دارند که با 
دلار پرداختی ها را انجام بدهند اما سالهاست که پرداختی 
انجام نمی شود و کره جنوبی و عراق پول ايران را نمی دهند؛ 
به نظر می رس��د حذف دلار از تجارت خارجی يک بحث 
ايدئولوژيک است و چين با هدف اقتصاد اول و دوم شدن 
در دنيا اين بحث را طرح و تلاش هايی در زمينه دلارزدايی 
و تيم کشی را آغاز کرده اس��ت چراکه مايل است نفر اول 

اقتصاد دنيا باشد.
به گفته اي��ن فعال اقتصادی؛ دلارزداي��ی و مبارزه با دلار 
اولويت اول اقتصاد در ش��رايط تحريم  ايران نيس��ت و ما 
همچنان در ليست سياه  FATF هستيم؛ و به نظر می رسد 

نتوانيم در اين زمينه کار چندانی انجام بدهيم.
عضو هيات نمايندگان اتاق ته��ران دلار را ارز يکتا در دنيا 
ندانست و افزود: ارزهای ديگر قابل رقابت با دلار هستند اما 

شرايط فعلی اقتصاد کشور تحمل بحث های حاشيه ای را 
ندارد و نيازمند برقراری رابطه خوب با دنيا و از س��ر گيری 
مراودات بانکی و .... است و در گام بعدی می توان دلارزدايی 
را پيش بگيريم. برای صادرکننده اهميتی ندارد که با چه 
ارزی پول را بازگرداند و صادرکننده ای که 3 سال است پولش 
را از عراقی ها دريافت نکرده برای او اهميتی ندارد که با چه 

ارزی مطالبه خود را دريافت می کند.
وی با بيان اينکه دولت در ازای فروش نفت حاضر است که 
گندم دريافت کنند، تصريح کرد: بخشی از پول نفت بايد به 
صندوق توسعه ملی برود و برای ايجاد و توسعه زيرساخت ها 
سرمايه گذاری شود. اما در شرايط فعلی دولت نظر موافق 
خود را نسبت به تهاتر نيز اعلام کرده است اما به نظر بنده 
تهاتر گزينه مناسبی نيس��ت به عنوان مثال عراق اصرار 
دارد که در ازای پ��ول به ايران مواد غذاي��ی بدهد اين در 
حاليست که ما يکی از صادرکنندگان مواد غذايی به اين 

کشور هستيم.
وی با تاکيد بر اينکه نمی توان با واحد پول مبارزه کرد، اضافه 

کرد: چرا بايد يک واحد پول را ايدئولوژيک کنيم هم اکنون 
بسياری از کسب و کارها با دلار مراودات تجاری خود را پيش 
می برند و در سالهای اخير WTO سياست يکسان سازی 
تجارت را دنبال کرده است و اينکه ما بخواهيم ارز در تجارت 

را جا به جا کنيم در واقع کار خود را پيچيده می کنيم.
عباد با بيان اينکه قيمت ارز در کشور تحت تاثير بحث های 
روانی است، افزود: اقدام بنيادی کلان در بحث اقتصاد انجام 
نشده است که قيمت دلار بالا و پايين برود و يا آن را ثابت 
نگه داريم. قيمت ارز تحت تاثير اخبار است و بهترين خبر 
در حد هزار تومان قيمت ارز را کاهش می دهد اما من موافق 
توئيت  زدن ها درباره ارز نيستم چراکه نرخ ارز را بايد بازار آزاد 

تعيين کند و نبايد اخبار قيمت را تغيير بدهند.
وی در پايان بخش خصوصی را عامل تصميم گيرنده در نرخ 
ارز ندانست و گفت: شفافيت در زمينه ورود ارز و نحوه خرج 
شدن آن لازم است؛ يکسری افراد خاص اطلاعات خاص در 
زمينه ارز دارند اما آنچه مسلم است شرکت های واردکننده 

ماه هاست که منتظر تخصيص ارز هستند.

رئيس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ايران می گويد با 
وجود اختلاف نظرهايی که ميان اقتصاددانان در رابطه 
با چگونگی برنامه ريزی برای اقتصاد کشور وجود دارد، 
آنچه که در جريان بررسی برنامه هفتم اهميت دارد، عبور 

از تعارفات سياسی است.
به گزارش ايسنا، محمد قاس��می اظهار کرد: اتاق ايران 
 هم��واره در حوزه برنامه های توس��عه در ادوار گذش��ته 
فعاليت هاي��ی را انج��ام داده اس��ت. معمولًا س��تادی 
تشکيل شده و مجموعه پيش��نهادهايی را آماده و ارائه 
می کرده اس��ت. ما ب��رای بحث برنامه،هفت��م، کار را دو 
قسمت کرديم. يک قسمت اين بود که اساساً راجع به نظام 
برنامه ريزی کشور، به عنوان مسئوليت اجتماعی اتاق در 
اين حوزه، بتوانيم نظرات اتاق را ارائه بدهيم که اين منجر 
شد به تشکيل کميته ای که بعضی از رؤسای کمسيون ها 
و تعدادی از متخصصينی که در حوزه برنامه ريزی کشور 
تجربه دارند، حضور داش��تند. دو نتيجه از اين مجموعه 
فعاليت گرفته شد. نخس��ت در پاسخ به اينکه آيا اساساً 

برنامه ريزی توس��عه برای کش��ور ما لازم است يا خير؟ 
پاسخ آن گزارش، »بله« بود. وی با اشاره به تفاوت جايگاه 
برنامه ريزی در اقتصادهای توسعه يافته و در حال توسعه، 
توضيح داد: کش��ورهايی که به طور سنتی توسعه يافته 
ناميده می شوند، اين گونه نبوده است که با برنامه ريزی به 
توسعه دست يافته باشند. مجموعه ای از تحولات فکری 
و تاريخی و سياسی از قرن 12 ميلادی رخ  داده است که 
منجر شده به رنس��انس و ابتدا در قالب فلسفه سياسی 
موجب تحولات اجتماعی و سياسی شده است و بعداً در 
قالب انقلاب صنعتی نمود پيدا کرد و زندگی بشر وارد فاز 
جديدی شد. بعد از جنگ جهانی دوم، يک باره مشخص 
شد که فاصله ای بين گروه زيادی از کشورها با گروه قليلي 
از کشورها وجود دارد که اسم شان را توسعه يافته گذاشتيم. 
در آنجا اين س��ؤال مطرح بود که چه نهادی مسوول پر 
کردن اين خلأ و فاصله تاريخی است؟ در کشورهای جهان 

سوم دولت ها اين مأموريت را به عهده گرفتند.
رئيس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی به شرايط خاص 

اقتصاد ايران نيز اشاره کرد و افزود: ما الان با مجموعه ای 
از چالش های بزرگ روبه رو هس��تيم که حتماً نياز به 
تصميمات هماهنگ در حوزه ه��ای مختلف داريم تا 
ظرف مدتی که نس��بتاً طولانی هم خواه��د بود، ما را 
به نقطه ای برساند که احساس کنيم می تواند تعادلی 
بلندمدت را در کشور برقرار کنيم. تعادل در نظام منابع 
و مصارف دولت، تعادل در نظام منابع و مصارف تأمين 
اجتماعی، تعادل در حوزه، منابع آب، محيط زيس��ت، 
حتی حوزه هايی مثل تجارت بين الملل، بنيه توليدی 
در کشور، صنعتی شدن کشور. اينکه فرضمان بر اين 
باشد که فقط با سازوکار بازار از نقطه فعلی می توانيم به 
تعادل های جديد و مطلوب برسيم، به نظر نمی رسد که 
حتی اقتصاددانان ليبرال هم همچنين ادعايی داشته 
باشند. ازاين جهت است که نياز به انواع برنامه ريزی ها 
هم در سطح ملی و هم منطقه ای و هم برنامه ريزی های 

کلان و هم سطح خرد داريم.
قاسمی به مشکلاتی که در نگاه به برنامه ريزی در ايران 

وجود دارد نيز پرداخت و بيان کرد: واقعيت اين است که 
عملًا برنامه ريزی در ايران تبديل شده به يک آيين. يک 
کار اداری است. ظاهراً کسی به دنبال محتوا و کيفيت آن 
نيست. فرآيندی است که بايد انجام شود. در مرحله تدوين 
سياست های کلی که مش��ورت های چندانی با جامعه 
ص��ورت نمی گيرد. تأکيد می کنم ب��ا جامعه. در مرحله 

تدوين برنامه هم عملًا به يک کار اداری تبديل می شود.
وی افزود: اگر برنامه هفتم بخواهد تحول آفرينی کند، نوع 
نگاه به مسائل و مشکلات کشور بايد متفاوت باشد. برنامه 
هفتم در يک برهه زمانی تاريخی به لحاظ بين الملل دارد 
تهيه می شود که تحولاتی در کلان روندهای بين المللی 
می بينيم. مث��ل انتقال قدرت اقتصادی به آس��يا، مثل 
بحث مهم شدن مسيرهای تأمين کالا و مواد اوليه، مثل 
مهم ش��دن موضوع انرژی و به ويژه انرژی های نسبتاً کم 
آلاينده تر مث��ل گاز. تحولات تکنولوژيک ش��گرفی در 
پيش است مثل اهميت يافتن کاربرد هوش مصنوعی در 

حوزه های مختلف.
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خبرروز

فوت ۴ بيمار مبتلا به كوويد ۱۹
روابط عمومي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: چهار بيمار مبتلا به كوويد ۱۹ جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان اين بيماري به ۱۴۶ هزار و ۲۷۳ نفر رسيد. همچنين ۴۶ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و 
۲۴ نفر از آنها بستري شدند. براساس اين گزارش، تاكنون هفت ميليون ۳۶۶ هزار و ۸۲۲ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. اكنون ۸۵ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. 
تاكنون ۵۶ ميليون و ۷۲۰هزار و ۴۶۲ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده است.اكنون هيچ شهرستاني در وضعيت 

قرمز و نارنجي كرونا قرار ندارد همچنين ۶۵ شهر در وضعيت زرد و ۳۸۳ شهر كشور در وضعيت آبي قرار دارند.

رييسسازمانحفاظتازمحيطزيستبيانكرد

برخوردقانونيباپروژههايبدونمجوز
محيط زيست مساله تجملاتي و تزييني نيست

تعادل|
 مناس��ب هاي تقويمي هميشه فرصتي 
اس��ت تا مس��وولان در مورد چالش ها و 
كمبودها س��خنراني كنند، حرف ها و شعارهايي كه 
قطعا اجرايي شدن آنها شامل مرور زمان و در بسياري 
از موارد به دس��ت فراموشي سپرده مي شود. حالا هم 
به مناسبت هفته محيط زيست چالش هاي موجود در 
اين حوزه مورد بررسي قرار مي گيرد. رييس سازمان 
حفاظت از محيط زيس��ت در نشست خبري خود در 
مورد اين چالش ها و مشكلات با خبرنگاران به بحث و 
گفت وگو نشسته و از ارسال لايحه جديد محيط زيستي 
ب��ه دولت خبر داد. لايحه اي كه به گفته او قرار اس��ت 
بسياري از مشكلات و چالش ها را رفع كند اما.... علي 
سلاجقه با اشاره به اينكه محيط زيست مساله تجملاتي 
و تزئيني نيس��ت و حيات مردم به آن وابسته است و 
بايد از س��وي مردم و حكمراني مورد توجه قرار گيرد 
اين را هم گفت: هيچ پروژه و طرحي در كش��ور بدون 
مجوز محيط زيست انجام نمي شود. زيرساخت هايي 
در بعد اقتصادي بايد ش��كل مي گرفت و اقتصاد براي 
پويا ش��دن و حل معضلات كشور نياز به توسعه دارد. 
كم توجهي هايي كه به محيط زيست و معيشت مردم 

برخي مناطق شده ناشي از عدم توسعه است.

   راه اندازي خانه هاي محيط زيست 
براي مردمي سازي محيط زيست

او با بيان اينكه بيش از ۲۰۰۰ خانه محيط زيست در سال 
گذشته در كشور ايجاد شد، افزود: كمتر جلسه اي در هيات 
دولت است كه مساله محيط زيست در آن مطرح نشود. 
اصل ۵۰ قانون اساسي حفاظت از محيط زيست را وظيفه 
تك تك مردم و دولت مي داند ولي ما چندان به نقش مردم 
در اين زمينه توجه نداشتيم. خانه هاي محيط زيست به 
عنوان يكي از ش��قوق اثبات مردمي - انقلابي بودن اين 
دولت و در راستاي مردمي سازي محيط زيست بر اساس 
اصل ۵۰ قانون اساس��ي با نظارت مديران كل و با رعايت 
ضوابط و دس��تور العمل ابلاغي در ادارات كل، مدارس، 
مس��اجد، كارخانه ها، دانش��گاه ها و... ايجاد شده است و 

به صورت دوره اي عملكرد اين خانه ها توس��ط سازمان 
حفاظت محيط زيست ارزيابي مي ش��ود. اين خانه ها با 
رعايت الگوي پيشرفت ايراني-  اسلامي براي مردمي سازي 
محيط زيست فعاليت مي كنند. سلاجقه ادامه داد: بيش 
از ۲۴۰۰ روس��تا در كشور داريم كه در مناطق چهارگانه 
محيط زيس��ت قرار دارند و نشست هاي مستمر در اين 
مناطق برگزار مي شود تا مردم احساس نكنند كه محيط 
زيست مانع زيست آنها در آن مناطق شده است و ما براي 

معيشت پايدار آنها تلاش مي كنيم.

   ارسال لايحه جديد محيط زيستي
 به دولت

او افزود: موضوع مهم ديگر حفاظت مشاركتي است كه 
مردم بايد در كنار محيط زيس��ت باشند و در اين زمينه 
لايحه مشاركتي را س��ازمان به دولت فرستاده و در اين 
زمينه مردم در تكثير گونه هاي كمياب و حفظ زيستگاه 
مش��اركت مي كنند و رضايتمندي خوبي در ميان آنان 
به وجود مي آيد بنابراين محيط زيس��ت را به عنوان يك 
زيرس��اخت مهم مي دانند و براي حفاظ��ت از آن تلاش 
مي كنند. سلاجقه ادامه داد: از بعد نيروهاي انساني اقدامات 
مناسبي انجام شده و س��رجمع بودجه سازمان محيط 
زيست ميانگين ۴۲ درصد و به طور كلي ۶۶ درصد افزايش 
داشته يعني حدود ۱۸ هزار ميليارد تومان در ۱۴۰۲ براي 
ادارات هزينه مي ش��ود و در بعد اجرا دستگاه ها و ادارات 

به صورت نسبتا مطلوب وظايف خود را انجام مي دهند.

    در استان هاي شمالي كشور مكان يابي 
براي دفع زباله بسيار مشكل است

رييس سازمان حفاظت محيط زيست درباره پسماندهاي 
شمال كش��ور و آلودگي هاي ناشي از آنها اظهار كرد: اين 
موضوع براي دولت و قواي سه گانه يك مساله بسيار مهم 
است. موضوعات كاملا بررسي شد و تلاش براي ساماندهي 
پسماند سراوان يك نمونه كامل از اقدامات سازمان است 
كه به صورت ماهيانه جلس��اتي برگزار مي ش��ود و تمام 
اس��تانداران و مديران مربوطه در اين جلس��ات شركت 
مي كنند و عدم ورود پسماند به آن مجموعه، ايزوله كردن 

آن از مجموعه هاي اطراف، عدم نشت آلودگي حاصل از آن 
به آب ها و... از جمله عواملي است كه در اين جلسات مطرح 
مي شود. شهرداري رشت بايد اقدامات مورد نياز خود را 
انجام دهد و از جمله مشكلات در اين راستا تعويض كمتر از 
يك ساله شهرداران رشت است كه اقدامات را كند مي كند. 

   چه خبر از حقابه هامون؟
رييس سازمان حفاظت محيط زيست درباره تنش هاي 
آبي تالاب هامون گفت: هيات حاكمه افغانستان به مساله 
حس��ن همجواري بي توجه اس��ت كه اين مورد ناشي از 
دخالت دولت هاي ديگر است اما خوشبختانه خودشان هم 
به اين نتيجه رسيده اند كه مشكل بايد از طريق مذاكرات 
حل شود. ما به هيچ وجه از حقابه مردم مان نمي گذريم و از 
تمام ظرفيت ها براي پيگيري حق مردم شريف سيستان 
استفاده مي كنيم. س��لاجقه درباره اقدام قوه قضاييه در 
برخورد ب��ا مديران متخلف در زمينه اجراي قانون هواي 
پاك گفت: هرجا قصوري باشد بايد برخورد شود و در اين 
زمينه با قوه قضاييه همكاري خوبي داريم. آلودگي هوا يك 
مساله چندوجهي است كه پيش از همه وزارتخانه هاي 
كشور، نيرو، صمت و جهاد كشاورزي بايد اقدامات لازم را 
انجام دهند. سازمان هم به عنوان ناظر وظايف خود را انجام 
داده است و گزارش ها را به طور مداوم براي دستگاه هاي 

مربوطه ارسال مي كند.

   ديوار محيط زيست در برابر پروژه هاي 
ضد محيط زيست بلند است

او درباره مجوزهاي زيست محيطي براي پروژه ها اظهار 
كرد: مجوز سازمان محيط زيست آخرين مجوزي است 
كه صادر مي شود و در صورت عدم تاييد اين سازمان از 
عملكرد يك پروژه، تمام مجوزهاي پيشين لغو مي شود. 
در اين دولت مكان يابي چند پروژه انجام شده و در مقابل 
آنها ايس��تاده ايم و ديوار محيط زيس��ت اتفاقا در برابر 
پروژه هاي ضد محيط زيست بلند است. آنچه كه در بعد 
پروژه رشت - آستارا وجود دارد ارزيابي زيست محيطي 
آن به سازمان از سال ۷۸ ابلاغ شده است و اقدامات رفت 
و برگش��تي آن در حال انجام است. در ابتدا بايد قرارداد 

بين ايران و روسيه بسته مي شد چرا كه تا قراردادي نباشد 
پروژه اي نيست كه بخواهيم براي آن مجوزي صادر كنيم.

   در سد چمشير مشكلي وجود ندارد
سلاجقه درباره آبگيري سد چمشير توضيح داد: برخي 
س��ازمان هاي مردم نه��اد و بعضي از مراج��ع علمي كه 
البته در اين باره زياد تخصصي عم��ل نكرده بودند، از ما 
مطالبه گري داشتند. ما هم مطرح كرديم كه اجازه گتوند 
دوم را نمي دهيم. بنده ش��خصا از مجموعه س��د بازديد 
كردم و همراه با كارشناسان شوري آب را سنجيديم و اين 
نظارت همچنان ادامه دارد. او افزود: با توجه به تشكيلات 
زمين شناس��ي در اين منطقه بازديد منظم از مجموعه 
اهميت دارد و وقتي ما نتيجه تمام بازديدها و گزارشات مان 
را بررسي كرديم  متوجه شديم كه در بالادست سد روند 
مطلوبي داشتيم و مشكلي نيست اما در پايين دست شوري 
رودخانه بالاتر و Ec حدود ۴۰۰۰ را اندازه گيري كرديم. 
در مجموع بر اساس داده هايي كه روزانه از سد چمشير به 

ما مي رسد، مشكلي وجود ندارد.

   پرداخت حقابه درياچه اروميه 
اهميت دارد

سلاجقه درباره وضعيت درياچه اروميه گفت: در بحث 
درياچه اروميه، تكاليف سخت افزاري تقريبا تمام شده 
است و تا پايان خرداد نيز ۱۲۰ ميليون متر مكعب از 
تصفيه خانه تبريز به درياچه مي ريزد. ۳۰۰ ميليون 
متر مكعب هم از سد شهيد كاظمي وارد شد و از نظر 

بارش در اين حوضه نيز شرايط مطلوب است. او ادامه 
داد: در مجموع پرداخت حقابه است كه اهميت دارد 
و ما در اين مورد ايستاده ايم و تا حصول حقابه پيگير 

درياچه اروميه و ساير تالاب هاي كشور هستيم.

   پروژه هاي بدون مجوز
س��لاجقه درباره پروژه هاي بدون مجوزي كه تاكنون 
فعاليت داشته و بدون ارزيابي زيست محيطي به نتيجه 
رسيده اند، اظهار كرد: در بحث ۴۱۱ پروژه  بدون مجوز 
محيط زيست هم به دولت و هم به مجلس و دستگاه هاي 
نظارتي كش��ور اعلام كرده اس��ت كه رييس جمهوري 
يك كميته سه نفره را با عضويت سازمان محيط زيست 
كشور، سازمان برنامه مودجه و معاونت حقوقي مكلف 
كرده اس��ت كه درباره ۴۱۱ پروژه تعيين تكليف شود و 
در حال حاضر غربالگري انجام ش��ده است و بسياري از 
پروژه ها از سال ۱۳۷۲ هستند كه خيلي از اين پروژه ها 
پيشرفت ۱۰۰ درصدي داش��ته اند در چند دسته قرار 
گرفته اند و نس��بت به ميزان پيش��رفتي كه داشته اند 
فعاليت هاي مورد نياز انجام مي ش��ود و اميدوارم زودتر 
تعيين تكليف ش��ود و نتيجه آن را اعلام خواهيم كرد. 
رييس سازمان حفاظت محيط زيست با تاكيد بر اينكه 
متاسفانه آبخيزداري در حاشيه قرارگرفته است، اظهار 
كرد: البته خوشبختانه رييس جمهوري اين را تكليف 
كردند كه لايحه آبخيزداري به صحن مجلس رود و اين 
جايگاه آبخيزداري را در كش��ور نش��ان مي دهد. بر اين 
اساس سازمان متولي منابع طبيعي و آبخيزداري كشور 

ش��وراي آب و آبخيزداري را مطرح كردند كه در كشور 
شكل مي گيرد و ما نيز از اين ديدگاه حمايت مي كنيم 
چون ديدگاه چند وجهي است و نگاه كاملا نگاه جامع 
مبتني بر سياس��ت هاي ابلاغي ۱۵ گان��ه مقام معظم 
رهبري در رابطه با حفظ محيط زيست كشور است. ما 

نيز از اين سياست حمايت مي كنيم.

   ترميم حقوق محيط بانان
س��لاجقه درباره سرنوش��ت مبلغ ۲۸۸ ميليارد توماني 
تعيين شده توسط مجلس براي ترميم حقوق محيط بانان 
توضيح داد: رقم اين بودجه كه در سال گذشته به سازمان 
محيط  زيست اختصاص پيدا كرد ۲۳۰ ميليارد تومان بود 
كه در سرفصل آن نيز ذكر شده بود كه پرداخت فوق العاده 
تنها به محيط بان ها نبود بلكه كاركنان محيط زيست را 
نيز در برمي گرفت. جداسازي كارشناسان محيط زيست 
از محيط بانان موجب اختلاف افكني مي ش��ود. او افزود: 
سوال ما از نمايندگان مجلس اين است كه چرا در گذشته 
اين نظارت را نداشته اند و حالا به طور خاص درباره يكي 
از ارقام بودجه سازمان محيط  زيست مداخله مي كنند، ما 
اين بودجه را در همان مسيري هزينه كرده ايم كه ساير 
بودجه هاي س��ازمان را در آن مس��ير هزينه مي كنيم و 
دستگاه هاي نظارتي نيز كاملا بر نحوه تخصيص بودجه ها 
در سازمان محيط  زيست نظارت دارند. درست است كه 
ما منكر نقش نظارتي نمايندگان مجلس نيستيم اما اينكه 
گفته شود فلان مبلغ بودجه به طور اختصاصي براي حقوق 

محيط بان ها در نظر گرفته شده است، صحيح نيست.

گزارش

ادامهازصفحهاول

 اُفت فشار 
در پارس جنوبي؟

بنابراي��ن ايران بايس��تي به صورت مس��تمر 
برنامه ريزي ك��رده و ارتباط��ات تخصصي با 
كارشناسان داخلي و بين المللي برقرار سازد. 
آخرين خبر نگران كنن��ده در خصوص پارس 
جنوبي، مربوط به افُت فش��اري اس��ت كه در 
ميادين مرتبط با بخش ايران رخ داده اس��ت. 
اين افت فشار ناشي از برداشت هاي قابل توجه 
و مس��تمر قطري هاس��ت. بايد توجه داشت، 
در ميادي��ن مش��ترك يك مخزن مش��ترك 
وجود دارد كه هر كش��وري كه زودتر منابع را 
استخراج كند در واقع از منابع طرف مقابل هم 
بهره مند خواهد ش��د. در مورد افُت فشار هم 
اين روند دقيقا رخ داده است، در غياب ايران، 
قطر برداش��ت هاي پرفش��اري از اين ميدان 
صورت داده اس��ت، از س��وي ديگ��ر ايران در 
زمينه زير سازي، بهسازي و ريكاوري ميادين 
خود، كاره��اي لازم و ضروري را صورت نداده 
است. اين روند باعث شده تا وضعيت برداشت 
در ميادي��ن ايران با افت فش��ار فراواني همراه 
باشد. دلايل مختلفي براي اين نزول مي توان 
طرح كرد كه مهم ترين آنها سرمايه گذاري هاي 
قابل توجه قطري ها، تجهيزات و ماشين آلات 
به روز تر آنه��ا و غفلت اي��ران از اهميت دادن 
به اي��ن ظرفيت هاي كلي��دي و مهم در حوزه 
انرژي اس��ت. هرچند تا به امروز اقدامات لازم 
براي استيفاي حق ايران صورت نگرفته است، 
اما اميدواريم كه در ادامه سرمايه گذاري هاي 
لازم براي تامي��ن منافع مل��ي در اين بخش 
انجام شود. مهم ترين اقدام هم پايان دادن به 
تحريم ها و بازگشت سرمايه گذاران بين المللي 

در اين حوزه ها است.

رويخطخبر

بارندگيدربيشتراستانها
سازمان هواشناسي نسبت به وقوع رگبار و رعد و برق 
و احتمال صاعقه در بيشتر استان ها و توفاني شدن 
سواحل چابهار هش��دار داد. سازمان هواشناسي با 
صدور هشدار نارنجي رنگ آورده است: وقوع رگبار 
و رعد و برق، وزش باد شديد موقت، در نقاط مستعد 
گردوخاك و تگرگ در تهران، قزوين، البرز، شمال 
مركزي، شمال ش��رق آذربايجان شرقي، دامنه و 
ارتفاعات در استان هاي گيلان، مازندران و كرمان و 
پيش بيني مي شود. از مخاطرات اين وضعيت جوي 
مي توان به آبگرفتگي معابر عمومي و جاري شدن 
روان آب، بالا آمدن ناگهاني س��طح آب رودخانه ها 
و مسيل ها، صاعقه، خس��ارت به سازه هاي موقت 
از جمله بنرها، داربس��ت ها و تابلوهاي تبليغاتي و 
اختلال در پروازها و در نواحي كوهستاني احتمال 

سقوط سنگ اشاره كرد.
 بر اس��اس توصيه س��ازمان هواشناس��ي اجتناب 
از هر گون��ه تردد و توقف در حاش��يه رودخانه ها و 
مسيل ها، احتياط در سفرهاي بين شهري، پرهيز از 
فعاليت هاي كوهنوردي، خودداري از چراي دام و 
تردد عشاير در حاشيه رودخانه ها و نواحي مرتفع، 
اطمينان از استحكام سازه هاي موقت، رعايت فاصله 
از س��اختمان هاي در دست ساخت يا نيمه كاره، با 

توجه به احتمال رخداد تگرگ اتخاذ تمهيدات لازم 
جهت جلوگيري از خسارت به بخش كشاورزي و 
پارك خودروها در مناطق مسقف در دستور كار قرار 
گيرد. اين وضعيت جوي پنجشنبه )۱۸ خردادماه( 
در آذربايج��ان غربي، آذربايجان ش��رقي، اردبيل، 
كردستان، لرستان، كرمانش��اه، همدان، مركزي، 
زنجان، قزوين، البرز، تهران، قم، سمنان، اصفهان، 
شمال شرق فارس، يزد، نيمه شمالي كرمان، گيلان، 
مازندران، گلستان، خراسان شمالي، شمال خراسان 
رضوي، سيستان و بلوچستان و ارتفاعات هرمزگان 
و جمع��ه )۱۹ خردادماه( در مازندران، گلس��تان، 
خراسان شمالي، خراسان رضوي، سمنان، خراسان 
جنوبي، اصفهان، كرمان، يزد، نيمه شمالي سيستان 
و بلوچس��تان، ارتفاعات هرم��زگان، البرز و تهران 

پيش بيني مي شود.

۹۱هزارمدرسهفاقدپايگاهتغذيهسالم
بر اساس گزارش آماري وزارت آموزش و پرورش در 
سال تحصيلي ۱۴۰۱ � ۱۴۰۰، تعداد ۱۵ ميليون و 
۷۹۱ هزار و ۸۹۹ دانش آموز در كشور وجود داشتند 
كه در ۱۱۴ هزار و ۴۳۵ مدرسه و در ۶۱۶ هزار و ۷۸۷ 
كلاس درس توسط ۹۰۵ هزار و ۸۴۷ معلم مشغول 
به تحصيل بودند. همچني��ن ۴ ميليون و ۳۸۰ هزار 
و ۸۹۴ دانش آم��وز دختر و ۴ ميلي��ون و ۶۵۲ هزار و 
۳۸۸ دانش آموز پسر در مقطع ابتدايي، يك ميليون 
و ۸۱۸ ه��زار و ۳۲ دانش آموز دختر و يك ميليون و 
۹۲۲ هزار و ۷۱۷ دانش آموز پسر در مقطع متوسطه 
اول، يك ميليون و ۶۸۱ هزار و ۶۴۹ دانش آموز دختر 
و يك ميليون و ۷۵۷ هزار و ۷۲۵ دانش آموز پسر در 
مقطع متوسطه دوم بودند. در حال حاضر به ازاي هر 
۲۶۳۱ نفر دانش آموز، يك مراقب سلامت در كشور 
وجود دارد. در راس��تاي اجراي م��اده )۳( آيين نامه 
اجرايي تأمين، حفظ و ارتقاي سلامت جسمي، رواني 
و اجتماعي دانش آموزان و ض��رورت ارتقاي تأمين 
بخش��ي از انرژي و مواد مغذي م��ورد نياز، ارايه مواد 
غذايي سالم و جلوگيري از عرضه مواد غذايي كم ارزش 
تغذيه اي به دانش آموزان، ايجاد پايگاه تغذيه سالم در 
مدارس ضرورت دارد. براس��اس آمارهاي ارايه شده 
در گزارش وزارت آموزش و پرورش، از مجموع ۱۰۶ 
هزار و ۴۹۱ مدرس��ه دولتي در كل كشور، ۹۱ هزار و 
۲۹۲ مدرسه فاقد پايگاه تغذيه سالم هستند. براساس 
آمارهاي مندرج در گزارش دفتر سلامت و تندرستي 

وزارت آموزش و پرورش در دي ماه س��ال ۱۴۰۱ به 
مركز پژوهش هاي مجلس، از مجم��وع ۱۰۶.۴۹۱ 
مدرس��ه دولتي موجود در كشور ۱۱ درصد فاقد آب 
آشاميدني لوله كشي شهري يا روستايي، ۸.۴ درصد 
فاقد چشمه توالت، ۱۷.۹۴ درصد فاقد دستشويي/ 
روشويي، ۲۸.۸۶ درصد فاقد لوله كشي صابون مايع، 
۸۳.۶۹ درصد فاقد اتاق بهداشت مجهز شده هستند. 
كمبود نيروي انس��اني در وزارت آموزش و پرورش 
يكي از چالش هاي اصلي اين وزارتخانه در سال هاي 
اخير و چشم انداز پيش رو است؛ براساس پيش بيني 
سازمان برنامه و بودجه -كه در سال ۱۳۹۷ با عنوان 
تحليل و بررس��ي وضعيت نيروي انساني شاغل در 
وزارت آم��وزش و پرورش و پيش بيني مش��مولين 
بازنشستگي تا س��ال ۱۴۰۶ منتشر شد-، جمعيت 
بازنشستگان آموزش و پرورش تا سال ۱۴۰۶ تعداد 
۴۶۳ هزار و ۲۷۲ نفر خواهد بود كه حدود ۷۱ درصد 
)۳۲۶ هزار و ۴۲۶ نفر( از اين تعداد قبل از سال ۱۴۰۲ 

بازنشسته خواهند شد. 
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